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Gmina�Głowno | temat śmieci

Więcej mieszkańców
niż deklaracji
Odpady to największa 
obecnie bolączka gminy 
Głowno – tak wynika 
z debaty nad raportem 
o stanie gminy, którą 
tym razem zdominowała 
tematyka śmieci.

Debatę prowadzono w ramach 
sesji Rady Gminy Głowno, odby-
wającej się we wtorek – 30 czerw-
ca. Żaden z mieszkańców nie 
zgłosił się do udziału w niej, dlate-
go radni dyskutowali na ten temat 
we własnym gronie. 

odpady z czyszczenia 
ulic, którego nie było
Dyskusję rozpoczął radny Łu-

kasz Łukasik, który zasygnalizo-
wał swój niepokój odnośnie wy-
sokich opłat za odpady, zgłaszając 
jednocześnie zastrzeżenia do po-
lityki prowadzonej przez Urząd 
Gminy w tym zakresie. Na wstę-
pie przypomniał o paradoksal-
nej sytuacji, jaka miała miejsce 
w 2018 roku, kiedy to okazało się, 
iż w sprawozdaniu fi rmy odbiera-
jącej odpady widnieje zapis o od-
biorze 200 ton śmieci pochodzą-
cych z czyszczenia ulic, placów 
i dróg. Problem w tym, że takiego 
czyszczenia gmina nie prowadzi, 

a nieścisłości ujawniła dopie-
ro kontrola Komisji Rewizyjnej. 
Przyczyna tego zamieszania do 
dziś nie została wyjaśniona.

– To pieniądze, które zapłacili-
śmy, mimo, że wydaje się, iż nie 
powinniśmy. Chcę, by zostało to 
wyjaśnione, a jednocześnie proszę 
o podjęcie stosownych działań, by 
do takich nieporozumień już nie 
dochodziło – postulował radny. 

więcej mieszkańców 
niż deklaracji
W swojej wypowiedzi wska-

zał także na inne zjawiska, które 
w jego opinii mogą generować 
niepotrzebne koszty związane 
z odpadami.  str.�2

Powiat�zgierski | Zarząd bez wotum zaufania i absolutorium

O jeden głos za mało
Kierowany przez starostę Bogdana Jarotę 
zarząd powiatu zgierskiego na sesji 24 czerwca 
nie uzyskał wotum zaufania ani absolutorium. 
Na następnej sesji – jeszcze nie wiadomo kiedy 
– możemy się spodziewać głosowania 
nad odwołaniem zarządu.

Nie była to typowa sesja abso-
lutoryjna, nie tylko z tego wzglę-
du, że była przeprowadzona onli-
ne. Trudno też było oceniać prace 
zarządu przez cały rok 2019, bo 
jego skład znacząco zmienił się 29 
listopada, podczas zmian w koali-
cji rządzącej (wcześniej PSL two-
rzył ją z PO, teraz z PiS). Przypo-
mnijmy, że obecnie zarząd tworzą: 
starosta Bogdan Jarota, wicestaro-
sta Dominik Gabrysiak oraz Woj-
ciech Brzeski, Katarzyna Łebe-
dowska i Karol Maśliński. Troje 
z nich dołączyło do zarządu 29 
listopada, zastępując Krzyszto-
fa Kozaneckiego, Wojciecha Bu-
dziarskiego i Adama Świniucha 
(którzy jako radni głosowali teraz 
nad wotum i absolutorium). Przez 

cały rok 2019 w zarządzie zasia-
dali starosta Jarota oraz Wojciech 
Brzeski. 

przykładowe 
uwagi radnych
Na paradoks tego głosowania 

zwrócił uwagę m.in. radny Ko-
zanecki, który poza tym zapytał 
starostę jak w takim razie należy 
oceniać pracę zarządu od stycz-
nia do listopada. Radny przypo-
mniał, że jako przyczynę odwo-
łania trzech z pięciu członków 
zarządu – w tym jego – starosta 
wskazywał mało efektywną pra-
cę. Tymczasem z przedstawio-
nego raportu – jak zauważa rad-
ny Kozanecki – wynika, że praca 
zarządu była bardzo dobra. – Jak 
w takim razie było naprawdę, pa-
nie starosto? – pytał. – Czy na tę 
dobrą pracę zarządu wpływ mia-
ło tylko dwóch jego członków, 
podczas gdy trzech było ciągle 
przeciwko nim? 

Wiele uwag radnych dotyczy-
ło samego sposobu sporządzenia 
i prezentacji raportu o stanie po-
wiatu, który zdaniem części z nich 
nie spełnia podstawowych założeń 
tego dokumentu, zarówno w in-
tencjach ustawodawcy, który na-
łożył na samorządy obowiązek 
sporządzania takich raportów, jak 
i uchwały określającej w spo-
sób ramowy ich konstrukcję – tę 
uchwałę przyjęli radni, w kształ-
cie zaproponowanym przez sam 
zarząd (wcześniej rada odrzuciła 
wersję proponowaną przez klub 
Porozumienie Samorządowców). 

Radny Karpiński ocenił, że nie 
jest to w zasadzie raport, ale zbiór 
statystyk, czy też zlepek sprawoz-
dań, z jakimi już w ciągu roku byli 
zapoznawani radni. Jego zdaniem 
zamiast wymieniania planów i po-
lityk, jakie powinien realizować 
powiat, w raporcie powinny się 
znaleźć informacje o przebiegu 
ich realizacji. Zabrakło w nim wy-
szczególnionych wniosków.

Radny Robert Chocholski przy-
pomniał, że w założeniu raport 
ma być informacją zwięzłą, zro-
zumiałą, tak by mogli z niego ko-
rzystać nie tylko samorządowcy 
na bieżąco zajmujący się sprawa-
mi powiatu, ale też zainteresowa-
ni mieszkańcy. Zdaniem radnego 
– w tej formie, przeładowanej róż-
nego rodzaju szczegółowymi wy-
liczeniami, założeń nie spełnia.

zarząd odpowiada
Do uwag tych odnosili się za-

równo wicestarosta Gabrysiak, 
jak i starosta Jarota. Wicestarosta 
stwierdził, że raporty są obowiąz-
kiem nowym, którego samorządy 
dopiero się uczą – dotyczy to nie 
tylko zgierskiego starostwa. Uznał, 
że zaprezentowany teraz jest 
o wiele lepszy niż ten za 2018 rok 
(czyli pierwszy), a tamten został 
oceniony pozytywnie. str.� 27

INDeKS

Punkt zapalny >10

ogłoszenia >20

Informator >24

Sport >29

Pogoda >30

problemy 
głowna 
są�strukturalne.�str.�5

ciągłe uczucie głodu
– czyli jak żyć
z�tak�niezwykłą�chorobą.�str.�16

pomnik upamiętniający
Bitwę warszawską
powstanie�przy�kościele�św.�Jakuba.�str.�3

Głowno | Strażacy ustawili kolejne tamy 

Ropa z Rogowa dopłynęła 
do Mrożyczki? 
Zaporę z rękawem sorbcyjnym, który miał wyłapywać 
resztki płynącej Mrogą substancji ropopochodnej, 
ustawili w piątek, 3 lipca, przed południem 
na rzece w miejscu, w którym wpływa ona 
do zalewu Mrożyczka, strażacy z JRG Stryków 
oraz OSP Głowno. Podobny rękaw został też ustawiony 
w okolicach zbiornika Huta Józefów. 

Czy to oznacza, że wyciek ropy, 
do którego doszło w Rogowie 
w wyniku nielegalnego odwiertu 
na rurociąg Płock – Koluszki, bę-
dzie miał swoje konsekwencje dla 
Mrożyczki? – Plamy zostały za-
uważone dzisiaj, nie jest ich dużo, 
ale postanowiliśmy zabezpieczyć 
dopływ do zalewu. Czy zanie-
czyszczenia pochodzą z Rogowa, 
nie mamy pewności. Na Mrodze 
jest już kilka tam, np. w Dmosi-
nie, w okolicach Kołacina i bli-
żej Głowna również. Ropa nie po-
winna się więc przedostać aż tutaj 

– dowiedzieliśmy się na miejscu 
od burmistrza Głowna Grzegorza 
Janeczka. 

Według niego dużego zagro-
żenia nie było, ale „lepiej dmu-
chać na zimne”. Plamy ropy lub 
jakiejś innej substancji faktycznie 
nie były duże – zauważalne głów-
nie w pobliżu zarośli. Zauważył 
je jeden z wędkarzy i powiado-
mił służby – wiedząc z wcześniej-
szych informacji, że zanieczysz-
czenia Mrogi mogą pochodzić 
z Rogowa. 

� str.�27

nie udzielenie 
zarządowi rady powiatu 
absolutorium jest 
równoznaczne 
ze złożeniem wniosku 
o odwołanie zarządu. 
Sprawa odwołania 
będzie rozpatrywana 
nie wcześniej niż 
14 dni po nie udzieleniu 
absolutorium.

od niedawna 
w gminie prowadzone 
są niezapowiedziane 
kontrole, mające 
na celu sprawdzenie, 
w jaki sposób 
mieszkańcy wywiązują 
się z obowiązku 
segregacji.

toMasz
Matusiak

tomasz.matusiak@lowiczanin.info

Nagawki�
Nie opłaciło się

Aż o 66 km/h przekroczyła 
2 lipca w Nagawkach w gminie 
Dmosin obowiązujące tam ogra-
niczenie prędkości kierująca To-
yotą, 40-letnia mieszkanka powia-
tu zgierskiego. 

Szybka jazda nie opłaciła się 
jej: została ukarana mandatem 
w wysokości 500 złotych oraz za-
trzymaniem prawa jazdy.  aw

Akcja�straży�na�Mrodze�– na rzece położono rękaw sorpcyjny. 
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Gmina�Głowno | temat śmieci

Więcej mieszkańców niż deklaracji
dokończenie�ze�str.�1

Między innymi brak kontro-
li fi rmy wywożącej odpady, brak 
ściągalności opłat za odpady pro-
dukowane przez zamieszkujących 
gminę obywateli innych narodo-
wości, a wreszcie rozdźwięk po-
między liczbą deklaracji a real-
ną liczbą osób zamieszkujących 
w gminie. 

Okazuje się, że brak równowa-
gi w tym zakresie wykazała już 
prowadzona na przełomie kwiet-
nia i maja akcja dostarczania do 
domostw maseczek ochronnych, 
których liczba określona została 
na podstawie tzw. deklaracji śmie-
ciowych. W trakcie akcji okaza-
ło się, że mieszkańców oczekują-
cych na podarunek od gminy było 
zdecydowanie więcej niż wyliczo-
nych maseczek.

Te statystyki zaniepokoiły m.in. 
przewodniczącego Rady Gminy 
Głowno, Jarosława Chałubca, któ-
ry wskazał z kolei na wzbudzają-
ce wątpliwości dane, określające 
wagę produkowanych odpadów 

zmieszanych na przestrzeni ostat-
nich lat. Okazuje się, że nie zmie-
niła się ona pomimo wprowadze-
nia obowiązku segregacji .

– Kiedy segregacja nie była 
obowiązkowa produkowaliśmy 
tego rodzaju śmieci ok. 60 ton 
miesięcznie i dziś, kiedy taki obo-
wiązek mamy, jest ich tyle samo. 
To daje do myślenia. Wszyscy po-
winniśmy segregować odpady i to 
w trosce o dobro ogółu – zazna-
czył. 

kontrole już trwają
Z relacji uczestniczącego w ob-

radach wójta gminy Marka Jóź-
wiaka wynika, że podjęto już 
działania zarówno w zakresie wy-
jaśnienia nieporozumienia z 2018 
roku, jak i uszczelnienia systemu 
odbioru odpadów. Od niedaw-
na w gminie prowadzone są nie-
zapowiedziane kontrole, mające 
na celu sprawdzenie, w jaki spo-
sób mieszkańcy wywiązują się z 
obowiązku segregacji. W ich trak-
cie okazało się, że z uwagi na nie-
prawidłowe przeprowadzanie tego 

procesu, odpadów nie odebrano 
w przypadku aż ok. 60 domostw. 
W większości problem stanowiły 
tzw. odpady zmieszane, gdzie tra-
fi ały także śmieci objęte obowiąz-
kiem segregacji. Znajdowały się 

one wewnątrz zbiornika, jednak 
skrupulatnie przykrywano je od-
padami zgodnymi z wymogami. 

– Zadanie nie jest łatwe, bo trzeba 
zmierzyć się z mieszkańcami, któ-
rzy obawiają się kar fi nansowych, 

jednak są to działania potrzebne dla 
uszczelnienia systemu. Osoby kon-
trolowane nie są z nich wpraw-
dzie zadowolone, ale przyznają, 
że to rozumieją – zauważył wójt. 

kar jeszcze nie ma, 
ale może się to zmienić
Dodajmy, że wraz z informacją 

o powodzie, dla którego odpady 
nie zostały sprzed posesji zabra-
ne, gmina dostarcza również wia-
domość o właściwym sposobie 
prowadzenia segregacji, a wszyst-
ko po to, by służyć pomocą w za-
kresie edukacji. Dotychczas kary 
fi nansowe nie były nakładane na 
osoby niewłaściwie segregujące 
śmieci, jednak może się to zmie-
nić. Jeśli okaże się, że podobny 
proceder nadal ma miejsce, pla-
nowane jest zobowiązanie niektó-
rych mieszkańców do uiszczania 
o wiele wyższej stawki za śmieci.

ocieplenie wzajemnych 
stosunków
W zdominowanej przez te-

mat odpadów debacie nad rapor-

tem o stanie gminy Głowno poja-
wiły się także inne wątki. Pośród 
nich wyraźnie wybrzmiała refl ek-
sja o poprawie wzajemnych sto-
sunków pomiędzy Radą Gminy 
a Urzędem Gminy. Radni dzięko-
wali m.in. za lepszą współpracę, 
realizację inwestycji, wprowadze-
nie funduszu sołeckiego, a także 
sprawne prowadzenie jednostek 
organizacyjnych i oświatowych.

– Współpraca znacząco się po-
prawiła, a z raportu o stanie gmi-
ny wynika, że wszystko inne idzie 
w dobrym kierunku – podkreślił 
Łukasz Łukasik.  aw

Zadanie nie jest łatwe, 
bo trzeba zmierzyć 
się z mieszkańcami, 
którzy obawiają się 
kar fi nansowych, 
jednak są to działania 
potrzebne dla 
uszczelnienia systemu.

wójt�gminy�Głowno��
Marek�Jóźwiak

Jarosław�Chałubiec,�przewodniczący�Rady�Gminy�Głowno,�to jedna 
z osób, którą zaniepokoiły nieścisłości związane z odpadami. 
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Powiat�zgierski | czy to koniec epidemii?

Niewielu chorych, 
wielu ozdrowieńców
Wirusowe statystyki 
dla powiatu zgierskiego 
z każdym dniem stają się 
coraz bardziej optymistyczne. 
Czy to koniec epidemii?

Choć trudno wyrokować jed-
noznacznie, bez wątpienia dane 
uwzględnione we wczorajszym 
(8 lipca) raporcie Powiatowej Sta-
cji Sanitarno-Epidemiologicznej 
w Zgierzu napawają nadzieją na 
rychły koniec epidemii. W całym 
powiecie notuje się obecnie 13 
osób, u których stwierdzono do-
datni wynik testu na obecność wi-
rusa SARS-CoV-2 oraz 48 osób 
objętych kwarantanną domową. 

Zadowalająco prezentują się 
zwłaszcza statystyki dla Głow-

na i gminy Głowno oraz dla gmi-
ny Stryków, gdzie można mówić 
o pojedynczych stwierdzonych 
przypadkach zakażenia. W Głow-
nie  z chorobą boryka się aktual-
nie 1 osoba, w gminie Stryków – 
2, a w gminie Głowno nie notuje 
się tego problemu. 

Z każdym dniem przybywa 
ozdrowieńców: w Głownie jest 
ich na ten moment 42, w gminie 
Głowno – 2, w gminie Stryków 
– 21. W powiecie zgierskim wy-
zdrowiało łącznie 206 osób. Od 
dłuższego czasu nie zmieniła się 
również w naszej okolicy liczba 
zgonów i wynosi w Głownie – 15, 
zaś w gminie Stryków – 1. W po-
wiecie zgierskim w trakcie epide-
mii zmarło łącznie 21 osób.  aw

Aktualności

Głowno,�Wyskoki
Jechali 
z promilami

Trzech nietrzeźwych kierow-
ców w minionym tygodniu udało 
się ująć funkcjonariuszom policji.  
Najwięcej – 1,52 promila alkoho-
lu we krwi miał 40-letni mieszka-
niec powiatu zgierskiego, jadący 
krajową 14-stką. Zatrzymany zo-
stał 2 lipca o godz. 18.40 w Wy-
skokach, gdy prowadził samochód 
osobowy marki Mazda. Nieco 
wcześniej, w okolicy Huty Józe-
fów w Głownie, skontrolowano 
35-letniego mieszkańca powiatu 
zgierskiego kierującego Seatem.
Badanie na obecność alkoholu 
wykazało 1,34 promila. 

Do niechlubnego grona 3 lip-
ca na ul. Łódzkiej w Głownie do-
łączyła 35-letnia mieszkanka po-
wiatu brzezińskiego – miała 0,54 
promila alkoholu we krwi.  aw

Województwo�łódzkie | Granty sołeckie rozdane

Które miejscowości skorzystają?
3 miliony złotych 
z budżetu Urzędu 
Marszałkowskiego 
zostanie przeznaczone 
na realizację projektów 
obywatelskich 
w mniejszych 
miejscowościach. 
Wśród benefi cjentów są 
sołectwa z naszego terenu.

Jeśli chodzi o nasz teren (okoli-
ce Głowna, Strykowa, Dmosina), 
to granty otrzymało 6 sołectw – 
każde po 10.000 zł.

W gminie Głowno z grantów 
cieszą się sołectwa: Kadzielin, 
Mąkolice i Popów Głowieński, 
choć do ofi cjalnej listy benefi -
cjentów można też dodać sołec-
two Kamień. Dlaczego? Korzysta 

ono bowiem z tego samego domu 
ludowego, co pobliski Kadzie-
lin, i również będzie brało udział 
w realizacji zadania – wymianie 
instalacji elektrycznej i malowa-
nia ścian wewnętrznych. W bu-
dynku tym, w związku z wręcze-
niem grantów, gościli wczoraj, 8 
lipca, m. in. marszałek wojewódz-
twa łódzkiego Grzegorz Schreiber 
i poseł Marek Matuszewski. 

Sołectwo w Mąkolicach prze-
znaczy otrzymany grant na kli-
matyzację sali w budynku OSP, 
a sołectwo w Popowie Głowień-
skim na komplet lamp solarnych 
do oświetlenia wiaty rekreacyjnej, 
a tym samym także znajdującej 
się przy niej siłowni plenerowej 
z urządzeniami fi tness. 

Przy okazji wręczania gran-
tu marszałek pogratulował sołtys 
Monice Golaszewskiej bardzo do-

brej frekwencji tej miejscowości 
w pierwszej turze wyborów pre-
zydenckich – w obwodzie z sie-
dzibą w ZS-P w Mąkolicach gło-
sowało 74,46% uprawnionych.

W gminie Stryków, już nie po 
raz pierwszy, z grantu cieszą się 
Nowostawy Górne. To małe, ale 
aktywne sołectwo korzystało już 
w przeszłości z grantu Urzędu 
Marszałkowskiego czy z dofi nan-
sowania LGD Polcentrum. Tym 
razem 10 tys. zł zostanie przezna-
czone na profesjonalne wyposaże-
nie kuchni w wiejskiej świetlicy. 
Z kolei zakwalifi kowany do dofi -
nansowania wniosek Dobieszko-
wa zakładał montaż zjazdu lino-
wego dla dzieci.

Sołectwo w gminie Dmosin 
Pierwszy przeznaczy grant na 
utworzenie siłowni plenerowej 
z urządzeniami fi tness.  tm

Benefi�cjenci�grantów�w�gminie�Głowno wraz z marszałkiem Grzegorzem Schreiberem przed domem 
ludowym w Kadzielinie.
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Głowno | Stulecie Bitwy Warszawskiej

Nowy monument  
na wyjątkowy jubileusz
Wyjątkowy, bo setny jubileusz Bitwy 
Warszawskiej, przeżyjemy już w najbliżej 
przyszłości. Z tej okazji planowane jest powstanie 
w naszym mieście pomnika ku czci poległych 
mieszkańców okolicy.

Wiele wskazuje na to, że nowy 
monument ozdobi jedną z ze-
wnętrznych ścian budynku ko-
ścioła św. Jakuba w Głownie. 
Jego projekt uwzględnia sylwet-
kę ułana na koniu, a także tablicę 
upamiętniającą nazwiska synów 
tej ziemi, a więc mieszkańców 
okolicy, poległych w 1920 roku. 
Wstępnie planowane jest wpisa-
nie na tę listę blisko 40 nazwisk 
lokalnych bohaterów, które wciąż 
są kompletowane. Chętni, którzy 
dysponują wiedzą na temat pole-
głych, proszeni są więc o kontakt 
z proboszczem parafii św. Jakuba 
w Głownie – ks. Stanisławem Ba-
nachem.

– Prosimy, by zgłaszać nazwi-
ska krewnych w terminie nie-
zwłocznym. Listę poległych udało 
się ocalić, dzięki marszałkowi Jó-
zefowi Piłsudskiemu, który przed 
swoją śmiercią wydał rozkaz, aby 
spisać osoby poległe w tym czasie 
za ojczyznę i wiarę. Wśród nich są 
także reprezentanci naszej okoli-
cy. Zależy nam, by ich upamiętnić  
i z wdzięcznością uczcić – tłuma-
czy proboszcz.

Pełny spis poległych dostępny 
jest za pośrednictwem Biblioteki 
Uniwersyteckiej w Poznaniu, po-
siadającej w zbiorach zdigitalizo-
waną wersję publikacji, zawiera-
jącej listę strat Wojska Polskiego 
z uwzględnieniem m.in. poległych 
i zmarłych w wojnach 1918-1920.

Rozpędzony ułan 
przypomni  
o poświęceniu
Zgodnie z zamysłem artystycz-

nym pomnik, którego odsłonięcie 
planowane jest w dniu setnej rocz-
nicy Bitwy Warszawskiej, liczył bę-
dzie kilka metrów wysokości i zo-
stanie wykonany z kamienia. Jedną 
z jego części stanie się sylwetka 
ułana pędzącego na koniu, symbo-
lizująca poświęcenie polskiego na-
rodu w walce, a zarazem wywołu-
jąca w odbiorcach wrażenie impetu 
typowego dla działań wojennych. 

Autorami projektu są architek-
ci: Andrzej Herburt i Paweł We-
żgowiec, a także rzeźbiarz Ro-
man Solski. Prace kamieniarskie 
wykonane zostaną przez Ada-
ma Jarosa (firma „Adam Kamie-
nie”) , zaś wykończeniowe – przez 
Krzysztofa Marchwińskiego.  
W mechanicznej obróbce elemen-
tów metalowych pomoże firma 
„Almech” z Głowna. We współ-
pracę zaangażowani są również 
m.in. Tomasz Szatkowski (malarz 
konserwator), Ireneusz Skurzyń-
ski (Klub Gazety Polskiej) oraz 
Janusz Miśkiewicz (zakrystianin).

Monument znakomicie wi-
doczny ma być również w po-
rze nocnej ze względu na prze-
widziane podświetlenie. Efekt 
ten uzyskany zostanie dzięki za-
montowaniu taśmy typu LED. 
Całość przewiduje również mon-

taż dwóch tablic: upamiętniającej 
poległych oraz uwzględniającej 
okoliczności powstania pomnika,  
a więc okazję w związku z jaką 
został przygotowany.

Rafaelicka Madonna  
z Dzieciątkiem  
dopełni całości
Dopełnieniem konstrukcji, upa-

miętniającej przełomowe wyda-

rzenia historyczne stanie się inspi-
rowana dziełem Rafaela Santiego 
„Madonna z Dzieciątkiem”, au-
diowizualna projekcja wizerunku 
Matki Bożej wyświetlana na jed-
nej z zewnętrznych ścian kościoła 
za pomocą rzutnika plenerowego.

– Dzieło to jest symbolem ma-
cierzyństwa pełnego troski i od-
dania. Zaprezentowana w taki 
sposób Matka Boska staje się 

uosobieniem czułości oraz dobro-
ci, z jaką czuwa nad światem i Pol-
ską – zauważa Andrzej Herburt, 

architekt zaangażowany w two-
rzenie pamiątkowej konstrukcji.
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Głowno | Powrót do normalności

DPS wolny od koronawirusa
Dobre wieści płyną do naszej redakcji  
z Domu Pomocy Społecznej w Głownie. Placówka 
jest już wolna od koronawirusa, a jej funkcjonowanie 
powraca do normalności.

Jak informuje Starostwo Po-
wiatowe w Zgierzu, mieszkań-
cy głowieńskiego DPS-u, którzy 
jeszcze do niedawna zmagali się 
z zakażeniem koronawirusem, 
pod koniec czerwca otrzymali 
powtórne ujemne wyniki badań 

na jego obecność. Tym samym 
zostali oni uznani za ozdrowień-
ców. Obecnie ośrodek zamiesz-
kują 42 osoby, spośród których 
dwie przebywają w szpitalach, 
jednak ich hospitalizacja ma 
związek z innymi chorobami, zaś 

wykonane w ich przypadku testy 
także są ujemne.

– To bardzo ważna wiadomość, 
niosąca nadzieję, że najgorsze już 
za nami – komentuje Katarzyna 
Łebedowska z Zarządu Powiatu 
Zgierskiego.

Głowieńska placówka powoli 
powraca do normalnego funkcjo-
nowania. Jej bezpieczne działanie 
możliwe jest dzięki zachowaniu 
szczególnych środków ostroż-
ności. Już w zeszłym tygodniu 

DPS wyposażono m.in. w ma-
seczki wielokrotnego użytku.  
W imieniu Marszałka Wojewódz-
twa Łódzkiego Grzegorza Schre-
ibera przekazała je Chorągiew 
Łódzka Związku Harcerstwa Pol-
skiego im. Aleksandra Kamiń-
skiego Na ręce dyrektor DPS-
-u Bożeny Szremskiej złożyła je 
harcmistrz Iwona Waśkiewicz. 

Wraz z początkiem lipca pracę 
wznowiła również kuchnia domu. 
Przypomnijmy, że dotychczas po-
siłki dla pensjonariuszy dowożono 
z zewnątrz. Obiekt uruchomiono 
po dezynfekcji oraz ozonowaniu. 
 aw

Uroczyste�przekazanie�
maseczek�ochronnych. 
Harcmistrz Iwona Waśkiewicz 
ofiarowuje je dyrektor Bożenie 
Szremskiej. 
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Tak,�według�wstępnego�projektu,�ma�prezentować�się�nowy�pomnik 
wraz z wizualizacją. 
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W�stworzenie�nowego�pomnika�zaangażowało�się�wiele�osób.��
na zdjęciu od lewej: Ireneusz Skurzyński, Krzysztof Laszkiewicz, 
Andrzej Herburt oraz Elżbieta Zawadzka w trakcie posiedzenia Komitetu 
upamiętnienia 100-lecia Bitwy Warszawskiej. 
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Pomnik liczył 
będzie kilka metrów 
wysokości i zostanie 
wykonany z kamienia. 
jedną z jego części 
stanie się sylwetka 
ułana pędzącego  
na koniu.
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RZUT�OKIeM | ZdALnE ABSoLutoRIuM

Wotum�zaufania�oraz�absolutorium�z�wykonania�budżetu�za�rok�
2019�otrzymał�Grzegorz�Janeczek,�burmistrz�Głowna. Radni byli 
w tych kwestiach jednogłośni – w czasie odbywającej się 1 lipca 
w formie zdalnej sesji Rady Miejskiej w Głownie wszyscy głosowali za ich 
udzieleniem. tuż po ogłoszeniu decyzji burmistrz podziękował radnym za 
rzetelną i merytoryczną współpracę, a także za wsparcie, na jakie mógł 
liczyć w minionym roku. Słowa wdzięczności skierował również do innych 
swoich współpracowników, m.in. pracowników urzędu Miejskiego 
w Głownie. aw

Mimo�epidemii
nagrodzono
najlepszych�uczniów.�str.�6Aktualności
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Głowno | nowe osiedle przy Sikorskiego?

Twarde negocjacje: 
ponad 45 hektarów
w zamian za 3
Kilkanaście razy więcej hektarów lasu zobowiązane byłoby oddać miasto 
w zamian za możliwość wykupu należącej do Lasów Państwowych działki 
przy ul. Sikorskiego w Głownie. Teren miałby być przeznaczony pod budowę 
nowego kompleksu obiektów o charakterze mieszkalno-usługowym.

O wizji powstania kolejnego 
osiedla przy ul. Sikorskiego ob-
szernie pisaliśmy przed dwoma 
tygodniami (26/2020) w związku 
z pojawieniem się potencjalnego 
inwestora, który zainteresowany 
byłby stworzeniem w tym miejscu 
budynków mieszkalnych z czę-
ścią usługową. Takie rozwiąza-
nie atrakcyjne wydało się również 
radnym miejskim, którzy postulo-
wali konieczność przeprowadze-
nia konsultacji w sprawie nabycia 
wspomnianego terenu leśnego od 

jego właściciela, czyli Lasów Pań-
stwowych. 

Zgodnie z naszymi zapowie-
dziami do spotkania z przedsta-
wicielami Nadleśnictwa Grotni-
ki doszło w piątek – 26 czerwca. 
Prócz reprezentantów nadleśnic-
twa wzięli w nim udział burmistrz 
Grzegorz Janeczek, przewodni-
czący Rady Miejskiej w Głownie 
– Grzegorz Szkup oraz kierownik 
Referatu Geodezji i Gospodarki 
Nieruchomościami – Adam Olej-
niczak.

prawne paradoksy 
i nadzieje radnych
Z relacji burmistrza wynika, że 

pozyskanie działek przy ul. Sikor-
skiego, które zgodnie z planem za-

gospodarowania przestrzennego 
przeznaczone są pod budownic-
two wielorodzinne, byłoby moż-
liwe jedynie za pośrednictwem 
zamiany wartościowej. W takiej 
sytuacji najpierw konieczne było-
by przeprowadzenie wyceny tego 
terenu w oparciu o jego przezna-
czenie. Ze wstępnych wyliczeń 
wynika, że wartość działki o po-
wierzchni 3 ha, przyjmując cenę 
70 złotych z mkw., oscylowałaby 
wokół 2.100.000 złotych. W prak-
tyce oznacza to, że w zamian za 
wspomniane 3 ha lasu miasto zo-
bowiązane byłoby do zaoferowa-
nia… ponad 45 ha swojego tere-
nu.

– To paradoks, że za 3 hektary 
średniej jakości lasu musimy od-

dać ponad 45 hektarów, a przecież 
niewykluczone, że tereny leśne, 
które przeznaczymy na ewentual-
ną zamianę, będą o wiele bardziej 
atrakcyjne. Byliśmy tym faktem 
zaskoczeni, ale nadal mamy na-
dzieję, że te dylematy uda się roz-
wiązać z korzyścią dla każdej ze 
stron – zauważył Grzegorz Szkup, 
przewodniczący Rady Miejskiej 
w Głownie, w czasie lipcowej se-
sji, kiedy powrócono do tematu.

przeznaczenie działki 
decyduje o jej cenie
Najprostszym, a zarazem naj-

lepszym rozwiązaniem, zdaniem 
burmistrza, również biorącego 
udział w dyskusji, byłoby wysta-
wienie przez właściciela wspo-
mnianej działki na sprzedaż drogą 
przetargu i jej kupno przez chętne-
go dewelopera. Taką możliwością 
Lasy Państwowe nie są jednak za-
interesowane, bowiem, jak tłu-
maczono, środki uzyskane z tego 
typu transakcji trafi łyby wprost 
do budżetu państwa.

– Las przy Sikorskiego nie 
jest zbyt atrakcyjny, bo mamy 
tam do czynienia w większo-
ści z drzewkami karłowatymi. 
O jego wartości przesądza jednak 
przeznaczenie pod budownictwo 
wielorodzinne. To ono decyduje 
o wysokiej cenie. Niemniej, być 
może, uda się nam wypracować 
inne rozwiązania w przyszłości. 
Na pewno będziemy ich poszuki-
wać – zapewnił burmistrz.

co z mieszkaniami 
do rozbiórki?
Wstępnie wskazano na możli-

wość pozyskania należących do 
miasta terenów, na których dziś 
znajdują się nadające się do roz-
biórki mieszkania komunalne. By 
było to jednak możliwe, najpierw 
konieczne stanie się zapewnienie 
ich mieszkańcom dostępu do lo-
kali zastępczych. Zainteresowani 
wizją stworzenia nowych miesz-
kań w naszym mieście radni będą 
poszukiwać także innych możli-
wości.

– Myślę, że trzeba czynić dal-
sze starania i stawiać kolejne kroki 
w tym zakresie. Proszę o kontynu-
owanie podjętych działań – postu-
lował radny Przemysław Milcza-
rek.

Do tematu wrócimy. �

Pozyskanie 
działek przy 
ul. Sikorskiego, które 
zgodnie z planem 
zagospodarowania 
przestrzennego 
przeznaczone są 
pod budownictwo 
wielorodzinne, byłoby 
możliwe jedynie 
za pośrednictwem 
zamiany wartościowej. 

Las�przy�ul.�Sikorskiego�w�Głownie.�czy w przyszłości zmieni się 
w kompleks mieszkalno-usługowy? 

fo
t.

 A
G

n
IE

S
ZK

A
 W

o
jc

IE
S

ZE
K

agNieszka
woJcieszek

agnieszka.wojcieszek@lowiczanin.info

fo
t.

 Z
d

A
Ln

A
 S

E
S

jA
 R

M
 W

 G
ło

W
n

IE
 –

 S
c

R
E

E
n

Gmina�Stryków | Samorząd rozdaje 

Czy przybędzie kwietnych 
trawników? 
Samorząd gminy 
Stryków rozpoczął 
kolejną ciekawą akcję 
ekologiczną. Mieszkańcy 
miasta i gminy Stryków 
posiadający własne 
trawniki czy też 
ogródki mogą otrzymać 
bezpłatnie od miasta 
pakiety nasion polnych 
kwiatów. 

Ta ekologiczna akcja pod ha-
słem „Gmina Stryków wśród 
kwietnych trawników” ma nie 
tylko ubarwić prywatne tereny 
zielone. Chodzi również o to, że 
kwietne łąki zatrzymują dłużej 
wilgoć w glebie oraz nie trzeba 
ich regularnie kosić – co ma po-
zytywny wpływ na środowisko: 
wzbogaca ekosystem, poprawia 
miejscowo retencję, a także jest 
azylem dla pszczół, motyli i in-
nych owadów. Ponadto po prostu 
łąki z kwiatami wyglądają ładniej 
niż monokulturowe, dłużej nie 
koszone trawniki. Uprzedzając 
wątpliwości co do terminu ogło-
szenia akcji, wyjaśniamy, nasiona 

kwiatów polnych, przy spełnie-
niu określonych warunków, moż-
na siać od wiosny do jesieni. 

Nasiona mogą bezpłatnie 
otrzymać osoby fi zyczne będą-
ce właścicielami zabudowanych 
nieruchomości na terenie gmi-
ny Stryków (miasto oraz sołec-
twa), w skład których wchodzą 
ogródki przydomowe i trawia-
ste tereny zielone. Żeby otrzy-
mać nasiona, należy wysłać zgło-
szenie drogą elektroniczną na 
adres strykow@strykow.pl lub 
dostarczyć bezpośrednio do se-
kretariatu Urzędu Miejskiego 
w Strykowie. Decyduje kolejność 
zgłoszeń, zaś nabór odbywa się 
w sposób ciągły, do wyczerpania 
pakietów z nasionami, których 
jest kilkaset. Fakt wysiewu na-
sion i późniejszego ich kwitnie-
nia mieszkańcy będą musieli po-
twierdzić robiąc zdjęcia swoich 
łąk kwietnych. 

Poprzednia akcja ekologiczna 
zorganizowana przez gminę Stry-
ków, a polegająca na bezpłatnym 
przekazywaniu budek dla jerzy-
ków, cieszyła się sporym powo-
dzeniem i dzięki niej na terenie 
gminy zawisło kilkadziesiąt no-
wych budek.  mak

Nasiona�kwiatów przygotowane dla mieszkańców. 
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Głowno�| Raport o stanie gminy

Dlaczego miastu 
tak trudno inwestować?
– Większość dochodów bieżących musimy przeznaczać 
na utrzymanie zasobów, które już posiadamy. 
To od zawsze największa bolączka naszego miasta – 
podkreślił burmistrz Grzegorz Janeczek w czasie debaty 
nad raportem o stanie Gminy Miasta Głowno za rok 2019.

Dyskusja na ten temat odbyła 
się podczas ostatniej sesji Rady 
Miejskiej w Głownie – 1 lipca. Ża-
den z mieszkańców nie zgłosił się 
do udziału w niej, dlatego nad naj-
ważniejszymi kwestiami zawar-
tymi w dokumencie dyskutowali 
radni wraz z burmistrzem.

Równowaga 
dochodów i wydatków 
największym hamulcem
To właśnie Grzegorz Janeczek 

zwrócił uwagę na jedną z najważ-
niejszych spraw, będącą jednocze-
śnie największą bolączką naszego 
miasta, a konkretnie strukturę bu-
dżetu miejskiego. Z analizy zapre-
zentowanej w raporcie wynika, że 
dochody bieżące wynoszą 94% 
jego całości, zaś wydatki bieżą-
ce, czyli środki przeznaczone na 
utrzymanie majątku miejskiego – 
93%. Oznacza to niemal całkowi-
te pokrywanie się dochodów i wy-

datków, które poważnie – w opinii 
burmistrza – utrudnia działalność 
inwestycyjną, stanowiąc zarazem 
największą trudność, z którą sa-
morząd zmaga się niemal od po-
czątku swojego istnienia. 

Jak zapewnia burmistrz, pro-
blemy nie wynikają jednak z nie-
chęci inwestycyjnej, lecz m.in. 
z uwarunkowań gospodarczo-
-przestrzennych miasta. Odpowia-
da za to m.in. struktura geografi cz-
na, czyli układ lasów, pól i wód 
przy jednoczesnym braku tere-

nów przemysłowych, jakie w du-
żej mierze mogłyby doprowadzić 
do zmiany konstrukcji budżetu. 

– Od zawsze jest u nas ten 
problem i raport oddaje tę sytu-
ację, wskazując na najważniejsze 
uwarunkowania. Gdyby wydatki 
bieżące pochłaniały mniej środ-
ków, więcej byłoby tzw. zapasu 
inwestycyjnego. Dziś na potrze-
by mieszkańców musimy patrzeć 
przez pryzmat realnych kwot za-
wartych w raporcie – zauważył 
burmistrz.

Na oświatę zamiast 
na inwestycje
Szczególną uwagę w swojej 

wypowiedzi włodarz miasta po-
święcił na fi nansowanie oświaty, 
które każdego roku pochłania spo-
rą część środków z budżetu. Jego 
zdaniem, subwencja oświatowa 
pokrywa jedynie część niezbęd-
nych wydatków. Te spostrzeże-
nia potwierdza analiza wydatków
przeznaczonych na oświatę 
w 2019 roku. 

Wynika z niej, że subwencja 
z budżetu państwa na ten cel wy-
niosła wówczas 10.775.809 zł, do-
tacje celowe z budżetu państwa 
– 656.238,71 złotych, zaś dotacje 
celowe w ramach programów fi -
nansowanych z udziałem środ-
ków europejskich – 613.807,40 zł. 
Wreszcie, udział Gminy Miasta 

Głowno w tym przedsięwzięciu 
wyniósł 6.835.403,47 złotych.

– Część tych kwot to dofi nan-
sowanie zadań, na które za małą 
subwencję otrzymaliśmy z budże-
tu państwa. To bardzo duże pie-
niądze, które moglibyśmy skie-
rować na wydatki inwestycyjne, 
a zmuszeni jesteśmy kierować na 
to, co powinno być zapewnione 
w dochodach subwencyjnych 
z budżetu państwa – podkreślił.

gospodarka 
mieszkaniowa 
do poprawy
Spośród radnych do treści oma-

wianego raportu odniósł się je-
dynie przewodniczący Grzegorz 
Szkup. Wskazał on na zadowala-
jącą, poza jednym punktem, kon-
dycję miasta.

– Pomimo problemów fi nan-
sowych, z którymi się borykamy, 
raport wypadł nieźle. Może poza 
jednym punktem, a jest nim go-
spodarka mieszkaniowa i komu-
nalna. W tym zakresie od wielu 
lat się nic nie dzieje. Budownic-
two mieszkaniowe, komunalne 
i socjalne jest w naszym mieście 
w bardzo kiepskim stanie. Czeka-
my na decyzje w sprawie realizacji 
rządowego programu dotyczące-
go mieszkań, a jednocześnie sami 
aktywnie działamy, by tę sytuację 
poprawić – twierdził.  �

Głowno | Sezon kąpielowy

Nadal można korzystać 
z uroków Mrożyczki

Jest dobra wiadomość dla mi-
łośników letniej rekreacji nad zale-
wem Mrożyczka: z uroków obiek-
tu można korzystać bez obaw. 
Wiele wskazuje na to, że możli-
we będzie to także w nadchodzą-
cy weekend.

Problemy z jakością bakteriolo-
giczną wody, wynikające z zakwi-
tu sinic, od których rozpoczął się 
sezon kąpielowy w naszym mie-
ście, przechodzą do historii. Już 
w ubiegłym tygodniu za pośred-
nictwem naszej strony interneto-

wej informowaliśmy o możliwości 
bezpiecznego korzystania z uro-
ków głowieńskiego zalewu i od 
tej pory nic się nie zmieniło. Ru-
tynowa kontrola w tym zakresie 
była prowadzona przez Sanepid 
we wtorek – 7 lipca. Jej wyniki są 
już znane i pozwalają stwierdzić, 
że plażowicze nie mają powodu 
do niepokoju.– Wyniki są dobre, 
więc można kąpać się bez obaw 
– zapewnia Jacek Skwierczyński 
z Miejskiego Zakładu Komunal-
nego w Głownie.  aw

Głowno | tym razem na Hucie józefów 

Kolejne zawody 
o mistrzostwo koła
Zawody o mistrzostwo 
koła PZW Głowno w 
wędkarstwie gruntowym – 
feeder – odbędą się 
w najbliższą niedzielę, 
12 lipca na zbiorniku 
w Huta Józefów w Głownie.

Zbiórka zaplanowana jest 
o godz. 6.00 rano przy dębie w są-

siedztwie wspomnianego zbior-
nika – za ogrodzeniem posterun-
ku policji. Wędkowanie będzie 
trwało 4 godziny. Jest tylko jed-
na kategoria – open. W poprzed-
nich zawodach (spinningowych), 
28 czerwca w Głownie uczestni-
czyło 31 wędkarzy, a zwycięzca, 
którym był Tomasz Szadkowski 
złowił prawie 10 kilogramów ryb, 
głównie płoci i leszczy.  mak 

Stryków | Radny interpeluje do starosty

Drogi jak leśne dukty
„Proszę o precyzyjną 
informację, kiedy zamierza 
Pan przystąpić do 
porządkowania pasów dróg 
powiatowych na terenie 
gminy Stryków (...)” 
– zwrócił się do starosty 
Bogdana Jaroty radny 
powiatu zgierskiego 
Radosław Zaborowski.

Radny złożył interpelację 3 lip-
ca. Zaznacza w niej, że przede 
wszystkim chodzi mu o wykar-

czowanie przydrożnych zakrza-
czeń. Zwraca uwagę, że już wie-
lokrotnie zwracał się do starosty 
z taką sugestią i za każdym ra-
zem otrzymywał ogólnikową od-
powiedź, że będzie to wykonane 
„niebawem”. Tymczasem przy-
drożne krzaki wciąż rosną. 

W odpowiedzi na jedną z bliź-
niaczo podobnych interpelacji 
radny otrzymał już odpowiedź, 
z której wynika, że zakrzaczenia 
te są usuwane. Zdaniem radnego 
to „dziwna” odpowiedź, bo dro-
gi te coraz bardziej przypominają 
„leśny dukty”.  tm

RZUT�OKIeM�| użyLI PodnośnIKA 

Ochotnicza�Straż�Pożarna�z�Dmosina�została�wysłana�w�czwartek,�
2�lipca�po�godz.�14.�na�drogę�powiatową�przechodzącą�przez�
Nowostawy�Dolne.�Złamany konar drzewa blokował jeden pas jezdni 
i tym samym stwarzał zagrożenie dla ruchu. Kierujący działaniami 
ratowniczymi potwierdził powalony konar na jezdnię, ale i coś jeszcze: 
strażacy zauważyli więcej suchych konarów drzewa, które mogły za chwilę 
spaść na jezdnię. Powalony konar został szybko usunięty, zaś suche 
konary nad jezdnią zostały odcięte przy współpracy z wysięgnikiem oSP 
Brzeziny. Akcja trwała nieco ponad dwie godziny. W tym czasie ruch 
odbywał się wahadłowo. mak 
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Budownictwo 
mieszkaniowe, 
komunalne i socjalne 
jest w naszym mieście 
w bardzo kiepskim 
stanie. 

Grzegorz�Szkup,�
przewodniczący�RM
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Głowno�| Zakończenie roku szkolnego

Mimo epidemii nagrodzono 
najlepszych uczniów
Z tradycyjnej gali w Miejskim Ośrodku Kultury 
w Głownie w tym roku zrezygnowano ze względu 
na epidemię, ale o wręczeniu nagród pamiętano. 
W dniu zakończenia roku szkolnego, 26 czerwca, 
burmistrz Grzegorz Janeczek przyznał nagrody 
dla wyróżniających się uczniów oraz najlepszych 
sportowców głowieńskich szkół.

Letni semestr minionego roku 
szkolnego był dla uczniów dość 
trudny i wymagający. W okre-
sie trwającej od marca epide-
mii przedstawiciele szkolnych 
społeczności borykali się z wie-
loma wyzwaniami: zdalną na-
uką, ograniczeniem kontaktów 
z rówieśnikami i pedagogami, 
a także odwołaniem konkursów 
przedmiotowych oraz zawodów 
sportowych. Mimo to, dali radę, 
a wielu z nich dziś – już na waka-

cjach – może pochwalić się bur-
mistrzowską nagrodą za wysokie 
wyniki w nauce, starania konkur-
sowe lub osiągnięcia sportowe.

Na liście osób, które w ubie-
głym roku szkolnym zdobyły 
najwyższą średnią ocen, a nie-
jednokrotnie mogły pochwalić 
się również wieloma innymi suk-
cesami i zaangażowaniem w ży-
cie szkolnej społeczności, znaleź-
li się: 

 �Agnieszka� Baleja� ze Szkoły 
Podstawowej nr 1 w Głownie 
– średnia ocen: 6.0

 �Magdalena� Wojtczak� z SP 
nr 1 – średnia ocen: 6.0

 �Anna�Lewandowska z SP nr 
1 – średnia ocen: 5.94

 �Helena� Oskroba ze Szkoły 
Podstawowej nr 2 w Głownie 
– średnia ocen: 5.89

Najlepsi�z�najlepszych�na�jednej�fotografi�i. te twarze wielokrotnie 
publikowaliśmy na naszych łamach w związku ze szkolnymi i sportowymi 
sukcesami. 
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NaJlepsi z teReNu gMiNy gŁowNo
Wysoka średnia ocen, 
wzorowe zachowanie, 
aktywność na rzecz klasy 
i szkoły oraz postawa godna 
naśladowania przez innych 
– oto kryteria, którymi kierował 
się wójt gminy Głowno, Marek 
jóźwiak, przyznając nagrody 
dla najlepszych uczniów 
z terenu całej gminy. W dniu 
zakończenia roku szkolnego 
otrzymali je:

 �Kamila�Rożniata – klasa 
VI Szkoły Podstawowej 
w Lubiankowie – średnia ocen: 
5,23

 �Olga�Grzelak – klasa 
V Szkoły Podstawowej 
w Lubiankowie – średnia 
ocen: 5,23

 �Konrad�Klimczak – klasa 
VIII Szkoły Podstawowej 
w Lubiankowie – średnia: 5,11

 �Aleksandra�Koślin – klasa 
VIII Szkoły Podstawowej 
w Mąkolicach – średnia ocen: 
5,00

 �Miłosz�Wieteska – klasa VI 
Szkoły Podstawowej 
w Mąkolicach – średnia ocen: 
5,38

 �Kinga�Woźniak – klasa VI 
Szkoły Podstawowej 

w Popowie Głowieńskim 
– średnia ocen: 5,77

 �Martyna�Błażejewska 
– klasa VIII SP w Popowie 
Głowieńskim – średnia ocen: 
5,27. aw

takicH MaMy lauReatów!
Znaczące wyniki 
w konkursach i olimpiadach 
na szczeblu wojewódzkim 
oraz ogólnopolskim, 
a nawet zdobycie Stypendium 
Prezesa Rady Ministrów 
– takimi osiągnięciami mogli 
się pochwalić nasi uczniowie. 
Prezentujemy nazwiska osób, 
którym w minionym roku 
szkolnym udało się je zdobyć:

 �Zuzanna�Janicka 
z Publicznego Katolickiego 
Lo – Stypendium Prezesa 
Rady Ministrów za uzyskanie 
wysokich osiągnięć w nauce 
(zakres krajowy)

 �Aleksander�
Kołaczkowski�z SP nr 3 
– I miejsce w ogólnopolskim 
Konkursie EdI PAndA 2020 
z geografi i

 �Oliwia�Trzmielak�
z I Lo – wyróżnienie w XXI 
ogólnopolskim Konkursie 
Geologiczno-środowiskowym 
„nasza Ziemia – środowisko 
przyrodnicze wczoraj, 
dziś, jutro” pod hasłem (R)
ewolucja Ziemi

 �Monika�Wykrętowicz 
z SP nr 2 – I miejsce 
w III Wojewódzkim Konkursie 
Plastycznym „świat baśni 
rosyjskich: bohaterki 
baśniowych krain”

 �Karolina�Błaszczyk�
z SP nr 1 – I miejsce 
w kategorii „uczniowie klas 
V i VI” w III Wojewódzkim 
Konkursie Plastycznym 
„świat baśni rosyjskich: 
bohaterki baśniowych krain”. 
aw

Kameralne�spotkania�w�niewielkim�gronie – tak wyglądało wręczanie 
nagród Wójta Gminy Głowno dla najlepszych uczniów. 
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w gMiNie stRyków też wielu pRyMusów
Starania uczniów w minionym 
roku szkolnym docenił 
burmistrz Strykowa – Witold 
Kosmowski. Młodych 
prymusów nagrodzono 
za wysokie wyniki w nauce 
i wzorowe zachowanie, 
a także aktywność na rzecz 
środowiska szkolnego 
oraz postawę godną 
naśladowania. oto oni:

 �Anna�Monika�Kalinka,�
uczennica klasy VII Szkoły 
Podstawowej nr 1 
w Strykowie

 �Kornel�Lewandowski, 
uczeń klasy VIII SP nr 1 
w Strykowie

 �Julia�Maja�Kwiatkowska,�
uczennica klasy VII Szkoły 
Podstawowej nr 1 
w Strykowie

 �Jan�Dąbrowski,�uczeń 
klasy VI Szkoły Podstawowej 
nr 1 w Strykowie 

 �Amelia�Julia�Marczak,�
uczennica klasy V SP nr 2 
w Strykowie

 �Mikołaj�Kielak, uczeń klasy 
VIII Szkoły Podstawowej nr 2 
w Strykowie

 �Julia�ćwiek,�uczennica 
klasy VII Szkoły Podstawowej 
nr 2 w Strykowie

 �Miłosz�Kaczmarek, uczeń 
klasy V Szkoły Podstawowej 
w Bratoszewicach

 �Marcel�Kotus, uczeń klasy 
VI Szkoły Podstawowej 
w Bratoszewicach
�Szymon�Kosma, uczeń 
klasy VII Szkoły Podstawowej 
w Bratoszewicach

 �Małgorzata�Jakóbiec, 
uczennica klasy VIII Szkoły 
Podstawowej 
w Bratoszewicach

 �Maciej�Duniec,�uczeń 
klasy VII Szkoły Podstawowej 
w dobrej

 �Aleks�Plocek,�uczeń klasy 
V SP w dobrej

 �Patryk�Szkudlarek, uczeń 
klasy V SP w dobrej

 �Wiktoria�Urbańska, 
uczennica klasy VIII Szkoły 
Podstawowej w Koźlu

 �Aleksandra�Smorawska,�
uczennica klasy VII Szkoły 
Podstawowej w Koźlu

 �Kinga�Kaźmierczak,�
uczennica klasy VI Szkoły 

Podstawowej w Koźlu
 �Jakub�Ratajczyk,�uczeń 

klasy IV SP w Koźlu
 �Zuzanna�Szymańska,�

uczennica klasy VIII Szkoły 
Podstawowej w niesułkowie

 �Maria�Brzóskowska,�
uczennica klasy VIII Szkoły 
Podstawowej w niesułkowie
�Sylwia�Laskowska,�
uczennica klasy II technikum 
Logistycznego w Zespole 
Szkół nr 1 w Bratoszewicach

 �Zuzanna�Rydlewska,�
uczennica klasy II technikum 
Logistycznego w Zespole 
Szkół nr 1 w Bratoszewicach

 �Patrycja�Roszlak,�
uczennica klasy II technikum 
Logistycznego w Zespole 
Szkół nr 1 w Bratoszewicach

 �Adam�Trojan,�uczeń klasy 
II technikum Logistycznego 
w Zespole Szkół nr 1 
w Bratoszewicach

 �Julia�Stępniak, 
uczennica klasy II 
technikum Logistycznego 
w Zespole Szkół nr 1 
w Bratoszewicach.
aw
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NagRoDy Dla spoRtowców: 
iNDywiDualNie i DRużyNowo
jak co roku, burmistrz 
Grzegorz janeczek pamiętał 
również o docenieniu 
utalentowanych sportowców. 
tym razem nagrody trafiły do:

 �Michaliny�Góry z SP nr 3  
za zajęcie VI miejsca  
w biegu na 60 m w Zawodach 
Wojewódzkich – Lekkoatletyka 
dla Każdego – Młody oRLEn 
cuP 2020

 �Kacpra�Woźniaka�z SP nr 3 
za zajęcie VI miejsca  
w biegu na 60 m w Zawodach 
Wojewódzkich – Lekkoatletyka 
dla Każdego – Młody oRLEn 
cuP 2020

 �Aleksandra�Będora z SP  
nr 2 za zajęcie II miejsca  
w Mistrzostwach Makroregionu 
Zachodniego w Karate 
Kyokushin. 
Wśród nagrodzonych nie 
zabrakło również drużyn. 
należą do nich: 

 �drużyna dziewcząt ze  
Szkoły Podstawowej nr 1  
w Głownie w składzie: Oliwia�
Szymańska,�Aleksandra�
Kubińska,�Agnieszka�Baleja,�

Hanna�Skonieczna,�Amelia�
Adamska,�Julia�Wróbel,�
Zuzanna�Sitkiewicz,�Julia�
Rakowska,�Oliwia�Rubacha 
nagrodzona za zajęcie  
II miejsca w Sztafetowych 
Biegach Przełajowych 
Województwa łódzkiego w 
ramach Igrzysk dzieci rocznik 
2007 w kategorii dziewcząt

 �drużyna dziewcząt  
z I Liceum ogólnokształcącego 
w Głownie w składzie: Iga�
Nalberczyńska,�Wiktoria�
Skowron,�Oliwia�Kot�oraz�
Oliwia�Trzmielak wyróżniona 
za zajęcie V miejsca  
w Mistrzostwach Województwa 
łódzkiego w Koszykówce 
dziewcząt

 �drużyna dziewcząt z Zespołu 
Szkół nr 1 w Głownie  
w składzie: Natalia�Golis,�
Daria�Sędzikowska��
i�Weronika�Kaźmierczak 
nagrodzona za zajęcie IX 
miejsca w Mistrzostwach 
Województwa łódzkiego  
w tenisie Stołowym dziewcząt. 
aw

 �Anna�Szyda ze Szkoły 
Podstawowej nr 3 – średnia 
ocen: 5.85

 �Otylia�Banaś�ze Szkoły 
Podstawowej nr 2 – średnia 
ocen: 5.83

 �Piotr�Mabiki ze Szkoły 
Podstawowej nr 3 w Głownie  
– średnia ocen: 5.82

 �Aleksandra�Grabowicz��
z ze Szkoły Podstawowej nr 2 
w Głownie – średnia ocen: 5.79

 �Weronika�Kaczmarek  
ze Szkoły Podstawowej nr 3  
w Głownie – średnia ocen: 5.73

 �Oliwia�Majtczak  
z I Liceum ogólnokształcącego 
w Głownie – średnia ocen: 5.50

 �Jakub�Śliwkiewicz��
z Publicznego Katolickiego 
Liceum ogólnokształcącego  
w Głownie – średnia ocen: 5.39

 �Liwia�Kowalska z Zespołu 
Szkół nr 1 w Głownie – średnia 
ocen: 5.20

 �Zuzanna�Wysoczyńska  
ze Szkoły Branżowej I Stopnia 
– średnia ocen: 5.00. 

Nazwiska tych osób wraz z pa-
miątkowym zdjęciem uwiecz-
niającym nagrodzonych pojawi-
ły się na miejskim fanpage’u FB. 
W komunikacie podkreślono,  
że uczniom, którzy w tym roku 
poradzili sobie nie tylko z wyzwa-

niami, jakie stawiała przed nimi 
nauka, lecz także z trudami epi-
demii należą się szczególne słowa 
uznania.

– Nagrodzonym serdecznie 
gratulujemy, życzymy wszystkim 
udanych wakacji i głęboko wierzy-
my, że w nowym roku szkolnym 
spotkamy się zdrowi i w zwyczaj-
nych okolicznościach. Trzymajcie 
się! – czytamy w nim.

Prymusi za swój wysiłek uho-
norowani zostali specjalnymi dy-
plomami oraz nagrodami książ-
kowymi. Takie same wyróżnienia 
otrzymali laureaci olimpiad i kon-
kursów przedmiotowych, a także 
utalentowani sportowcy. Ich listę 
wraz z najważniejszymi osiągnię-
ciami publikujemy w ramkach. 

Wybory�prezydenckie | jeszcze o pierwszej turze

Jak głosowano w gminach 
Dmosin i Stryków
Nasi Czytelnicy byli zawiedzeni nie mogąc  
w poprzednim numerze Wieści odnaleźć dokończenia 
tekstu o wynikach wyborów w naszych gminach,  
który rozpoczynał się na str. 3, a miał kończyć  
na str. 25. Niestety, z winy drukarni, a nie naszej, 
strona 25 ukazała się z wydania łowickiego.  
W związku z tym publikujemy tu ponownie ten 
fragment tekstu, który dotyczy gmin Stryków  
i Dmosin. Za pomyłkę przepraszamy.

W gminie Stryków na An-
drzeja Dudę głosowało 44,34% 
wyborców, na Rafała Trza-
skowskiego: 28,87%, Szymo-
na Hołownię 14,21%, Krzysztofa 
Bosaka 6,75%. Władysława Kosi-
niak-Kamysza zdobył 2,88% gło-
sów, Roberta Biedronia – 2,10%, 
zaś największe poparcie spośród 
pozostałych kandydatów uzy-
skał Stanisław Żółtek, zdobywa-
jąc w skali całej gminy 22 głosy 
(0,31%). 

efekt ardanowskiego? 
Wyjątkowo duże poparcie An-

drzej Duda uzyskał w komisji nr 5, 
która mieściła się w Szkole Pod-
stawowej w Koźlu.  W tej komi-

sji głos na prezydenta Dudę od-
dało 316 spośród 468 wyborców, 
co oznacza, że głosowało na nie-
go (tylko w tej komisji obwodo-
wej) 67,52% wyborców. Tutaj Ra-
fał Trzaskowski uzyskał 14,96% 
głosów. To pokazuje jak ważne 
wydają się być wyjazdy w teren 
całej ekipy PiS wspierającej kam-
panię prezydenta. Przypomnijmy, 
że przecież całkiem niedawno,  
w sobotę, 13 czerwca, w sali OSP 
w Koźlu odbyło się spotkanie rol-
ników z ministrem rolnictwa i roz-
woju wsi Janem Krzysztofem Ar-
danowskim. Tego samego dnia 
minister był również w Łowiczu. 
Pisaliśmy o spotkaniu na łamach 
WG. 

Wizyta Joanny Kopcińskiej  
w sali OSP w Głownie 20 czerw-
ca, wydaje się, że aż takiego efek-
tu nie przyniosła, ale przecież nie 
wiadomo do końca jaki wynik 
wyborczy byłby, gdyby do niej 
nie doszło. Równo 50% głosów 
prezydent Duda zdobył jeszcze 
w obwodowej komisji wyborczej 
w Domu Kultury w Niesułkowie. 
Frekwencja w gminie wyniosła 
69,68%. W skali całego powiatu 
zgierskiego Andrzej Duda uzyskał 
poparcie 41,53%, zaś Rafał Trza-
skowski 32,92%. 

W gminie Dmosin w powiecie 
brzezińskim Andrzej Duda zdo-
był 57,69% poparcia, Rafał Trza-
skowski 18,26%, Szymon Hołow-
nia 9,79%. Tutaj, odmiennie niż  
w powyższych analizowanych 
przez nas gminach, więcej głosów 
od Krzysztofa Bosaka (5,24%) 
zdobył Władysław Kosiniak Ka-
mysz: 6,27%. Na Roberta Biedro-
nia głosowało 1,85% (43 głosy),  
a pozostali kandydaci zdobyli do-
słownie po kilka głosów: od pięciu 
(0,21%) do trzech (0,13%). 

W poszczególnych komisjach 
obwodowych to urzędujący pre-
zydent uzyskał największe popar-

cie w komisji nr 4, która mieściła 
się w świetlicy w Dmosinie. Tam 
głosowało na niego 212 spośród 
312 wyborców, co dało procen-
towe poparcie 67,95%. Tutaj na 
Rafała Trzaskowskiego głos od-
dały 42 osoby (13,46%). Najsłab-
szym poparciem prezydent Duda 
cieszył się w komisji obwodowej 
nr 7 mieszczącej się w świetlicy 
w Osinach, gdzie za jego kandy-
daturą głosowało 38,49% (102 
głosy). Jednak i w tym miejscu 
Rafał Trzaskowski nie zdołał go 
prześcignąć, zdobywając 27,55% 
(73 głosy). Frekwencja w gminie 
wyniosła 63,55% i była najniższa 
spośród pięciu gmin powiatu brze-
zińskiego. 

W skali powiatu brzezińskie-
go, na terenie którego leży gmi-
na Dmosin, urzędujący prezydent 
uzyskał poparcie 53,88% wybor-
ców, Rafał Trzaskowski 20,97%, 
Szymon Hołownia 12,66%, 
Krzysztof Bosak 6,11%, Włady-
sław Kosiniak-Kamysz 3,97%, 
Robert Biedroń 1,61%, a pozosta-
li kandydaci poniżej 0,22% (tyle 
zdobył Stanisław Żółtek). Fre-
kwencja w powiecie brzezińskim 
wyniosła 66,05%. �

REKLAMA

Słowa uznania należą 
się uczniom za to, że 
w tym roku poradzili 
sobie nie tylko  
z wyzwaniami, jakie 
stawiała przed nimi 
nauka, lecz także  
z trudami epidemii.
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Głowno | Pierwsze po epidemii zawody wędkarskie 

Zwycięzca złowił prawie 10 kilogramów ryb
Pierwsze w tym roku 
spławikowe zawody 
wędkarskie zorganizowane 
przez głowieńskie  
koło Polskiego Związku 
Wędkarskiego odbyły się  
w ostatnią niedzielę 
wyborczą, 28 czerwca,  
na zalewie Mrożyczka  
w Głownie.

Wędkarze zapowiadają już ko-
lejne (tym razem metodą grun-
tową – feeder), a zaplanowali je  
w dniu, kiedy odbędzie się druga 
tura wyborów prezydenckich – 12 
lipca od rana. Tym razem na zbior-
niku w Huta Józefów w Głownie. 
Godzina jeszcze formalnie nie zo-
stała ustalona, ale zwykle zawody 
rozpoczynają się ok 6 rano i węd-
kowanie twa ok. 4 godzin. 

W ostatnich zawodach spławi-
kowych o mistrzostwo koła wzię-

ło udział 31 wędkarzy. Zostali 
podzieli na grupy wiekowe, wy-
losowali stanowiska i wędkowali 
przez cztery godziny. Najwięcej 
ryb złowił Tomasz Szadkowski  
– łącznie blisko 9 kg (8,95kg). 

– To pokazuje, że ryba tutaj 
jest. Najwięcej łowiliśmy płoci  
i leszczy. Niektóre z płoci były, jak 
na tę rybę, całkiem spore. To były 
bardzo fajne zawody i zaprasza-
my na następne – powiedział nam, 
sam też wędkujący, sekretarz koła 
PZW w Głownie Grzegorz Tyl-
ke. Zajął on pierwsze miejsce  
w tych zawodach w kategorii wie-
kowej 65+, wyciągając z Mro-
życzki 3,68 kg ryb. 

Jak wyglądała ostateczna kla-
syfikacja? Przy imionach i na-
zwiskach podajemy łączną wagę 
złowionych ryb. Wśród seniorów 
wygrał wspomniany wyżej To-
masz Szadkowski (9,95 kg), dru-
gie miejsce zajął Maciej Cieśla 

(7,80 kg), trzecie – Romuald Ślą-
zak (7,71 kg). W kategorii senior 
55+ najwięcej ryb złowił Krzysz-

tof Śnieguła (5,70 kg). Kolej-
ne miejsca zajęli: Marek Nowac-
ki (3,94 kg) i Grzegorz Biernacki 

(3,59 kg). W kategorii 65+ pierw-
sze miejsce zajął wspomniany 
Grzegorz Tylke (3,68 kg), kolej-

ni byli Marek Perzyński (2,98 kg)  
i Krzysztof Rosak (1,01 kg).  
W kat. młodzieżowców U25 
pierwsze miejsce zajął Szymon 
Kwiatkowski (9,0 kg), kolejne: 
Dawid Dobrzelewski (7,35 kg)  
i Bartłomiej Czerwiński (7,02 kg). 

W kategorii kobiet wygrała 
Aleksandra Lewandowska – wy-
startowała w zawodach jako je-
dyna, ale złowiła więcej od nie-
których panów – 4,61 kg. Ponadto  
w kategorii kadetów wędkował 
Kacper Krakowiak, który złowił 
0,51 kg ryb.  mak 

RZUT�OKIeM | RoZśPIEWAnA fERAjnA WZnoWIłA SPotKAnIA
Co�tydzień�we�wtorki�o�godzinie�
17.00�odbywają�się�w�Domu�Kultury�
w�Niesułkowie�spotkania�seniorów�
w�ramach�zespołu�wokalnego��
o�wdzięcznej�nazwie��
Rozśpiewana�Ferajna.�
Seniorzy mieli w ostatnich miesiącach 
dłuższą przerwę w próbach  
z uwagi na epidemię i związane 
z nią ograniczenia. – Wreszcie 
mogliśmy wznowić próby. Wreszcie 
– bo telefonów z pytaniem, kiedy 
będzie można wspólnie pośpiewać, 
mieliśmy w ostatnim czasie bez liku 
– usłyszeliśmy w dK niesułków. na 
pierwszym spotkaniu po przerwie, pod 
koniec czerwca, odbyły się warsztaty 
wokalne Rozśpiewanej ferajny, 
przeprowadzone wspólnie z członkami 
Klubu Seniora. Było nie tylko wspólne 
śpiewanie, ale również ognisko. mak 

Gmina�Głowno | ośrodek Kultury

W wakacje inaczej  
niż zwykle
Zmiany w funkcjonowaniu 
Ośrodka Upowszechniania 
Kultury w Bronisławowie 
oraz Biblioteki Publicznej 
wprowadzono  
na czas wakacji. Większość 
z nich uwarunkowana jest 
epidemią.

Z uwagi na trwające zagroże-
nie epidemiczne zdecydowano, 
że w sezonie letnim nie odbędą 
się żadne imprezy oraz nie będzie 
zajęć wakacyjnych. Ośrodek Upo-
wszechniania Kultury w Bronisła-
wowie będzie jednak otwarty od 

poniedziałku do piątku w godzi-
nach 7.30-15.30. Oznacza to, że 
chętni będą mogli przebywać za-
równo na jego terenie, jak i korzy-
stać z urządzeń zewnętrznych.

Częściowo zmianie ulegnie 
również funkcjonowanie działają-
cej w budynku ośrodka Bibliote-
ki Publicznej. Zamówień książek 
należy dokonywać telefonicznie, 
dzwoniąc pod numer telefonu: 
(42) 719-15-11 lub mailowo na 
adres: bibliotekawz@gazeta.pl.  
W momencie, kiedy książki będą 
gotowe do odbioru, czytelnik zo-
stanie poinformowany o takiej 
możliwości. awfo
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to były bardzo fajne 
zawody i zapraszamy 
na następne.

Grzegorz�Tylke

Pamiątkowe�zdjęcie�po�ważeniu�ryb i wręczeniu pucharów, nagród i dyplomów. 
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Drogi�powiatowe | PRId już kładzie asfalt na „chruślance”

Rozpoczął się remont, 
są utrudnienia w ruchu
W ubiegłym tygodniu 
rozpoczął się remont  
drogi powiatowej  
Krępa – Chruślin,  
czyli tzw. Chruślanki, 
który na zlecenie 
powiatu wykonuje 
Przedsiębiorstwo Robót 
Inżynieryjno-Drogowych 
w Łowiczu. Prace 
trwać będą do końca 
października,  
a wraz z nimi zaczęły się 
utrudnienia w ruchu. 

W poniedziałek 6 lipca około 
godz. 9 rano maszyny PRID wi-
dać było w Chruślinie, już przy 
pracy, bo od tej miejscowości roz-
poczęto kładzenie warstwy wy-
równawczej asfaltu, począwszy od 
drogi wojewódzkiej 703 w kierun-

ku Krępy. Wjazd w drogę od stro-
ny Chruślina jest całkowicie za-
mknięty.

Jak nam powiedziała dyrek-
tor PZDiT Anna Gajek-Sarwa, 
wykonawca zdecydował, że bę-

dzie wszystkie prace wykonywał 
odcinkami, aby nie zamykać ca-
łej drogi dla ruchu, a tylko ten jej 
fragment, na którym prowadzone 
są prace. Oznacza to, że w pierw-
szej kolejności wykonany zosta-
nie odcinek Chruślin – Lisiewice  
– najpierw warstwa wyrównaw-
cza, potem ścieralna – ten etap 
trwać będzie do końca tego tygo-
dnia. Następnie odcinek Lisiewi-
ce – Skaratki, na końcu Skaratki  
– Krępa (droga krajowa nr 14). 

Prace na drodze Krępa – Chru-
ślin mogą trwać do końca paź-
dziernika. Po wykonaniu asfal-
tu, co powinno się zakończyć do 
końca sierpnia, wykonywane będą 
pobocza. Jeśli ruch drogą będzie 
wówczas możliwy, to na pewno 
nadal będzie on utrudniony. Dla-
tego podróżując w tych okolicach 
warto być uważnym. 

Przypomnijmy, że remont dro-
gi Krępa – Chruślin realizowa-
ny jest w ramach Funduszu Dróg 
Samorządowych. PZDiT uzyskał  
w przetargu kwotę 2.522.707,52 
zł. Zakres prac uwzględnia wyko-
nanie nowej nakładki na długości 
9.690 m, z czego 1.320 m położo-
ne jest na terenie gminy Bielawy, 
a 8.370 m – na terenie gminy Do-
maniewice.  mwk

REKLAMA

Gmina�Łyszkowice | Znów zabrakło porozumienia 

Maseczki okryły się kurzem
Pisaliśmy już na naszych łamach o tym, że wszyscy 
radni, a także jeden prywatny przedsiębiorca, kupili 
maseczki ochronne przed COViD-19 dla mieszkańców 
za równowartość miesięcznych diet. Co się z tymi 
maseczkami stało?

Otóż nic. Od połowy maja 
leżą one (3553 sztuk) spakowa-
ne w Gminnym Ośrodku Kultury  
i Sportu. Wtedy, podczas sesji 
rady gminy 15 maja, wniósł je do 
sali obrad w GOKiS wiceprze-
wodniczący rady Andrzej Foks, 
zostawiając tam. Wbrew woli fun-
datorów nie zostały rozdane.

Sam pomysł wydaje się – chyba 
w powszechnym odczuciu – bar-
dzo ładnym gestem. Fakt, że włą-
czyli się do akcji radni z obu obo-
zów, na jakie wyraźnie podzieliła 
się rada w tej kadencji, mógł się 
nawet wydawać zapowiedzią tego, 
że możliwe jest porozumienie. 
Okazuje się jednak, że zabrakło 

porozumienia z jedną z najważ-
niejszych osób – z wójtem Ada-
mem Rutą.

Jego zdaniem trudno jednak 
mówić o przekazaniu maseczek 
w sytuacji, kiedy nikt z nim tej 
sprawy nie uzgadniał. Zachowa-
nie radnych (szczególnie prze-
wodniczącej Grażyny Rykały, 
która koordynowała to przedsię-
wzięcie) określa mianem niepo-
ważnego i robionego „pod publi-
kę”, tym bardziej, że – jak mówi 
– wcześniej przedstawiał prze-
wodniczącej inną propozycję, 
czyli podzielenie się kosztami już 

zakupionych przez urząd mase-
czek. Urząd bowiem już wcze-
śniej przygotował i zorganizował 
w dwóch transzach rozdawanie 
maseczek. Było to poprzedzo-
ne rozeznaniem co do zapotrze-
bowania, jak i możliwości ich 
rozdysponowania, z wykorzy-
staniem pomocy strażaków czy 
sołtysów poszczególnych miej-
scowości. Krótko mówiąc: zapla-
nowana, skoordynowana akcja. 

– Byłoby rozsądne, gdyby rad-
ni, skoro chcieli wesprzeć miesz-
kańców, partycypowali w kosz-
tach zamówienia, jakie gmina 
poniosła – mówi wójt. – Jeśli 
chcieli to zrobić poprzez urząd 
gminy, wypadałoby wcześniej co-
kolwiek ze mną ustalić, przede 
wszystkim to, w jaki sposób i do 

kogo mają te maseczki trafić, bo 
dla wszystkich mieszkańców by 
nie wystarczyło, a jestem niemal 
przekonany, że pojawiłyby się gło-
sy, jakobym rozdawał je wedle 
własnego uznania. 

Dodaje, że skoro radni chcieli 
wziąć sprawy w swoje ręce, mo-
gli sami podzielić pulę i zorgani-
zować rozdawanie mieszkańcom  
w swoich okręgach, oczywiście 
przy zachowaniu wszelkich wy-
mogów sanitarnych.

Czy w razie – odpukać – na-
wrotu epidemii i wzrostu zapo-
trzebowania, maseczki te będą 
wykorzystane? Raczej nie, bo 
wójt mówi, że nie ma żadnej wie-
dzy na temat pochodzenia i jako-
ści tych produktów, a to jest nie-
zbędne, by rozdawać cokolwiek. 

Przewodnicząca rady Gra-
żyna Rykała mówi nam, iż jest 
zdumiona faktem, że inicjatywa 
przeprowadzona na rzecz miesz-
kańców, poparta także przez rad-
nych współpracujących z wójtem, 
spotkała się z takim odrzuceniem. 
– Myślę, że dla mieszkańców nie 
jest istotne to, czy dostali masecz-
kę od wójta czy od radnych, w tak 
poważnej sprawie jak epidemia 
nie powinno mieć to żadnego zna-
czenia, liczy się zdrowie, a nawet 
życie – mówi.

Najbardziej smutnym w tej 
sprawie jest zupełny brak komu-
nikacji pomiędzy wójtem a prze-
wodniczącą, tym bardziej, że te-
raz, podczas stałych dyżurów 
przewodniczącej w urzędzie, pra-
cują oni w pokojach obok.  tm

Czatolin�| tereny inwestycyjne

Na razie droga, w przyszłości 
450 miejsc pracy
Spółka RM Logistyka 1  
z siedzibą w Warszawie  
ma już uzgodnienie 
środowiskowe,  
i stara się o uzyskanie 
pozwolenia na budowę 
zagospodarowania 
centrum logistycznego  
na terenie inwestycyjnym  
w Czatolinie, w gminie 
Łyszkowice. 

Podpisała też z wójtem Ada-
mem Rutą umowę o użyczeniu jej 
drogi gminnej.

Inwestor planuje budowę ma-
gazynów, składów i hurtowni. 
Pierwsze z tych obiektów miałyby 
– według planów – być gotowe już 
pod koniec przyszłego roku. 

Na podstawie porozumienia  
|z władzami gminy, spółka roz-
poczyna przygotowania do prze-
budowy użyczonej drogi, która  
w przyszłości będzie dla niej dro-
gą dojazdową.

Co ważne – według planów in-
westycja ma stworzyć miejsca pra-
cy dla ok. 450 osób. 

– Powstanie tej inwestycji to 
nie tylko miejsca pracy, ale także 
wpływy z podatku od nierucho-
mości do budżetu gminy – pod-
kreśla wójt Ruta.  tm

Wójt�Adam�Ruta�podpisuje�
porozumienie z prezesem 
RM Logistyka 1 Arkadiuszem 
Płocińskim. 
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PRID�rozpoczął�w�tym�tygodniu�asfaltowanie�drogi�Krępa�–�Chruślin, 
zamknięty jest odcinek pomiędzy chruślinem a Lisiewicami. 
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REKLAMA

Łowicz | Spór o przebudowę kanału Kostka

To jeszcze nie fi nał
To jednak nie koniec urzędowych i sądowych czynności w sprawie przebudowy 
kanału Kostka, czyli inwestycji, jaką na początku 2019 roku przeprowadził 
ZPOW „Agros Nova” w Łowiczu. Do wyjaśnienia są jeszcze wątpliwości, 
spowodowane z pozoru prostą pomyłką Urzędu Miejskiego w Łowiczu.

Zajmująca się przetwórstwem 
owocowo-warzywnym spółka 
konsekwentnie zapewniała, że 
wszystkie pozwolenia i rozstrzy-
gnięcia, na podstawie których zre-
alizowała przebudowę odcinka 
kanału na terenie zakładu, są osta-
teczne i pozytywnie zatwierdzają-
ce całe przedsięwzięcie. W chwili 
obecnej inwestycja ta jest ukoń-
czona i spełnia pierwotne założe-
nia. – Jest dla nas bardzo istotna, 
ponieważ pozwoliła na dalszy roz-
wój zakładu, co z punktu widze-
nia pracowników, jak i naszych 
dostawców jest bardzo ważne – 
mówi Jarosław Samsel, wicepre-
zes zarządu.

Tymczasem jednak 13 marca 
tego roku, kiedy inwestycja była 
już ukończona od przeszło roku, 
zapadło orzeczenie WSA w Ło-
dzi, uchylające istotne dla sprawy 
dwie ściśle ze sobą związane de-
cyzje Samorządowego Kolegium 
Odwoławczego w Skierniewicach 
z jesieni 2018 roku. Zaznaczmy 
jednak, że wyrok ten nie jest jesz-
cze prawomocny, strony zostały 
z nim zapoznane dopiero 
w czerwcu.

gdzie tkwi 
problem?
Powyżej przedstawiliśmy na 

jakim etapie sprawa jest teraz. 
Żeby jednak to zrozumieć, musi-
my cofnąć się w czasie. Przypo-
mnijmy, że sprawa przebudowy 
kanału Kostka, z częściową zmia-
ną jego biegu, od początku wzbu-
dzała niepokój wśród właścicieli 
pobliskich działek, którzy – de-
likatnie mówiąc – nie dowierza-
li zapewnieniom spółki i projek-
tanta, mówiących, że inwestycja 
nie zwiększy ryzyka podtopień 
w czasie ulew, ale właśnie je zmi-
nimalizuje (poprawiając parame-
try kanału).

Sąsiedzi wielokrotnie odwo-
ływali się do różnych instytucji, 
wskazując różne wątpliwości, ale 
większość ich skarg i odwołań 
była potem uchylana. Podobnie 
było w 2018 roku w SKO. 

Zaczęło się od tego, że 26 
czerwca 2017 roku burmistrz Ło-
wicza wydał decyzję stwierdza-
jącą, że nie ma potrzeby przepro-
wadzania oceny oddziaływania 
środowiskowego przedsięwzię-
cia, z obszernym uzasadnieniem. 
W decyzji znalazł się jednak błąd 
– zdaniem skierniewickiego SKO 
nie rażąco istotny, ale czy na pew-
no? W karcie informacyjnej na 
stronie 2 wskazano, że przepu-
stowość kanału zwiększy się do 
Qmax = 15,8 m3/s, natomiast 

w załączonym aneksie podano 
inną wartość – 20,9 m3/s.

12 marca 2018 roku burmistrz 
Łowicza, na wniosek ZPOW 
Agrosu Nova, dokonał sprosto-
wania tej decyzji, uznając to za 
„oczywistą pomyłkę pisarską”, 
przyjmując w całym dokumencie 
wartość 20,9 m3/s.

– W naszym wniosku była inna 
wartość, a pracownicy urzędu 
omyłkowo zamieścili inną – wy-
jaśnia Jarosław Samsel. – Pragnę 
podkreślić, że postępowanie toczy 
się na nasz wniosek, ponieważ to 
my dostrzegliśmy wspomnianą 
omyłkę i wystąpiliśmy o jej spro-
stowanie. Dane zostały poprawio-
ne przez pracowników urzędu, 
a SKO zaakceptowało ten sposób 
poprawy decyzji. 

Nieżyjący już przedsiębiorca, 
będący z Agros Nova w sporze 
o kanał, zaskarżył decyzję SKO, 
wskazując już wtedy, że zmiana 
parametru to nie jest „oczywista 
omyłka pisarska”, ale błąd mery-
toryczny, dotyczący istotnych dla 
postępowania kwestii, który wy-
maga głębszego przeanalizowania 
sprawy (decyzja ta służyła potem 
na przykład jako dokumentacja 
w postępowaniu RDOŚ).

SKO badając sprawę na wnio-
sek Agros Nova uznało, że de-
cyzja burmistrza o sprostowaniu 
pomyłki była podjęta prawidło-

wo, nie stanowiąc istotnego naru-
szenia prawa. Po zaskarżeniu tej 
decyzji, wydało kolejną – która 
potwierdzała prawidłowość do-
konanego sprostowania. 

Decyzje te zostały jednak 
unieważnione ostatnim wyro-
kiem WSA w Łodzi. Trzeba było 
na niego czekać dość długo – od 
listopada 2018 do marca 2020 
(a w zasadzie do czerwca, bo 
wtedy zostały z nim zapoznane 
strony). W tym czasie inwestycja 
została wykonana. Agros Nova 
utrzymuje, że zgodnie z ważnym 
pozwoleniem na budowę, innego 
zdania są właściciele sąsiednich 
działek (w tym rodzina zmarłego 
przedsiębiorcy, która kontynuuje 
w jego imieniu udział w postę-
powaniu). WSA stwierdza, że 
„Wbrew twierdzeniom S.K.O. 
zawartym w zaskarżonym po-
stanowieniu, organy wydają-
ce opinie w sprawie zakończo-
nej wydaniem decyzji z dnia [...]., 
tj. Regionalny Dyrektor Ochrony 
Środowiska w Ł. (opinia z dnia 

26 maja 2017 r., str. 4) i Państwo-
wy Powiatowy Inspektor Sani-
tarny w Ł. (opinia z dnia l lute-
go 2017 roku), czy wreszcie sam 
Burmistrz Miasta Ł. (postanowie-
nie z dnia [...], str. 6) wskazywali 
na wartość Qmax=15,8 m3/s”. 

co dalej?
WSA, uchylając decyzję SKO 

z 2 listopada 2018 roku (tym sa-
mym także poprzednią z września 
2018 roku) nakazał temu organo-
wi zwrot kosztów postępowania 
(200 zł) dla skarżących. W związ-
ku z tym, że WSA stwierdził w 
osobnym postanowieniu, że jego 
ostatni wyrok ma bezspornie istot-
ny wpływ na wynik postępowania 
w sprawie zatwierdzenia projektu 
budowlanego i udzielenia pozwo-
lenia na budowę, tenże sąd uznał, 
że postępowanie w tej sprawie 
wymaga ponownego rozpatrzenia 
przez organ zatwierdzający pro-
jekt i pozwolenie – z uwzględnie-
niem nowej okoliczności, jaką jest 
uchylenie decyzji SKO.

– Postępowanie administracyj-
ne jest rezultatem porządkowania 
dokumentacji i ma charakter ruty-
nowego działania – uważa jednak 
prezes Samsel.

Orzeczenie nadal nie jest pra-
womocne, a w momencie za-
mykania tego numeru Nowego 
Łowiczanina nie było żadnego 
odwołania od niego. Jak wyja-
śniono nam w WSA – ze względu 
na okres zawieszenia pracy sądu, 
wydłużeniu uległy również termi-
ny na odwołanie.

Pewne jest to, że nowy, prze-
budowany kanał istnieje i dobrze 
spełnia swą rolę. Nie wydaje się, 
by cokolwiek mogło podważyć 
podjęte działania, skoro kanał ma 
przepustowość nawet większą, niż 
omyłkowo zapisał urzędnik w ra-
tuszu. �

W naszym wniosku 
była inna wartość, 
a pracownicy 
urzędu omyłkowo 
zamieścili inną. 
Pragnę podkreślić, 
że postępowanie 
toczy się 
na nasz wniosek, 
ponieważ to my 
dostrzegliśmy 
wspomnianą 
omyłkę 
i wystąpiliśmy 
o jej sprostowanie.

Jarosław�Samsel,�
wiceprezes�AgrosNova

toMasz
Matusiak

tomasz.matusiak@lowiczanin.info

Kanał�Kostka, zdjęcie ze stycznia 2019 roku. 
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Oświata | Kangur Matematyczny inny niż zwykle

Test wiedzy matematycznej
– czy uczciwości?
Ponieważ w tym roku 
nie było uroczystości 
zakończenia roku 
szkolnego, to uwadze 
wielu osób mógł umknąć 
Konkurs Kangur 
Matematyczny.

Ten międzynarodowy konkurs, 
organizowany od 1990 roku, jest 
też największym matematycznym 
przedsięwzięciem w Polsce, choć 
w naszym kraju po raz pierw-
szy odbył się w 1992 roku. Kon-
kurs adresowany jest do szerokie-
go grona uczniów – począwszy 
od 8-latków czyli dzieci z klas II 
szkoły podstawowej po 19-latków 
czyli maturzystów. W 6 katego-
riach wiekowych przystępowało 

do kolejnych edycji tego konkursu 
nawet ponad 400 tys. uczestników 
w kraju. 

W ostatnich latach było ich 
około 370 tys, w tym roku – oko-
ło 250 tys. zł. W przeciwieństwie 
do lat poprzednich konkurs został 
zorganizowany zdalnie, w dniach 
28 maja – 5 czerwca. I może nikt 
by nie miał uwag, bo wiele osób 
cieszyło się, że w ogóle się odby-
wa, gdyby nie fakt, że wyniki te-
gorocznej edycji są dobre, wręcz – 
za dobre, a to sugeruje, że test nie 
był rozwiązywany uczciwie czyli 
samodzielnie. A może rywalizo-
wali rodzice?

Oto bowiem w najmłodszej 
kategorii, Żaczek, obejmującej 
uczniów klas II szkół podstawo-
wych , w której startowało 6131 

uczestników wynik maksymal-
ny, 100-procentowy uzyskało aż 
3152. Nie można tego tłumaczyć 
tym, że w konkursie biorąc udział 
dzieci wyjątkowo uzdolnione ma-
tematycznie, bowiem w ubiegłym 
roku, gdy uczestników było wię-
cej, maksymalną liczbę punktów 
uzyskało zaledwie 8 osób! 

Dyrektorzy uspokajają: 
u nas konkurs pisali 
uczniowie 
Jak było u nas? Zapytaliśmy 

dyrektor Szkoły Podstawowej nr 
1 Teresę Sokalską-Lebiodę. Po-
wiedziała, że uczniowie pisali 
„Kangura”, ale nie odnieśli spek-
takularnych sukcesów, które za-
skoczyłyby nauczycieli. Otrzyma-
li tylko dyplomy za udział.

– Jestem przekonana, że pi-
sali uczciwie, zarówno oni, jak  
i rodzice podeszli do tego poważ-
nie – mówi dyrektor. Podkreśla 
też to, że podobnie było ze śred-
nią ocen, która nie wzrosła w stop-
niu wyjątkowym, a to jest dowód 
na to, że faktycznie to uczniowie 
odrabiali swoje zadania, a nie ro-
dzice za nich. Jak mówi – to na-
prawdę ważna kwestia, ponieważ 
jeśli nauczy się dziecko, że moż-
na oszukiwać podczas konkursu, 
to ono będzie oszukiwać również  
w innych okolicznościach.  
I w pewnym momencie będzie też 
oszukiwało rodziców. 

Również dyrektor szkół pijar-
skich Przemysław Jabłoński po-
wiedział nam, że jest spokojny  
o to, że konkurs był pisany uczci-

wie, bo wyniki nie odbiegały 
od tych, jakie uczniowie uzyski-
wali w latach poprzednich. Na-
uczycielka Agnieszka Dudziń-
ska powiedziała nam, że z klasy 
II konkurs pisało 7 osób i trzej 
chłopcy uzyskali wyróżnienie – 
ale każdy z nich ma ponad prze-
ciętne zdolności matematyczne  
i to już było widoczne na lekcjach. 

W Szkole Podstawowej nr 7  
w kategorii „Żaczek” do konkursu 
przystąpiło 12 uczniów. Nikt nie 

uzyskał 100%, najwyższy wynik 
wynosił 98,75 pkt. na 105 możli-
wych czyli 94% i ten uczeń otrzy-
mał wyróżnienie, kolejne wyniki 
to 92,50 pkt. czyli 88% oraz 88 
pkt. 84,6%.

Dyrektor Maria Wojtylak uwa-
ża, że te wyniki były dobre i lepsze 
niż w latach poprzednich, ale nie 
ma obaw, że zbyt dobre. Nauczy-
cieli one nie zaskoczyły, ponieważ 
osiągnęli je uczniowie, którzy nie 
mają problemów z nauką.  mwk

Łowicz�| Sprawa przeniesienia przedszkola do budynku po gimnazjum

Rodzice napisali petycję, teraz zbierają podpisy
Mieszkańcy osiedla Starzyńskiego i rodzice  
dzieci z Przedszkola nr 2 „Pod Tęczą” na tym 
osiedlu napisali petycję do Rady Miejskiej 
w Łowiczu w sprawie planów przeniesienia 
przedszkola do budynku po Gimnazjum nr 1.  
Nie podoba im się wypracowane przez Radę  
na ostatniej sesji stanowisko. 

Uważają, że jest nieprzemyśla-
ne, nieekonomiczne i co najważ-
niejsze – nikt ich o zdanie nie py-
tał. 

Petycja jest już przygotowana 
i od 7 lipca trwa zbieranie podpi-
sów poparcia pod nią. Pierwszego 
dnia zebrano ich około 30 – tylko 

od osób napotkanych na osiedlu. 
Zbieranie podpisów trwać będzie 
jeszcze prawdopodobnie przez ty-
dzień – czyli do 15 lipca. 

Jedna z mam popierających 
akcję powiedziała nam, że decy-
zja przeniesienia przedszkola na 
I piętro budynku po gimnazjum 

wydaje się nieprzemyślana. Nie 
wyobraża sobie funkcjonowania 
przedszkola, w którym jest 150 
dzieci w piętrowym budynku, bez 
placu zabaw. 

Obecna lokalizacja przedszko-
la jest optymalna – jest ono we-
wnątrz osiedla, ma plac zabaw  
i zagospodarowany teren. Tu 
można dzieci łatwo przyprowa-
dzić i być spokojnym o ich bez-
pieczeństwo – bo z każdej sali 
jest wyjście ewakuacyjne. Teren 
jest ogrodzony i nie wchodzi na 
niego nikt postronny. Pod bu-
dynek po gimnazjum nawet nie 
można podjechać, a teren boiska 
jest pełen niebezpiecznych dla 

dzieci zakamarków. Trudno sobie 
też wyobrazić, jak przedszkole 
będzie funkcjonować w jednym 
miejscu z biblioteką i stowarzy-
szeniami.

– Na chwilę obecną nikomu 
się ten pomysł nie podoba – po-
wiedziała nam kobieta. Dlate-
go autorzy petycji zwracają się  
z prośbą, aby w miejsce Przed-
szkola nr 2 pobudować nowy 
kompleks, w którym znajdzie się 
zarówno przedszkole, jak i żło-
bek. Uważają, że nie ma sensu re-
montować dwóch placówek i wy-
dawać pieniądze na rozwiązanie, 
które może nie być docelowe. 

– Niech to będzie zrobione po-
rządnie, a nie tak, jak plac zabaw 
na Błoniach, który wciąż jest re-
montowany i nigdy nie wygląda 
tak, jak powinien – mówi obrazo-
wo mama dwójki dzieci.  mwk

Mieszkańcy�osiedla�Starzyńskiego�nie�chcą,�aby�Przedszkole�nr�2 
zostało przeniesione do budynku po gimnazjum – a także plany ma Rada 
Miejska. W budynku przedszkola chce ulokować żłobek. 
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Łowicz�| dla niego byliśmy w połowie drogi

Cyklista z Chrzanowa w drodze pod Mławę
Tego samego dnia 
zaczęli urlop, ale żona 
pojechała do Paryża,  
a on wsiadł na rower

Dla pana Wojtka Jakubowskie-
go Łowicz nie był magnesem, no 
ale gdy się jedzie z zachodniej 
Małopolski na północne Mazow-
sze, a chce się omijać główne 
drogi z Warszawą włącznie, dro-
ga po prostu wiedzie przez nasze 
miasto. A chciał jechać właśnie 
tam, bo w Dąbku pod Mławą, 
skąd pochodzi, i w tamtych oko-
licach, mieszkają jego dwie sio-
stry i dwóch braci. – Kiedyś mi 
siostra powiedziała, bym się nie 
ważył przyjechać do niej na ro-
werze... – śmieje się. No to wsiadł 
i pojechał.

Siostra musiała wiedzieć, co 
go kręci, skoro poczyniła taką 
uwagę. Rzeczywiście, Wojciech 
Jakubowski z Chrzanowa, rocz-
nik 1961, bardzo lubi jeździć na 
rowerze. Każdym – ma w domu 
na przykład trzy rowery pozio-
me, na których jadąc leży się,  
a nie siedzi. Ale w drogę do ro-
dziny wyruszył na klasycznym 
rowerze trekingowym, obcią-
żonym niewiele, tylko dwiema 
niezbyt wypchanymi sakwami. 
Nie brał namiotu, zamierzał spać  
w wynajętych pokojach. 

Wyruszył w niedzielę 28 
czerwca, gdy jego żona Doro-
ta wyjechała już na wycieczkę 
do Paryża. Jego to nie kręciło, 
miał ochotę sprawić niespodzian-
kę rodzinie. Na wspólny wyjazd 
z żoną będzie czas w drugiej czę-

ści urlopu. Zresztą bardzo możli-
we, że będzie to też wyprawa ro-
werowa, bo odkąd w 2014 roku on 
miał udar, jego małżonka powie-
działa, że już go samego nie puści  
– i zasadniczo jeździ z nim.  
W ubiegłym roku przekręci-
li wspólnie 1100 km, a w ciągu 
trzech kolejnych lat zjechali całe 
Green Velo – znany szlak rowero-
wy zaczynający się w Końskich,  
wiodący przez Kielecczyznę, Ma-
łopolskę, Lubelszczyznę, Podlasie, 
Mazury i Warmię do Elbląga. 

Jakubowski, z zawodu kierow-
ca z uprawnieniami na ciężaro-
we, ale jeżdżący dostawczymi, nie 
uważa się za samotnika, niemniej 
raczej unika jeżdżenia w grupie. 
Wie, że w Chrzanowie istnieje  
i działa Chrzanowskie Stowarzy-
szenie Cyklistów, chętnie eksplo-

rujące okolice miasta, ale on woli 
dalsze, bardziej intensywne wypa-
dy. Niedawno pomknął, wpraw-
dzie „na lekko”, jednego dnia,  
z Chrzanowa do Wisły i z powro-
tem. A najwięcej jednego dnia 
przejechał 350 km.

W rodzinne strony zamierzał 
dojechać w dwa dni. Pierwszego 
przejechał 220 km, przez Olkusz 
i Ogrodzieniec do Niewiadowa, 
gdzie nocował. Drugiego przejeż-
dżał przez Łowicz, zatrzymał się 
na chwilę na Starym Rynku, na-
pił się wody i ruszył w stronę Wy-
szogrodu. Nie chwali sobie głów-
nych dróg, unika ich, ale TIR-owej 
„pięćdziesiątki” pod Wyszogro-
dem ominąć nie zdołał, podob-
nie „siódemki” pod Mławą. Pod 
Płońskiem złapał go deszcz i dla-
tego nie zdołał dotrzeć na miej-

sce, zajechał do celu „dopiero” we 
wtorek. 

My spotkaliśmy go, gdy wpro-
wadzał rower do ogródka restau-
racji Polonia przy Starym Rynku 
w czwartek 2 lipca, już w drodze 

powrotnej. Zamówił coś do picia  
i ruszał dalej. Miał przed sobą 
jeszcze drogę do Niewiadowa, 
tego dnia miał zamiar przejechać 
łącznie 190 kilometrów. Wyglądał 
na zadowolonego z życia.  wal

Aktualności
Złote�Gody
w�ratuszu
w�Łowiczu.�str.�19

REKLAMA

Łowicz�| charytatywny marsz dla chorej

Maszerują przez Polskę i zbierają pieniądze na leczenie Laury
Marcin i Radek idą  
od Tarnowskich Gór  
na Mazury.  
W poniedziałek 
przeszli przez Łowicz.

Marcina i Radka można było 
spotkać w poniedziałek na Starym 
Rynku. Ich piesza wędrówka po-
łączona jest ze zbiórką pieniędzy 
na leczenie małej Laury. Dziew-
czynka ma 3 lata i choruje na rzad-
ki zespół wad wrodzonych, AGS. 
To bardzo rzadkie schorzenie  

– zdarza się raz na milion uro-
dzeń. Cechuje się regresem roz-
woju. Szansą na powrót do zdro-
wia Laury jest kosztowne leczenie 
w Filadelfii, w USA.

Radek i Marcin zaplanowa-
li pieszą podróż na Mazury – po-
mysł, by połączyć to z celem cha-
rytatywnym, przyszedł później.  
W Internecie znaleźli informa-
cje na temat chorej dziewczynki  
i skontaktowali się z jej rodzicami. 
Laura szybko zyskała sympatię 
„ujków”, jak ich nazywa. 

Mężczyźni wyruszyli z Tar-
nowskich Gór 27 czerwca. Cała 

podróż ma trwać 15 dni, a dzien-
nie mają pokonać 30 km. Przed 
nimi jeszcze ponad połowa trasy 
– celem ich wyprawy jest Giżyc-
ko, ale nie są zniechęceni ani ki-
lometrami, ani warunkami pogo-
dowymi. 

Na swojej drodze spotyka-
ją wiele serdecznych osób, któ-
re oferują im miejsce na nocleg 
lub możliwość zjedzenia ciepłe-
go posiłku. Jak sami mówią, naj-
ważniejsze w ich podróży jest 
rozpowszechnienie zbiórki i za-
pewnienie Laurze niezbędnej po-
mocy.  ks

Marcin�i�Radek�odpoczywali��
w�restauracji�Polonia, by potem 
ruszyć w dalszą drogę.
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Wojciech�Jakubowski�przed�wyruszeniem�ze�Starego�Rynku��
w�Łowiczu w drogę powrotną do chrzanowa.

fo
t.

 W
o

jc
IE

c
H

 W
A

LI
G

ó
R

S
K

I

RZUT�OKIeM�| BASZtA W nIEdZIELE
W�każdą�niedzielę�lipca�
i�sierpnia�w�godzinach�
od�16�do�18�można�
zwiedzać�wnętrza�baszty�
generała�Stanisława�
Klickiego�w�Łowiczu. 
Można też wejść na taras 
widokowy. W baszcie 
są obecnie dwie izby 
pamięci: jedna poświęcona 
generałowi Stanisławowi 
Klickiemu, a druga 
harcerzom z łowickiego 
hufca ZHP. 5 lipca basztę 
zwiedziło kilkanaście osób, 
głównie byli to uczestnicy 
organizowanych na terenie 
zielonym turbowakacji. mak�fo
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Region | Samorząd województwa wsparł renowację zabytków 

Galeria Browarna, spichlerz i kościoły 
otrzymają dotacje
To nie są bardzo wysokie kwoty, ani nawet takie, które w 100% pokryją 
koszty prac remontowych lub renowacyjnych prowadzonych 
w zabytkowych obiektach. Ale ci, którzy je otrzymają, 
cieszą się z każdej pomocy, która wspiera ich działania, rozłożone na lata. 
Niemała jest też lista tych, których dotacji nie otrzymali.

28 czerwca Sejmik Wojewódz-
twa Łódzkiego rozdzielił 4 mln zł 
na prace konserwatorskie, restau-
ratorskie lub roboty budowla-
ne przy zabytkach wpisanych do 
rejestru zabytków województwa 
łódzkiego. Na liście przyznanych 
dotacji znalazło się 65 obiektów. 
Kilka z nich jest na naszym tere-
nie. 

Największe dotacje przyzna-
no na projekty, które będą re-
alizowane w Galerii Browarna 
w Łowiczu, w spichlerzu znajdu-
jącym się na terenie Zespołu Szkół 
Ponadpodstawowych nr 2 na Bli-
chu, w zabytkowym drewnianym 
kościele św. Rocha w Boczkach 
Chełmońskich oraz w kościele 
św. Mikołaja w Bąkowie Górnym. 
Wynoszą one po 75 tys. zł.

Galeria� Browarna wystąpiła 
o dotację na konserwację więźby 
dachowej oraz wymianę poszycia 
dachowego w dawnym kościele 
ewangelicko-augsburskim, czyli 
w obecnej galerii. 

Powiat łowicki wystąpił o do-
tację na remont spichlerza (wy-
miana stolarki zewnętrznej), który 
ma służyć jako miejsce edukacji 
kulturalnej młodzieży.

Parafi a w Boczkach� Cheł-
mońskich� planuje wykona-

nie dezynfekcji i dezynsekcji 
oraz doraźne prace konserwator-
skie w kaplicy św. Rocha.

Parafi�a�w�Bąkowie�Górnym 
planuje konserwację i restaura-
cję ołtarza bocznego, lewego p.w. 
Matki Boskiej Różańcowej.

Niewiele mniej, bo 72.800 
złotych, otrzyma parafi�a�w�Ko-
łacinku na remont ogrodzenia 
muru kamiennego znajdującego 
się w kompleksie zabytkowego 
drewnianego kościoła i przyko-
ścielnego cmentarza. 

Mniejsze dotacje, poniżej 20 
tysięcy złotych, otrzymały jesz-

cze dwie parafi e. 19 tys. złotych 
to dotacja dla parafi�i� w� Biela-
wach na prace konserwatorskie 
dwóch XIX-wiecznych feretro-
nów – czyli dwustronnych obra-
zów noszonych w czasie procesji. 

Muzeum�w�Oporowie�otrzy-
ma 13.500 zł na instalację prze-
ciwpożarową w XV-wiecznym 
gotyckim zamku.

Ciekawostką, która może za-
interesować naszych czytelni-
ków, jest też dotacja w wysoko-
ści 52.500 złotych przyznana na 
rewitalizację i przystosowanie do 
celów muzealnych Parowozow-
ni� Skierniewice – konkretnie 
pierwszy etap prac ratowniczych 
polegających na remoncie znisz-
czonego dachu budynku admi-
nistracyjno-socjalnego. Wniosek 
opiewający na 70 tysięcy zł skła-
dało Polskie Stowarzyszenie Mi-
łośników Kolei. 

Nie każdy otrzymał 
dotację
Zainteresowania dotacjami 

było bardzo duże, a świadczy 
o tym chociażby lista wniosków, 
na które nie przyznano dotacji. 
Jest na niej 113 projektów. 

Z naszego terenu: Łowickiego 
Ośrodka Kultury, który dotyczył 
renowacji elewacji frontowej. 
Były też dwa wnioski Urzędu 
Miejskiego w Łowiczu – jeden na 
wymianę pokrycia dachowego, 
drugi na wymianę stolarki oraz 
wzmocnienie tylnej ściany w ka-

mienicy z I połowy XIX wieku 
usytuowanej przy ul. Podrzecz-
nej 18. Parafi a w Nieborowie 
składała wniosek na kontynu-
ację remontu elewacji budynku 
kościoła Matki Bożej Bolesnej. 
Dwa wnioski składało Muzeum 
w Nieborowie i Arkadii: na wy-
konanie dokumentacji projek-
towej hydrantów w budynku 
pałacu, ofi cyny, Manufaktury 
i magazynu artystycznego oraz 
na prace konserwatorskie, restau-
ratorskie i budowlane podjazdu 
pałacowego na dziedzińcu parku. 

Z kolei parafi a w Żychlinie bez 
powodzenia starała się o wsparcie 
prac konserwatorsko-restaurator-
skich obrazu ołtarzowego w ko-
ściele św. Aleksandra w Śleszy-
nie. 

Polskie Stowarzyszenie Mi-
łośników Kolei starało się także 
o pieniądze na kontynuację re-
montu zniszczonego dachu XIX-
-wiecznej hali Parowozowni 
Skierniewice. 

Muzeum w Oporowie na 
wzmocnienie konstrukcji ścian 
nośnych wraz z rekonstrukcją ce-

glanych schodów z murów obron-
nych na dziedziniec zamku. Pa-
łac w Walewicach – na renowację 
okien. 

Właściciel kamienicy przy Sta-
rym Rynku nr 14 w Łowiczu skła-
dał wniosek na remont elewacji 
frontowej renesansowej kamieni-
cy „Cebrowskich” z 1566 roku. 

„czeki” od marszałka 
i wicemarszałka
Symboliczne czeki na 75 tys. zł 

wręczył 5 lipca w Łowiczu dyrek-
torowi szkoły na Blichu Jerzemu 
Zabostowi oraz właścicielom ga-
lerii Elżbiecie i Andrzejowi Bier-
nackim marszałek województwa 
łódzkiego Grzegorz Schreiber. 

– Jesteśmy właścicielami takie-
go obiektu, którym opiekować się 
w pojedynkę nie sposób. Od 30 
lat, kiedy mamy ten obiekt, wła-
ściwie po raz pierwszy spotyka-
my się z takim zainteresowaniem 
i opieką – mówił w imieniu swoim 
i żony Andrzej Biernacki, właści-
ciel Galerii Browarna.

Pieniądze przeznaczone będą 
na kontynuację prac na dachu. 

W ubiegłym roku właściciele 
przeprowadzili remont gloriet-
ty, który musiał być wykonany 
w pierwszej kolejności, ze wzglę-
du na jej zły stan. Wtedy po 
raz pierwszy otrzymali dotację. 
W tym roku planują oczyszcze-
nie i zabezpieczenie konstrukcji 
dachu. Zakres prac będzie nieco 
mniejszy niż planowali, ponieważ 
otrzymają 75 tys. zł, a występowa-
li (podobnie jak inni wnioskodaw-
cy, którzy otrzymali tej wysokości 
dotację) o 100 tys. zł. 

– To piękny prezent na jubile-
usz 95-lecia istnienia szkoły na 
Blichu – powiedział z kolei dyrek-
tor ZSP nr 2 w Łowiczu Jerzy Za-
bost. Jak wiadomo, w wyremon-
towanym spichlerzu będzie miał 
siedzibę Zespół Pieśni i Tańca 
Blichowiacy. Powiat łowicki wie-
le lat temu rozpoczął prace mają-
ce na celu ratowanie tego obiektu, 
m.in. dzięki dotacji w Minister-
stwa Kultury i Dziedzictwa Na-
rodowego. Budynek ma wymie-
niony dach, przebudowane ściany 
w środku, zamontowane centralne 
ogrzewanie. 

W poniedziałek, 6 lipca, wice-
marszałek Andrzej Górczyński 
podobne „czeki” przywiózł m.in. 
do Bąkowa Górnego i Bielaw. 

W Bielawach ks. proboszcz 
Marek Grabski i pochodząca 
z parafi i Maria Nowak – któ-
ra społecznie zaangażowała się 
w przygotowywanie wniosków 
o dotację i rozliczanie ich, mówili, 
że 19 tys. zł pozwoli na odnowie-
nie feretronów. Jeden z nich jest 
metalowy i przedstawia Przemie-
nienie Pana Jezusa oraz Świętą 
Rodzinę. Drugi, drewniany, uka-
zuje Matkę Bożą Częstochowską 
oraz św. Józefa. 

Renowacja feretronów to jedna 
z ostatnich prac z zaplanowanych 
w tej parafi i, które trwają od 2005 
roku. W ciągu 15 lat parafi a wy-
mieniła pokrycie dachu kościo-
ła, wykonała odwodnienie, prze-
prowadziła renowację elewacji 
zewnętrznej i wnętrza. Ks. pro-
boszcz dodał, że swojemu następ-
cy pozostawi odnowienie malowi-
deł. �

MiRka wolska
-koBieRecka

mirka.wolska@lowiczanin.info

jesteśmy 
właścicielami takiego 
obiektu, którym 
opiekować się 
w pojedynkę nie 
sposób. od 30 lat, 
kiedy mamy ten 
obiekt, właściwie 
po raz pierwszy 
spotykamy się z takim 
zainteresowaniem 
i opieką.

Andrzej�Biernacki�
Galeria�Browarna

Zabytkowy�budynek�spichlerza na Blichu. 
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REKLAMA

ZHP�| Skutki epidemii

Zawieszenie organizacji letniego obozu 
Sytuacja 
epidemiologiczna 
wpłynęła negatywnie  
na możliwość organizacji 
letniego obozu 
łowickiego hufca ZHP.

Letni obóz harcerski jest trady-
cyjnym zwieńczeniem roku dzia-
łań drużyn. W tym roku jednak 
komenda łowickiego hufca ZHP 

nie jest pewna, czy do wyjaz-
du dojdzie – rodzice obawiają się  
o zdrowie dzieci.

Początkowo pod uwagę brane 
były dwa miejsca, w których letni 
obóz miałby się odbyć – Staracho-
wice i Biały Brzeg k. Radomska. 
W tym momencie wyjazd tam jest 
jednak niemożliwy, ponieważ nie-
znana jest liczba chętnych na obóz 
osób i komenda nie jest w stanie 
zarezerwować miejsc dla harce-
rzy. Pod uwagę brana jest więc lo-

kalizacja zdecydowanie bliżej Ło-
wicza. Kolejną zmianą jest czas 
trwania obozu. Byłby on krótszy, 
niż w poprzednich latach – za-
miast dwóch lub trzech tygodni, 
obóz trwałby około tygodnia. 

Jak powiedział nam komendant 
hufca, Piotr Zakrzewski, komenda 
na początku czerwca kontaktowa-
ła się w tej sprawie z rodzicami za 
pośrednictwem instruktorów, jed-
nak nie otrzymała jednoznacznej 
odpowiedzi. Część rodziców nie 

chce wyrazić zgody na wyjazd 
dzieci, natomiast część chciałaby, 
by obóz się odbył. 

Hufiec dostał dotację na letni 
wyjazd z Urzędu Miejskiego, jed-
nak dodatkowym utrudnieniem, 
żeby odbył się w takiej formie, 
jak dotychczas, jest to, że musiał-
by zostać zgłoszony z miesięcz-
nym wyprzedzeniem do kurato-
rium, a przez utrudnione warunki 
i brak konkretnych informacji, jest 
to niemożliwe. 

W najbliższym czasie ma się 
okazać, czy wyjazd dojdzie do 
skutku, a jeśli tak, to gdzie będzie 
się odbywał.  ks

Zduńska�Dąbrowa | Podpisanie umowy

100 uczniów  
będzie mogło zdobyć 
dodatkowe kompetencje
1 września w Zespole 
Szkół Centrum Kształcenie 
Rolniczego w Zduńskiej 
Dąbrowie ruszy kolejny 
duży projekt edukacyjny 
pod nazwą „Nauczanie 
rolnicze XXI wieku  
– młodzi na start”. 

Projekt jest duży, ponieważ jego 
realizacja trwać będzie 2 lata, sko-
rzysta z niego 100 uczniów, a war-
tość całkowita wynieść ma ponad 
1.547.596,80 zł. Dotacja przyzna-
na szkole z Europejskiego Fun-
duszu Społecznego wyniesie 
1.392.837,12 zł. 

W ramach projektu uczniowie 
będą mieć dodatkowe zajęcia, po 
których będą mieć możliwość 
zdobycia dodatkowych kompe-
tencji, wykraczających poza pod-
stawę programową. Będzie to ich 
atut na rynku pracy. W czasie od-
bywania wakacyjnych praktyk za-
wodowych u pracodawców będą 
otrzymywać stypendia stażowe 
w  wysokości 1800 zł miesięcz-
nie. Projekt przewiduje wsparcie 
nauczycieli w  zakresie studiów 
podyplomowych oraz kursów  
i szkoleń zawodowych oraz zakup 
pomocy dydaktycznych dla szko-
ły, które pomogą w rozwijaniu za-
interesowań zawodowych. 

Zaplanowano następujące kur-
sy i szkolenia dla młodzieży: na 
prawo jazdy kat. B, obsługi kopar-
ko-ładowarki, spawania, obsługi 
wózków widłowych, stosowania 
środków ochrony roślin, obsługi 
kombajnu zbożowego, insemina-
cyjny, florystyczno-kelnerski, in-
struktora jazdy konnej, instruktora 
hipoterapii, groomingu (pielęgna-
cji zwierząt), instruktora szkolenia 
psów i instruktora dogoterapii. 

Podpisanie umowy sprawie 
projektu przez dyrektora Stani-
sława Kosmowskiego odbyło się  
2 lipca w szkole. W szkole tego 
dnia gościli: poseł na Sejm RP Ta-
deusz Woźniak, wicemarszałek 
województwa łódzkiego Robert 
Baryła, i zastępca dyrektora ds. 
Europejskiego Funduszu Społecz-
nego Michał Kania.  mwk

RZUT�OKIeM�| cZARoWAł PRZy BASZcIE 

Pokaz�iluzji�w�wykonaniu�Damiana�
Spiętego�–�półfinalisty�programu�
„Mam�Talent”�zgromadził�w�niedzielę,�
5�lipca,�przy�baszcie�generała�
Klickiego�sporą�gromadkę�dzieci.  
na „czarowanie” zaprosił łowicki 
ośrodek Kultury w ramach turbowakacji. 
Kilka godzin wcześniej damian Spętany 
opowiadał o swojej pasji w programie 
„Budzi się ludzi” tVP3 łódź, który był 
nadawany na żywo ze skansenu  
w Maurzycach. o tym wydarzeniu 
piszemy na stronie 17. Pokaz magika  
przy baszcie wywołał wiele uśmiechów 
na twarzach dzieci. Większość zachodziła 
w głowę jak on to robił. Może oglądając 
fragment naszej relacji live, którą 
prowadziliśmy w trakcie występu na 
profilu https://www.facebook.com/
lowiczanin.info/ uda się odkryć sekrety 
magika? makfo
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W czasie odbywania 
wakacyjnych praktyk 
uczniowie będą 
otrzymywać stypendia 
stażowe w wysokości 
1800 zł miesięcznie.
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Reportaż

Głowno | 9-letni Aleksander cierpi na niezmiernie rzadką chorobę 

Głód, przed którym nie ma ucieczki
Dziewięcioletni Aleksander Kamiński z Głowna, obecnie uczeń trzeciej klasy miejscowej Szkoły 
Podstawowej Nr 2, cierpi na niezmiernie rzadko spotykaną chorobę PWS – zespół Pradera – Willego. 
Choroba objawia się między innymi w taki sposób, że chłopiec jest nieustannie głodny, 
co – gdyby nie opanować ciągłego jedzenia – mogłoby doprowadzić do monstrualnej otyłości.

Aleksander nigdy nie odczu-
wa sytości i jest mu trudno opano-
wać chęć jedzenia. Rodzice, zna-
jomi, ale również i nauczyciele 
w szkole muszą nieustannie być 
dla niego „aniołami stróżami”, 
kontrolującymi co i jak często je. 
Tym bardziej, że Olkowi bardzo 
trudno spalać to, co zje, ponieważ 
od urodzenia zmaga się również 
z obniżonym napięciem mięśnio-
wym, przez co energia i kalorie 

spalane są dużo wolniej niż u in-
nych dzieci w tym wieku. 

To z kolei oznacza, że powinien 
5-6 razy w ciągu roku brać udział 
w dwutygodniowych specjali-
stycznych turnusach rehabilita-
cyjnych. Jeden taki turnus kosztu-
je od około 5,5 do blisko 7 tysięcy 
złotych. Rodzice prowadzą więc 
nieustanną zbiórkę na rehabilita-
cję syna. 

Od choroby praktycznie nie ma 
ucieczki. Jedynym ratunkiem dla 
Olka jest bardzo niskokaloryczna 
dieta i ćwiczenia. 

Olek w tym roku zdał do trze-
ciej klasy SP2. Ze względu na nie-
pełnosprawność sprzężoną, ma 

przyznanego nauczyciela wspie-
rającego. Dzięki temu lepiej funk-
cjonuje w klasie. Jest chłopakiem 
radosnym, lubianym przez dzie-
ci w klasie. – Niestety, klasa tro-
chę cierpi gdy są czyjeś urodziny, 
bo nie mogą przynosić cukierków 
do poczęstowania ze względu na 
Olka. Przy 24 dzieciach już się 
robi 1 kg cukierków w roku szkol-
nym. Jesteśmy wdzięczni, że ro-
dzice stosują się do naszej prośby 
– opowiada nam mama Iwona. 

Mówi, że dużego chłopca co-
raz trudniej jest upilnować, coraz 
trudniej jest wytłumaczyć mu, 
że jedząc bez opamiętania robi so-
bie wielką krzywdę. Zdarza mu 
się zadawać pytania: „Mamusiu, 
jestem głodny, bardzo głodny, dla-
czego nie mogę się najeść?”.

To, niestety, nie jest jedyna cho-
roba chłopca. Jakie były początki? 
Jak nam opowiada mama chłop-
ca, Oluś urodził się o czasie, miał 
53 cm długości, ważył 2.980 kg, 
niestety nie miał odruchu ssania 
i wyczuwalnego napięcia mięśnio-
wego. Nie miał siły nawet oczu 
otworzyć. Nie wydobył głosu do 
prawie roku. Pierwszy raz zapła-
kał dopiero rok po urodzeniu. 

Tydzień po urodzeniu był kar-
miony kroplówką, po tygodniu 

przewieziony został pogotowiem 
na oddział intensywnej terapii 
wad wrodzonych noworodka do 
Instytutu Centrum Zdrowia Matki 
Polki w Łodzi, gdzie spędził oko-
ło miesiąca. Przez długi czas nie 
było wiadomo co mu jest. W łódz-
kim szpitalu karmiono go przez 
sondę przez 2 tygodnie. – Potem 
nauczył się „ssać”. 30 ml wypijał 
przez 1,5-2 godziny – opowiada 
mama Iwona. 

Dopiero po badaniach gene-
tycznych okazało się, że Oluś 
choruje na PWS – zespół Pradera 
– Willego. – Najpierw trzeba było 
Olka uczyć jeść, a teraz trzeba za-
mykać lodówkę na kłódkę (prak-
tycznie dosłownie), bo przy Pra-
derach tak jest. Pozostawiony na 
chwilę sam, bo np. idę wyrzucić 
śmieci, Olek już siedzi w lodów-
ce – opowiada pani Iwona. Olek 
musi być zawsze z kimś, bo ina-
czej zjadłby wszystko, co by zna-
lazł w zasięgu ręki. W związku 
z chorobą musi być na diecie ni-
skokalorycznej, dostosowanej 
przez lekarza dietetyka. 

Aleksander jest pod kontrolą 
wielu różnych specjalistów – en-
dokrynologa, neurologa, okuli-
sty, alergologa, pedagoga, logo-
pedy i rehabilitanta. Codziennie 
też przyjmuje zastrzyki z hormo-
nem wzrostu. Wymaga także in-
tensywnej rehabilitacji ruchowej 
i logopedycznej, a także częstych 
wyjazdów na basen. Jest też aler-
gikiem na pyłki drzew i prawie 
wszystkich traw. Uczulają go też 
zboża i mąka pszenna. 

Jakby tego było mało, czasami 
Olek rozdrapuje rany aż do krwi, 
ma bowiem podwyższony próg 
bólowy, a rozdrapywanie sprawia 
mu niemożliwą do zrozumienia 
przyjemność. Ze względu na za-

burzenia równowagi nie umie jeź-
dzić rowerem na dwóch kółkach, 
tylko na trzech. 

Mimo tych schorzeń Olek jest 
bardzo pogodnym chłopcem. Gdy 
rozmawiamy z jego mamą Iwoną 
o tym, że musi odwiedzać rów-
nież logopedę, dodaje radośnie: 
– „Sz” już ładnie mówię. 

– Jako rodzice, bierzemy od-
powiedzialność za nasze dziecko 
i staramy się odeprzeć chorobę. 
Nie pozwalamy jej doszczętnie 
panować nad życiem Olka, ale 

bez pomocy, powoli zaczniemy 
przegrywać – mówi pani Iwona. 
Na turnusach rehabilitacyjnych 
Olek pochłonięty jest ćwiczenia-
mi i pracą, nie myśli o chorobie, 
która każe mu jeść. Rodzice wie-
rzą, że w końcu pojawi się sku-
teczna metoda walki z choroba-
mi syna. 

Do tego czasu zamierzają 
o syna walczyć z jak najwięk-
szą determinacją, o której mówią, 
że jest oznaką ich rodzicielskiej 
miłości. �

MaRciN
kucHaRski

marcin.kucharski@lowiczanin.info olek musi być
zawsze z kimś, 
bo inaczej zjadłby 
wszystko, 
co by znalazł 
w zasięgu ręki.

Aleksander�musi�bardzo�często�ćwiczyć i poddawać się rehabilitacji.
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Podczas�zajęć�rehabilitacyjnych w ramach jednego z turnusów.
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Z�mamą�Iwoną podczas jednego z wyjazdów rehabilitacyjnych. 
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Aleksander�z�tatą�Sylwestrem�na turnusie rehabilitacyjnym. 
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Maurzyce | Audycja śniadaniowa „Budzi się ludzi” 

TVP3 Łódź nadawała na żywo ze skansenu 
Poranna audycja śniadaniowa „Budzi się ludzi” 
w TVP3 Łódź była w ostatnią niedzielę, 
5 lipca, nadawana na żywo wprost ze skansenu 
wsi łowickiej w Maurzycach. Wcześniej kilka 
krótkich materiałów video do programu zostało 
nagranych w Łowiczu. Przyglądaliśmy się jak 
wyglądała produkcja „od kuchni” tego blisko 
dwugodzinnego programu. 

Gośćmi programu byli m.in. 
pochodząca z Boczek Chełmoń-
skich projektantka Ela Piorun, 
muzyk Mateusz Jagiełło, Kamil 
Sobol i Piotr Kowalski z Łowic-
kiej Akademii Sportu, twórczy-
nie ludowe, Zespół Śpiewaczy 
„Ksinżoki”, instruktorka zum-
by Joanna Gałka-Walczykiewicz. 
Do rozmowy zostali zaproszeni 
także działkowicze z Ogródków 
Działkowych „Relaks”, Mateusz 
Rudak z Łowickiego Ośrodka 
Kultury, który opowiadał o łowic-
kich TURBOwakacjach. Na wizji 
o pracy reportera gazety lokalnej 
opowiadał również Marcin Ku-
charski z Nowego Łowiczanina. 

Scenariusz programu zakładał 
pięć wejść antenowych po oko-
ło 21 minut. Realizacja progra-
mu odbywała się live w transmi-
syjnym wozie satelitarnym, który 
zaparkował nieopodal – w taki 
sposób, żeby nie był widoczny 
w kadrze. Wszak w rolach głów-
nych mieli występować goście 
programu, a tłem miały być uro-
kliwe Maurzyce, a nie sprzęt TV. 

Ekipa korzystała z własnych 
agregatów prądotwórczych, by 
w razie ewentualnej przerwy 
w dostawie prądu nie została 
przerwana transmisja programu. 
Na terenie skansenu zorganizo-
wane zostały dwa „studia” ple-
nerowe, a ponadto niektóre frag-
menty nagrywano np. w alejce 
pomiędzy chałupami. Tam za-
tańczyły m.in. Ksinzoki i uczest-
niczki zajęć zumby wraz z pro-
pagatorką tego rodzaju tańca/
sportu Joanną Gałka-Walczykiewicz 
z Łowicza. 

Wcześniej natomiast zostały 
nakręcone ujęcia z drona, które 
realizatorzy wplatali w program. 
Nieopodal – przed dawną kuź-
nią – zaprezentował się z własną 
piosenką Mateusz Jagiełło z Ło-
wicza. – Wcześniej przygotowa-
łem podkład, a na gitarze zagram 
i zaśpiewam na żywo – mówił 
nam na chwilę przed występem. 

Po przywitaniu gości w studio 
nr 1 – na niedużej platformie zbu-
dowanej w sąsiedztwie muzeum 
strażackiego – kamera „prze-
skoczyła” do studia 2 – nieopo-
dal dawnej karczmy w skansenie, 
gdzie o Maurzycach opowiedział 
dyrektor Muzeum w Łowiczu 
Grzegorz Dębski. Później – mię-
dzy innymi po to, by operatorzy 

zdążyli przemieścić się w inne 
miejsce, a prowadzący program 
zdążył się przebrać – wyemitowa-
ny został nagrany kilka dni wcze-
śniej felieton o szlakach rowero-
wych, w którym wystąpił Adam 
Szymański. 

Tuż po nim „swoje 3 minuty” 
miał dziennikarz Nowego Łowi-
czanina. – Słuchaj, zrobimy to tak, 

że ty nas fotografujesz, ja cię za-
uważam i zapraszam do nas na 
scenę. Wchodzisz tędy, uważaj 
na kable, a o czym porozmawia-
my, to zobaczysz – usłyszał na 2-3 
minuty przed wejściem na antenę 
nasz reporter. Kilka minut wcze-
śniej został natomiast zaproszony 
do zaaranżowanej w cieniu za za-
bytkową kuźnią garderoby. Tam 

przypudrowano mu czoło i nos 
oraz przeczesano brodę. – To deli-
katny makijaż, żeby słońce się nie 
odbijało na czole – wyjaśniała ma-
kijażystka. 

Operatorzy w trakcie progra-
mu wielokrotnie przemieszcza-
li się pomiędzy „studiami”. Pod-
czas gdy z jednego prowadzona 
była transmisja na żywo, w dru-

gim trwały przygotowania do ko-
lejnych rozmów. 

Osoby zainteresowane mogą 
obejrzeć program na platformie 
internetowej. Link bezpośredni 
podajemy w relacji z Maurzyc, 
która ukazała się na naszym por-
talu www.lowiczanin.info. Zapra-
szamy tam również do obejrzenia 
galerii zdjęć z Maurzyc. �

Międzypokoleniowe�spotkanie�w�miejscu, gdzie poprawiany był makijaż. 
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Makijaż�można�było�poprawić�w�garderobie�na świeżym powietrzu. 
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Muzyczny�trzon�Ksinzoków�w oczekiwaniu na występ w Maurzycach. 
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Mateusz�Jagiełło�wystąpił�na�żywo przed zabytkową kuźnią. 
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Program�był�na�żywo�montowany�w�samochodowym�studio, które 
zaparkowało w taki sposób, by nie wchodziło kamerzystom w kadr. 
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Prowadzący�program�Marek�Kowalczuk�próbował swoich sił tańcząc 
zumbę z grupą joanny Gałki-Walczykiewicz. 
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Teresa�Foks�z�Łowicza�w�trakcie�programu�prowadziła�w�ramach�
Niedzieli�w�skansenie�warsztaty�haftu�koralikowego w pomieszczeniu 
muzeum strażackiego w skansenie. Wystąpiła też w programie. 
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Dziennikarze�TVP�Łódź,�Martyna�Kowalczyk�i�Marek�Kowalczuk,�
w�rozmowie�z�kolegą�po�fachu, Marcinem Kucharskim z nowego 
łowiczanina.
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O�Turbowakacjach�opowiadał�Mateusz�Rudak (z prawej) 
wraz z iluzjonistą damianem Spętanym, który tego dnia właśnie 
w ramach turbowakacji występował w łowiczu. 
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marcin.kucharski@lowiczanin.info
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��� Marianna�Czapnik�
(1963–2019)

Okruchy życia
ODeSZLI�OD�NAS | 23.06.2020–5.07.2020

 23�czerwca: 
Aleksandra Rokicka, l.89.

 24�czerwca:�
Zdzisław dzięgielewski, l.79; 
Bożena Przybysz, l.70; 
Waldemar Rosiński, l.53; 
Barbara Pietrzyk, l.56.

 26�czerwca:�
łukasz Antosik, l.26.

 28�czerwca:�Krzysztof 
Augustyn Lesiński, l.77.

 29�czerwca:�
Stanisław Kupisz, l.62.

 1�lipca:�janusz Sopata, l.61; 
janina jędrachowicz, l.78; 
jan fijałkowski, l.81.

 2�lipca:�tobiasz Sobański, 
l.34; józef Repakowski, l.89; 
janina Bystrońska, l.78; 
jarosław Kaszewski, l.47; 
teresa Wójcik, l.68.

 4�lipca:�
tadeusz Zagawa, l.75.

 5�lipca:�józef naros, l.87; 
Irena jaworska jędrachowicz, 
l.78.

REKLAMA

Marianna Czapnik (1963–2019)
Marianna Czapnik przyszła na świat 2 kwietnia 
1963 roku w Łowiczu. Była córką Heleny 
i Tadeusza Czapników, miała dwóch braci. 
Dorastała i wychowywała się w Popowie pod 
Łowiczem, w rodzinie rolników. Przez pierwsze 
lata życia mieszkała w krytej strzechą, malowanej 
na błękit, typowo łowickiej chatce. Od urodzenia 
była dziewczynką drobną i szczupłą, „ledwo 
widoczną wśród innych dzieci” (jak pisała sama 
o sobie po latach we wspomnieniach), 
ale energiczną i pełną radości.

skromnie, 
lecz szczęśliwie
W 1970 roku zaczęła uczęsz-

czać do szkoły podstawowej. 
Cały czas pomagała też rodzinie 
w utrzymywaniu gospodarstwa, 
po szkole często wychodziła wy-
pasać krowy. Czas na zabawę 
z dziećmi ze wsi też znajdywała, 
choć wobec licznych obowiąz-
ków raczej nie było go zbyt wie-
le. Dzieciństwo wspominała jako 
szczęśliwe, choć skromne. Gdy 
poszła do szkoły, miała tylko dwie 
sukienki – jedną wyjściową, dru-
gą do krów. Z czasem jednak sytu-
acja materialna rodziny zaczynała 
się poprawiać, o czym świadczy 
chociażby wybudowanie nowe-
go, murowanego domu, który na 
tle skromnych chatek w okolicy 
prezentował się bogato i nowocze-
śnie. 21 maja 1972 roku Marianna 
przystąpiła do Pierwszej Komunii 
Świętej. Wiara zawsze zajmowała 
ważne miejsce w jej życiu.

Niepełnosprawność
Szczęśliwe dzieciństwo skoń-

czyło się jednak dla niej gdy mia-
ła 12 lat. Choć początkowo trud-
no było w to uwierzyć tak jej, jak 
i rodzinie, zdiagnozowano u niej 
nowotworowego guza (nerwiako-
-włókniaka). 

Guza udało się usunąć, ale pod-
czas operacji uszkodzono jej nerw 
kulszowy, co z kolei spowodowało 
niedowład lewej nogi. W ten spo-
sób Marianna stała się osobą nie-
pełnosprawną do końca życia. Od-

tąd mogła chodzić jedynie o kuli, 
później także przy wykorzystaniu 
bardziej specjalistycznego sprzę-
tu, jak na przykład buty ortope-
dyczne. 

Korzystała z terapii w różnych 
ośrodkach rehabilitacyjnych, cały 
czas przy tym z determinacją wal-
cząc o samodzielne, godne życie.

W 1981 roku ukończyła Za-
sadniczą Szkołę Zawodową 
w Konstancinie, gdzie leczyła się 
w uzdrowisku. Tam również wy-
uczyła się zawodu dziewiarza ma-
szynowo-ręcznego. Zatrudnie-
nie znalazła po dwóch latach od 
ukończenia szkoły w łowickim 
„Syntexie”, w wykańczalni wyro-
bów pończoszniczych. Po latach 
z rozrzewnieniem wspominała 
ten okres, kiedy zaczęła zarabiać 
własne pieniądze, mogła sobie 
pozwolić na nowe ubrania czy 
magnetofon. Po 6 latach musia-
ła jednak zrezygnować z tej pracy 
z powodu postępujących proble-
mów ze zdrowiem. W 1989 roku, 
w wieku 26 lat, przeszła na rentę 
inwalidzką. Bardzo chciała dalej 
pracować, ale nie mogła. Począt-
kowo trudno było się jej bez tej 
pracy odnaleźć.

poszukiwanie pasji
Szybko jednak zaczęła korzy-

stać z uzyskanego w ten sposób 
wolnego czasu, odkrywając kolej-
ne twórcze pasje. Pisała wiersze, 
w których poruszała problemy, 
które osobiście ją dotykały, ta-
kie jak: wykluczenie, samotność, 

tęsknota. W 1993 napisała dla 
przedwcześnie zmarłego, starsze-
go brata utwór, który sama uwa-
żała za swój pierwszy, prawdzi-
wy wiersz. Poezje pani Marianny 
były publikowane m.in. na łamach 
poznańskiego czasopisma dla 
niepełnosprawnych „Filantrop”, 
a także w podobnym warszaw-
skim piśmie „Integracja”. 

Nie zaprzestała też starań o po-
prawę swojej sprawności. Zaczęła 
wyjeżdżać na turnusy rehabilita-
cyjne. W Wągrowcu, na jednym 
z takich wyjazdów, poznała „mi-
strza Agę”, czyli Andrzeja Grze-
chowiaka, działacza na rzecz osób 
niepełnosprawnych i kultury, któ-
ry miał kontakty ze światem ar-

tystycznym. Stał się dla pani Ma-
rianny inspiracją.

Zaczęła tworzyć wycinanki ło-
wickie, makramy czy hafty, a przy 
tym nadal pisała wiersze. W 1998 
roku Stowarzyszenie Rodzina-Ro-
dzinie zaprosiło ją do Poznania 
na Ogólnopolską Wystawę Prac 
Osób Niepełnosprawnych. Jej wy-
cinanki prezentowane były w po-
znańskiej regionalnej telewizji. 
Widziała je także Joni Eareckso 
Tada z amerykańskiej, chrześci-
jańskiej fundacji „Joni i przyjacie-
le”. Zaprosiła ona panią Mariannę 
na wystawę do USA, nie zagwa-
rantowała jednak pokrycia kosz-
tów podróży, a zaproszonej nie 
udało się znaleźć nikogo, kto był-
by skłonny jej taki wyjazd sfi -
nansować. Okazja na zobaczenie 
Ameryki przepadła.

Mały wózek, 
który całkowicie 
odmienił życie
W grudniu 2013 roku wysła-

ła do „Filantropa” opublikowa-
ny później list na temat porusza-
nia się na małym, czterokołowym 
skuterze/wózku, który był dla 
niej nieoceniony od względem 
możliwości przemieszczania się, 
chociażby po proste zakupy. List 
ten napisała w czasie, gdy jej po-
przedni skuter miał już siedem lat, 
potrzebował więc naprawy i wy-
miany baterii. Przeczytawszy jed-
nak w „Nowym Łowiczaninie” 
o programie „Aktywny samo-
rząd”, postanowiła ubiegać się 
o dofi nansowanie na nowy 
sprzęt. Z punktu widzenia osoby 
potrzebującej starania były mę-
czące, tym bardziej, że pani Ma-
rianna zawsze bardzo niezręcz-
nie się czuła, gdy musiała prosić 
o pomoc.

W liście delikatnie skarżyła się 
– co zrozumiałe – na urzędnicze 
procedury przeliczania realnych 
potrzeb na punkty, co sprawiało 
wrażenie odczłowieczenia całe-
go procesu. W końcu sama naj-
lepiej wiedziała jak bardzo nowy 
sprzęt jest jej potrzebny. W końcu 
jej punktu widzenia – było to coś 

Wyszywała, haftowała, 
pisała poezje. Marianna 
czapnik była kobietą o wielu 
twórczych pasjach, które 
rekompensowały jej to, że 
przez większość dorosłego 
życia nie mogła podjąć pracy 
w wyuczonym zawodzie. 
ceniła sobie samodzielność, 
choć potrafi ła też okazywać 
wdzięczność dla tych, którzy 
byli dla niej wsparciem. 
choć od dziecka jej 
życie naznaczone było 
zmaganiem z chorobami 
i niepełnosprawnością, 
zachowała pogodę ducha, 
życzliwość dla ludzi i wiarę 
w Boga. 

Gmina�Bielawy | Pożegnanie 

Nie żyje Adaś Buczek
W piątek, 10 lipca, 
o godz. 12.00 w kościele 
parafi alnym w Sobocie 
odbędzie się pogrzeb 
Adama Buczka, 11-letniego 
ucznia miejscowej Szkoły 
Podstawowej, który 
przez ostatnie 5 lat walczył 
z ostrą białaczką 
limfoblastyczną. 

Chłopiec zmarł w godzinach 
porannych w poniedziałek, 6 lip-
ca w szpitalu we Wrocławiu, 
w którym od dłuższego czasu 
przebywał. 

Choroba została zdiagnozowa-
na w 2015 roku i po dwóch latach 
udało się ją pokonać. Niestety 
w sierpniu 2018 roku nastąpił jej 
nawrót. Rak zaatakował chłopca 
z jeszcze większą siłą. Pomimo 

długotrwałego leczenia i prze-
prowadzenia przeszczepu szpiku, 
sytuacja cały czas była poważna. 
Przez wiele miesięcy była jednak 
wciąż nadzieja, że uda się go wy-
leczyć.

Historia chłopca poruszy-
ła mieszkańców powiatu łowic-
kiego, z myślą o nim organizo-
wane były akcje charytatywne 
w Sobocie, Karsznicach Dużych 
i w Mastkach – o których pisali-
śmy w NŁ. Przeprowadzono – 
z dużym powodzeniem – publicz-
ną zbiórkę pieniędzy, ponieważ 
leczenie chłopca było kosztowne 
i jego rodzina znalazła się w trud-
nej sytuacji. 

Wiadomość o śmierci chłopca 
zasmuciła nie tylko jego najbliż-
szych, ale też wiele innych osób, 
które nigdy Adasia nie poznały. 
 mwk

Adam�Buczek�kilka�lat�swojego�życia�walczył�z�chorobą, 
która po raz pierwszy zaatakowała w 2015 roku. 
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W tej rubryce zamieszczamy 
fotografie noworodków, które w 
dniach poprzedzających wydanie 
tego numeru tygodnika urodziły się 
w szpitalach w łowiczu i w Głownie, 
wraz z datą i godziną tej szczęśliwej 
dla rodziców chwili. dziękujemy 
rodzicom, którzy zgodzili się na 
publikację i życzymy dużo radości  
z powiększenia rodziny. Każde 
nowo narodzone dziecko witamy 
serdecznie w naszej lokalnej 
społeczności. A jeśli Wasze dziecko 
urodziło się w tych dniach w jakimś 
innym szpitalu – prosimy, przyślijcie 
nam fotografię i dane  
(redakcja@lowiczanin.info) – także 
z przyjemnością je zamieścimy.�
Redakcja

nieprzeliczalnego, nie podlegało 
też żadnej wątpliwości.

Ważne jednak, że finał był 
szczęśliwy, bo choć według prze-
liczników punktów tych było za 
mało, to dyrektor PCPR Robert 
Wójcik poszedł pani Mariannie na 
rękę i postarał się o wymianę sta-
rego skutera na nowy. Zamówiła 
go w sklepie w Łowiczu i już po 
dwóch dniach został jej dostarczo-
ny. Pierwszym kursem na nowej 
maszynie był wyjazd do PCPR, aby 
przedstawić wymagane faktury. 

„Zrobiłam sporo kilometrów  
– pisała do „Filantropa” – jeżdżę 
i załatwiam swoje sprawy, opłaty, 
lekarza. Stare buty dałam do szew-
ca. Jeżdżę do sklepu i na bazar zu-
pełnie sama. Choć mój wózek nie 
jest duży, to trudno mi wjechać do 
Polo, za to w Biedronce jest wię-
cej luzu. Trochę ciężko, ale daję 
radę, nawet jak wjadę w karto-
fle”. Dalej opisywała jak wiele ra-
dości sprawia jej to, co inni mają 
na co dzień – możliwość pojecha-
nia samodzielnie tam, gdzie tyl-
ko ma się ochotę, albo możliwość 
dotknięcia czy powąchania jakie-
goś egzotycznego owocu na półce  
w markecie.

towarzyska dusza
– Zapamiętam Marysię jako 

bardzo życzliwą, pogodną oso-
bę, fantastyczną w rozmówczynię, 
tak dzielnie walczącą z wszelkimi 
przeciwnościami losu – wspomi-
na sąsiadka, Ewelina Kryszkie-
wicz, sołtys Popowa. – Dużo serca 
wkładała w swoje prace twórcze, 
wykonywała ich mnóstwo  
i chętnie rozdawała. Sama mam  
w domu jej prace, które zawsze 
wywołują ciepłe wspomnienie  
o ich twórczyni.

– Poznałyśmy się, kiedy zaczę-
łam pracę w sklepie – opowiada 
Jagoda Muras, przyjaciółka. – Po-
czątkowo była dla mnie jedynie 
klientką, bardzo życzliwą i po-
godną. Podziwiałam to jak godnie  
i z uśmiechem znosi wszelkie 
przeciwności losu. Z czasem za-
częłyśmy rozmawiać ze sobą co-
raz więcej i więcej, odwiedza-
łyśmy się, pomagałyśmy sobie. 
Uwielbiałam jej towarzystwo, roz-
mowy, jej podejście do świata.

Jagoda Muras wspomina, że 
otrzymała od pani Marianny wie-
le pięknych prezentów: ozdoby 
choinkowe czy wielkanocne, wy-
cinanki czy wyszywane nićmi ob-
razy. – To było wszystko, czym 
mogła się podzielić, poza oczy-
wiście wspaniałą osobowością  
i uśmiechem – mówi Jagoda Mu-
ras. – Dla mnie było oczywiste, 
że jako osobie mającej problemy 
ze zdrowiem należy jej pomagać, 
ale ona sama nigdy nie chciała być 
stawiana w sytuacji tej, która tylko 
prosi o pomoc, nie dając nic w za-
mian. Postawy roszczeniowe były 
całkowicie sprzeczne z jej cha-
rakterem i żelaznymi zasadami, 
wolała dawać niż brać, a jeśli już 
przyjęła pomoc, to robiła wszyst-
ko, żeby się odwdzięczyć.

Po przedwczesnej śmierci brata 
i rodziców, Marianna dalej miesz-
kała w rodzinnym domu razem  
z młodszym bratem Mirosławem. 
– Marysia i Mirek byli ze sobą nie-
samowicie zżyci, darzyli się wza-
jemnym zrozumieniem i szacun-
kiem – wspomina Jagoda Muras. 
– Dlatego trudno sobie wyobrazić, 
jak wielką stratą musiało być dla 
niego jej odejście.

Była osobą uzdolnioną, świa-
domą swej wartości i bardzo ce-
niącą sobie samodzielność, ale też 
potrafiącą przyznać, że niewie-
le by osiągnęła bez wsparcia ro-
dziców czy brata. Ważne miejsce  
w jej życiu odgrywał Bóg, do któ-
rego zwracała się w gorliwych 
modlitwach, ale także w wier-
szach czy pracach plastycznych  
o tematyce religijnej. Bardzo lu-
biła zwierzęta, a swoje psy wręcz 
kochała. W życiu kierowała się 
aforyzmem, zaczerpniętym od 
katolickiego pisarza o. Phila Bos-
mansa: „Kto potrafi cieszyć się 
z małych rzeczy, ten mieszka  
w ogrodzie pełnym szczęścia”.

Dopóki mogła, oddawała się 
swoim pracom plastycznym.  
W pewnym momencie długie sie-
dzenie i pochylanie się nad nimi 
wręcz pogarszało jej zdrowie  
w sensie fizycznym, ale pomagało 
znosić cierpienie psychiczne. Zre-
zygnowała z pracy dopiero kie-
dy choroba całkowicie ją zmogła. 
Zmarła 28 września 2019 r.  tm

Łowicz | Spacer po nekropolii przy ul. łęczyckiej 

Historia łowickich Żydów 
nadal ciekawi 
Dużym zainteresowaniem 
cieszył się zorganizowany 
w niedzielę 21 czerwca 
spacer po cmentarzu 
żydowskim położonym 
przy ul. Łęczyckiej  
w Łowiczu,  
który poprowadził 
przewodnik PTTK 
Zdzisław Kryściak.  
W zwiedzaniu 
uczestniczyło blisko  
150 osób. 

Frekwencja na spacerze była tak 
duża, że zaskoczyła nawet samego 
przewodnika. Uczestnicy zwie-
dzania mówili nam, że wybrali się 
na spacer, ponieważ chcieli zoba-
czyć i poznać miejsce, które na co 
dzień jest zamknięte. Poza tym hi-
storia łowickich Żydów oraz miej-
sce ich pochówku są dla nich in-
teresujące. Większość mężczyzn 
uczestniczących w spacerze usza-
nowała apel o przyjście na cmen-
tarz w nakryciu głowy, co w kul-
turze żydowskiej jest wyrazem 
szacunku dla zmarłych. 

Przewodnik przybliżył uczest-
nikom spaceru specyfikę nekropo-
lii przy ul. Łęczyckiej i symbolikę 
motywów na macewach, czyli ka-
miennych tablicach nagrobnych. 
Na cmentarzu zachowanych zo-
stało kilkaset macew, najstarsza 
z nich pochodzi z 1831 roku. Już 

sam ich kształt nawiązuje do bra-
my, czyli przejścia z życia ziem-
skiego na spotkanie ze Stwórcą. 

Zdzisław Kryściak opowia-
dał, że większość napisów, jakie 
znajdziemy na płytach nagrob-
nych, zostało wypisanych w języ-
ku hebrajskim, choć zdarzają się 
nieliczne w języku polskim. Pod-
kreślił, że Żydzi przywiązywali 
dużą wagę do symboli umieszcza-
nych na macewach. Pojawia się 
na nich np. motyw szafy z książ-
kami, co sugeruje, że zmarły był 
uczonym mężem, a być może ra-

binem. Dość częsty jest także mo-
tyw świecy, którą kobiety zapalały 
w czasie szabatu. 

Kryściak mówił, że dawniej na 
cmentarzu były wydzielone stre-
fy pochówku kobiet, mężczyzn 
i dzieci, jednak teraz już ich nie 
spotkamy, gdyż macewy zosta-
ły ustawione wtórnie. Podczas II 
wojny światowej nekropolia zo-
stała zniszczona przez Niemców, 
macewy wykorzystując do prac 
przy regulacji brzegów Bzury. 

Uczestnicząca w spacerze 
pani Wanda powiedziała nam, 

że ilekroć przejeżdżała rowerem 
wzdłuż bramy ogrodzeniowej 
cmentarza, to zawsze oburzała się 
tym, że miejsce to zostało zanie-
dbane. 

– Okazuje się, że tak ma być  
– powiedziała nam, w nawiąza-
niu do słów przewodnika, któ-
ry tłumaczył, że w religii żydow-
skiej nie ma takiego kultu dbania 
o groby zmarłych, jak to jest w ka-
tolicyzmie. Zmarły był najczęściej 
chowany w kierunku wschodnim  
i w takiej pozycji miał oczekiwać 
na przyjście Mesjasza.  aa 

Spacer�po�cmentarzu�żydowskim�w�Łowiczu cieszył się ponownie dużym zainteresowaniem. 
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Łowicz | Złote Gody 9 par małżeńskich w ratuszu 

Przeżyli 50 lat razem 
Małżonkowie, którzy przeżyli ze sobą 50 lat  
i więcej, świętowali w sobotę, 4 lipca, w łowickim 
ratuszu jubileusz Złotych Godów.  
Podczas uroczystości ze wzruszeniem  
wspominali początki swojej miłości. 

Burmistrz udekorował mał-
żonków medalami przyznawany-
mi przez Prezydenta RP z okazji 
50-lecia pożycia małżeńskiego. 
Gratulujemy!

Jubileusz małżeństwa święto-
wali: Zofia i Bogdan Drzażdżyń-
scy, Krystyna i Tadeusz Kosmow-
scy, Teresa i Marek Rowińscy, 
Irena i Eugeniusz Rosa, Lucyna 
i Tadeusz Łon, Jadwiga i Stefan 
Tukowie, Mieczysława i Krzysz-
tof Wysoccy (pan Krzysztof był 
nieobecny z powodu choroby). 
Ponadto z różnych powodów nie-
obecni byli Krystyna i Zygmunt 
Gołębiewscy oraz Leokadia i An-
drzej Wasiakowie. Do nich meda-

le przyznane przez prezydenta do-
trą w późniejszym terminie. 

Podczas uroczystości w ratuszu 
dla jubilatów wystąpił chór Klubu 
Seniora „Radość”, śpiewano na ich 
cześć „Sto lat!” i wzniesiono toast 
lampką szampana, był też tort.  
W tych wyjątkowych chwilach 
towarzyszyły im rodziny, które 
licznie przybyły do ratusza. We-
dług burmistrza Krzysztofa Ka-
lińskiego (i nie tylko) Złote Gody 
są jedną z najmilszych uroczy-
stości obchodzonych w ratuszu. 

Teresa� i� Marek� Rowińscy 
poznali się w 1964 roku na... po-
chodzie pierwszomajowym. Po  
5 latach zdecydowali się na ślub, 

27 grudnia 1969 roku. – Zima tego 
roku była bardzo mroźna – wspo-
minali. W następnym roku, 7 paź-
dziernika, urodziła im się pierw-
sza córka Agnieszka i w kolejnych 
latach, 29 maja – druga córka 
Monika i 13 marca kolejna cór-
ka Alicja. Pani Teresa zajmowała 
się wychowaniem córek (wróciła 
do pracy po ich „odchowaniu”), 
a pan Marek pracował zawodowo 
cały czas. Od 1980 roku działał 
w NSZZ ,,Solidarność. Obecnie 
oboje są na emeryturach i poma-
gają wychowywać trzy wnucz-
ki Dorotę, Helenę i Karolinę oraz 
wnuka Szymona. 

Krystyna� i� Tadeusz� Ko-
smowscy poznali się w czerw-
cu 1969 roku i po pół roku po-
stanowili się pobrać. Ślub odbył 
się w Urzędzie Stanu Cywilnego 
20 grudnia 1969 r. w Zdunach.  
W Łowiczu mieszkają od maja 
1975 r. Mają dwóch synów i dwo-

je wnucząt. – Obecnie jesteśmy na 
emeryturach i spędzamy czas ro-
dzinnie i na łonie natury – mówili.

Zofia� i� Bogdan� Drzaż-
dżyńscy� poznali się w Łowi-
czu w 1968 roku. – Ja, mieszka-
niec Łowicza, miałem wówczas 
wakacje, natomiast moja żona, 
będąc uczennicą warszawskie-
go technikum, odbywała w jed-
nym z łowickich zakładów prak-
tykę wakacyjną. Ponieważ wraz 
z koleżankami zakwaterowana 
była po sąsiedzku, musiało dojść 
do spotkania młodych ludzi. Po 
wakacjach kontynuowaliśmy  
w Warszawie naukę i podtrzy-
mywaliśmy znajomość. I tak to, 
z drobnymi zawirowaniami, cią-
gnęło się do roku 1969, czyli do 
powzięcia decyzji o małżeństwie. 
Moje oświadczyny zostały przy-
jęte, nikt po trzykrotnych zapo-
wiedziach wygłoszonych z am-
bony nie zgłosił zastrzeżeń – no 
i stało się – wspominał pan Bog-
dan. 

Trzy razy zmieniali miejsce za-
mieszkania. Doczekali się syna  
i dwóch córek.  str.�26

Olga�Szymanik,  
ur. 27.06.2020 r., godz. 2.20,  
waga 3.520 g, dł. 53 cm, córka 
Moniki i Marcina, zam. łowicz.
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REKLAMA

REKLAMA

samochodowe

kupno
 �Auto skup, całe i uszkodzone, 

wszystkie marki, najlepsze ceny, 
tel. kom. 604-191-186.

 �Skup aut w każdym stanie,  
do 20 tys. zł, również bez oc 
i przeglądu. odbiór lawetą. Gotówka 
od ręki, tel. kom. 731-599-699.

��Subiekt�Nieborów�Auto-
kasacja,�sprzedaż�części,�
tel.�(46)�838-55-41.

sprzedaż
 �AudI A4, 1.6, 1998, 

z gazem, I właściciel w Polsce, 
tel. kom. 694-453-524.

 �BMW 318d, 2004 rok, 6.900 zł, 
w rozliczeniu mogę przyjąć mniejszy, 
tel. kom. 604-706-309.

 �cHEVRoLEt Aveo, 1.2 benzyna/
gaz, 2005 rok, cena promocyjna, 
tel. kom. 604-706-309.

 �cHEVRoLEt Spark, 0,8, 
2007 rok, 90.000 km, metalik, 
klimatyzacja, atrakcyjna cena, 
tel. kom. 604-706-309.

 �cItRoËn jumper bus, 2007 
rok, VI biegów, 3-osobowy, 
tel. kom. 502-037-679.

 �dAEWoo Matiz, 2002 rok, 
tel. kom. 660-683-625.

 �dAEWoo Matiz, 1999 rok, stan 
dobry, tel. kom. 604-385-308.

 �fIAt 126p, tel. kom. 517-415-026.

 �fIAt Brava, 1.4, 1997, Po 
remoncie, cena do uzgodnienia, 
tel. kom. 782-650-794.

 �fIAt Bravo, 2007 rok, 
tel. kom. 666-870-173.

 �fIAt Panda III, 1.2, 2012 rok, 
59.000 km, tel. kom. 695-323-452.

 �fIAt Seicento, 2000 rok, czerwony, 
tel. kom. 667-360-203.

 �fIAt uno, 1.0, hak, opłacony, stan 
bdb, 2.500 zł, tel. kom. 500-007-885.

 �HondA civic, 1.4 16V, 2005 
rok, bogate wyposażenie, 7.600 zł, 
tel. kom. 513-375-786.

 �KIA ceed, 1.6 cRdI, 2010 rok, 
biały, tel. kom. 667-837-817.

 �KIA Venga, 1.4 benzyna/gaz, 
2011r, 190.000km, +koła zimowe, 
tel. kom. 606-432-319.

��LT28,�na�części,�
tel.�kom.�508-286-519.

 �MAn 8-180, z windą, 
udokumentowany przebieg 
153.000km (igła!), 
tel. kom. 606-901-931.

 �MAZdA demio, 1.3 16V, 2001 
rok, I właściciel, 90.000 km, stan 
rewelacyjny, tel. kom. 513-375-786.

 �MERcEdES c-220 d, 2004, 
mały przebieg, stan bardzo dobry - 
zadbany, tel. kom. 503-818-177.

 �MItSuBISHI, 2005 rok, 
tel. kom. 505-401-683.

 �MItSuBISHI outLAndER, 2.0 
d, 2010, napęd 4 x 4 koła. Bardzo 
zadbany, tel. kom. 668-020-288.

 �oPEL AStRA j, 1.7 cdti, 2010, 
tel. kom. 792-232-550.

 �oPEL corsa B benzyna/gaz, 1997 
rok, tel. kom. 506-049-052.

 �oPEL corsa d, 1,3 cdtI diesel 
Ecoflex, 2012 rok, opony zimowe 
i letnie, stan bdb., bezwypadkowy, 
tel. kom. 798-826-712.

 �oPEL Meriva, 1.7cdtI 100 KM, 
Isuzu, 2004 rok, 170.000km, hak, 
lekko uszkodzona dwumasa, 
tel. kom. 501-529-181.

 �oPEL Meriva, 1.7cdtI 100 KM, 
Isuzu, 2004 rok, 170.000km, hak, 
lekko uszkodzona dwumasa, 
tel. kom. 501-529-181.

 �oPEL Vectra c GtS, 1.9 tdI, 
2009 rok, skrzynia „6”, 13.200 
zł, w rozliczeniu przyjmę tańszy, 
tel. kom. 513-375-786.

 �REnAuLt cLIo II benzyna, 2003, 
3 drzwiowy, tel. kom. 608-171-821.

 �REnAuLt clio, 2013 rok, 
biały, 130.000 km, 3 drzwi, 
tel. kom. 509-853-390.

 �REnAuLt Espance, 2.0, 2000 
rok, LPG, hak, tel. kom. 663-329-397, 
603-628-800.

 �REnAuLt Laguna 2, 2004 
rok, cena do negocjacji, 
tel. kom. 696-385-646.

 �REnAuLt Megane II Hatchback, 
1,6 benzyna, 2003 rok, czarna 
perła, bardzo mały przebieg, 
tel. kom. 501-136-953.

 �SEAt cordoba gaz, 1999 rok, 
stan idealny, pierwszy właściciel, 
tel. kom. 662-903-838.

 �SKodA octavia, 1.9 d, 2005, 
tel. kom. 515-933-244.

 �SKodA Superb to, 2004 rok, 
tel. kom. 697-049-593.

 �SKodA, 1.9 tdi, 2001 rok, 
uszkodzone sprzęgło, 1800 zł, 
tel. kom. 602-584-266.

 �toyotA Avensis, 2.0 d-4d, 
2006 rok, wersja d-cat, 13.200 
zł, w rozliczeniu przyjmę tańszy, 
tel. kom. 604-706-309.

 �toyotA corolla, 2.0 diesel, 
2004 rok, przebieg 210.000 km, 
tel. kom. 603-451-221.

 �toyotA coRoLLA VERSo, 
2.2 dISEL, 2007, II właściciel, 
7-mio osobowy, hak, komplet kół, 
tel. kom. 513-606-013.

 �toyotA yaris, 1.4d4d, 2003 
rok, klimatyzacja, cena atrakcyjna, 
tel. kom. 513-375-786.

 �toyotA yaris, 1.0, 2005 
rok, 194.000 km, klimatyzacja, 
hak, opony zimowe, stan bdb., 
tel. kom. 668-183-213.

 �VoLVo S40, 1.9 diesel, 2000 rok, 
tel. kom. 797-318-666.

 �VoLVo S40, 2.0d, 2005 rok, 
czarny metalik, bogato wyposażony, 
11.900 zł, tel. kom. 513-375-786.

 �VW Bora, 1.9tdI, 2002 rok, 
klimatyzacja, stan rewelacyjny 
oraz Golf IV 1.4. 2004 rok, 
tel. kom. 604-706-309.

 �VW Golf IV, 1.4 16V, 2004 rok, 
czarny metalik, klimatyzacja, stan 
rewelacyjny, tel. kom. 513-375-786.

 �VW Polo classic, 1,6, 1997 
rok, I właściciel, stan dobry, 
tel. kom. 604-931-778.

 �VW Polo, 1.4 benzyna, 1998, 
bezwypadkowy, el.szyby z przodu, 
5-drzwiowy, stan techniczny dobry. 
cena 1800zl., tel. kom. 691-500-765.

 �VW Polo, 1.4, 2009 rok, 11.200 zł, 
tel. kom. 513-375-786.

inne
 �Kupię przyczepkę samochodową, 

tel. kom. 604-649-151.

 �Przyczepka samochodowa, 
tel. kom. 518-647-407.

 �Sprzedam przyczepo-lawetę 
4,20x2,03m, nową, z homologacją 
do 750kg, tel. kom. 608-171-821.

 �Sprzedaż przyczepek 
samochodowych, różne typy 
i rozmiary, tel. kom. 608-171-821, 
696-287-385.

motorowe

sprzedaż
 �Sprzedam yamaha 

diversione 600 cm3, 1992 rok, 
tel. kom. 797-318-666.

 �Sprzedam yamaha Virago 535, 
tel. kom. 669-238-149.

nieruchomości

kupno
 �Kupię ziemię, gm. łyszkowice 

i okolice, tel. kom. 502-602-463.

 �Kupię działkę Głowno, dmosin, 
Ziewanice od 2.500-5.000 mkw., 
tel. kom. 793-617-337.

 �Kupię bloki, dom, działkę, ziemię, 
tel. kom. 607-809-288.

 �Kupię mieszkanie, dom, 
działkę. Również zadłużone, 
z lokatorem, z problemami 
oraz udziały w nieruchomości., 
tel. kom. 503-005-990.

sprzedaż
 �Sprzedam działkę na Zielkowicach 

1000 mkw., tel. kom. 602-504-924.

 �Sprzedam tanio działkę 
budowlaną, 5 km od łowicza, 
tel. kom. 509-231-973.

 �Sprzedam mieszkanie M-3, 
48 mkw., osiedle Bratkowice, 
tel. kom. 501-248-347.

 �Polesie, 9.400 mkw., 
tel. kom. 603-878-783.

 �Sprzedam dom 155 mkw.  
na działce 1218 mkw. w Bełchowie, 
tel. kom. 696-344-196.

 �działki budowlane, ul. łowicka, 
Mysłaków, tel. kom. 666-337-808.

 �Sprzedam dom w łowiczu, 
tel. kom. 797-777-537.

 �Gospodarstwo rolne 22,13ha klasa 
III-VI, Seligi gmina Bielawy. Możliwość 
nabycia placu z budynkami 
i przyległą działką 0,95ha, 
tel. kom. 535-730-887.

 �Sprzedam działkę budowlano-
rolną o pow. 6000 mkw. we wsi 
Kurabka, gm. Bolimów. dojazd 
asfaltowy, prąd i wodociąg 
przechodzącą przez działkę  
16 zł/mkw., tel. kom. 604-739-461.

 �Sprzedam mieszkanie 60 mkw. 
+ garaż częściowo umeblowane ulica 
długa 16, tel. kom. 889-465-682.

 �Budynki gospodarcze, 230 mkw., 
320 mkw., 170.000 zł, chruślin, 
tel. kom. 695-248-808.

 �chruślin, 9 ha ziemi, 180.000 zł, 
tel. kom. 695-248-808.

 �Sprzedam ziemię 2,5 ha,  
II, III klasa, 40.000 zł/h, chruślin, 
tel. kom. 695-248-808.

 �Sprzedam ziemię 3 ha,  
IV, V klasa, 18.000 zł/h, chruślin, 
tel. kom. 695-248-808.

 �Sprzedam działkę budowlaną 
uzbrojoną o powierzchni ok 
1000 mkw. w chąśnie na osiedlu 
nowo wybudowanych domów, 
tel. kom. 883-428-595.

 �Mieszkanie 60 mkw., 3 pokoje 
osiedle Konopnickiej, II piętro, 
tel. kom. 602-176-370.

 �Sprzedam 7 hektarów 
ziemi w miejscowości świące, 
tel. kom. 694-612-055.

 �Sprzedam mieszkanie 
własnościowe, Głowno,  
ul. Sikorskiego, 
tel. kom. 668-405-227.

 �Sprzedam działkę rolną  
30 arów +siedlisko 5 arów wraz 
z zabudowaniami, Sromów, 
tel. kom. 579-642-905.

 �Pilnie sprzedam mieszkanie  
44 mkw., noakowskiego, IV piętro, 
tel. kom. 530-013-864.

 �działka 1,22 ha, Zielkowice I  
tel 609-106-174.

 �Sprzedam działkę budowlaną 
k./łowicza 88 arów z lasem, 
tel. kom. 606-818-288.
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 �dom mieszkalny z ziemią orną 
1,90 ha, tel. kom. 600-663-525.

 �Wynajmę lub sprzedam M4 
w łowiczu, tel. kom. 575-003-121.

 �Mieszkanie, 73 mkw., I piętro, 
tel. kom. 661-669-130.

 �Sprzedam pawilon handlowy 
na targowicy miejskiej w łowiczu, 
tel. kom. 512-088-422.

 �Sprzedam dom 160mkw. 
z zabudowaniami gospodarczymi 
z działką przy trasie łowicz - Kutno, 
tel. kom. 532-272-447.

 �Sprzedam dom 160mkw. 
z zabudowaniami gospodarczymi 
z działką przy trasie łowicz - 
Kutno lub zamienię na kawalerkę, 
tel. kom. 532-272-447.

 �dom wraz z budynkami 
gospodarczymi, dzierzgówek, 
działka ok. 2ha, do autostrady A2 
ok. 6km (zjazd łowicz-Skierniewice), 
tel. kom. 696-230-340.

 �dom wraz z budynkami 
gospodarczymi, dzierzgówek, 
działka ok. 2ha, do autostrady A2 
ok. 6km (zjazd łowicz-Skierniewice), 
tel. kom. 696-230-340.

 �Gospodarstwo rolne, Lisiewice 
Małe, tel. kom. 669-090-926.

 �działka rolno-budowlana  
7.000 mkw., uzbrojona, Rogóźno, 
tel. kom. 694-842-134.

 �działki budowlane 1.500 
mkw., nieborów ulica Wspólna, 
tel. kom. 781-192-860.

 �Sprzedam gospodarstwo 
rolne 21,5 ha gm. Zduny, 
tel. kom. 785-641-230.

 �Sprzedam mieszkanie 38 mkw., 
osiedle noakowskiego, bl. 4, parter, 
2 pokoje, bez balkonu, do remontu, 
tel. kom. 515-663-565.

 �działka rolno-budowlana 
6000mkw. niedźwiada łowicka 
centrum. Szkoła, sklep, przystanek 
55 zł/1mkw., tel. kom. 601-249-523.

 �działka rolna 8,73 ha, 80tys/
ha, kl.3a-6,57 ha łazniki, 
tel. kom. 538-438-398.

 �Sprzedam mieszkanie II piętro 48 
mwk., tel. kom. 791-768-666.

 �Sprzedam mieszkanie w łowiczu 
2 pokoje, kuchnia, łazienka, 
garderoba 54 mkw. cena 280.000 zł, 
tel. kom. 883-759-389.

 �Sprzedam działkę 1.700 
mkw., Stary Waliszew, 
tel. kom. 503-998-339.

 �Sprzedam działkę budowlaną 
2.000 mkw. janowice, 
tel. kom. 502-768-210.

 �Głowno, działka 600m, dom 120 
mkw. w lesie, tel. kom. 513-314-717.

 �Sprzedam mieszkanie 
w Strykowie 48 mkw., 2 pokoje, 
tel. kom. 517-637-643.

wynajem
��Tanie�pokoje�noclegowe,�

Łowicz,�Plac�Przyrynek�
11,�tel.�(46)�837-99-16,�
tel.�kom.�512-098-358.

 �Wynajmę lokal na Krakowskiej 
pod biura, mieszkania, 
tel. kom. 607-809-288.

 �do wynajęcia mieszkanie 
w Głownie, tel. kom. 535-885-251.

��Wynajmę�mieszkanie�na�
os.�Starzyńskiego,�2�pokoje,�
umeblowane,�tel.�kom.�725-
786-178,�po�16.00.

 �Przyjmę ziemię w dzierżawę, 
tel. kom. 693-944-068.

 �Wynajmę mieszkanie, 
44 mkw., Broniewskiego, 
tel. kom. 664-906-235.

��Wynajmę�mieszkanie�M-4,�
os.�Bratkowice,�II�pietro,�
tel.�kom.�507-150-766.

 �Wynajmę mieszkanie 
M-3, Sikorskiego, Głowno, 
tel. kom. 601-385-535.

 �Wynajmę 2 pokojowe mieszkanie 
w łowiczu, tel. kom. 510-177-041.

 �Wynajmę mieszkanie 
na osiedlu naokowskiego, 
tel. kom. 579-830-055.

zamiana
 �Mieszkanie 57,86 mkw. zamienię 

na 28 lub 32 mkw z dopłatą, 
tel. kom. 694-407-740.

kupno�różne
 �Bagnety, monety, starocie, 

tel. kom. 606-941-752.

sprzedaż�różne
��Sprzedam�krzesła�do�renowacji,�

tel.�kom.�669-325-029.

 �Kręgi, pokrywy, przepusty, 
płytki chodnikowe w kolorze, 
tel. kom. 531-467-981.

 �drewno kominkowe, opałowe 
(workowane). Skrzynki uniwersalki, 
jedynki, klepki. Producent, 
tel. kom. 501-658-261.

 �drewno kominkowe, opałowe, 
tel. kom. 504-257-615.

 �drewno opałowe, 
tel. kom. 798-877-090.

 �jaja wiejskie, tel. (46) 837-14-61, 
665-094-708.

��Panele�słoneczne,�
tel.�kom.�727-534-450.

 �Brama garażowa wys. 219x214, 
tel. kom. 506-771-822.

 �topole sprzeda tartak, 
tel. kom. 506-202-161.

 �Betoniarka, silnik 1,5 KW, atlas do 
ćwiczeń, tel. kom. 530-370-088.

 �Sprzedam 2 kanapy używane 
rozkładane, tel. kom. 604-739-461.

 �Sprzedam bramę 4 m, stan bdb, 
tel. kom. 512-604-257.

 �Sprzedam używany piec c.o. 
na ekogroszek, tłokowy, 20 kW, 
tel. kom. 608-295-214.

 �Sprzedam ziemię czarną, 
tel. kom. 607-809-288.

 �Brama przesuwna 3,60/1,45, 
tel. kom. 792-089-955.

 �Piła spalinowa Homelite 
240, opony 195/65R15, 
tel. kom. 504-561-585.

 �Styropian o grubości 20 cm, 
tel. kom. 508-953-694.

 �Sprzedam bramy, furtki, starocie, 
tel. kom. 660-027-612.

 �trajzega, silnik, przyczepka, 
tel. kom. 736-702-052.

 �Sprzedam okno 117/147, 
tel. kom. 600-764-411.

 �Sprzedam trelinkę z rozbiórki, 
tel. kom. 605-094-165.

 �łoże białe, maszyna do 
szycia łucznik i fotel biurowy, 
tel. (46) 837-68-90.

 �Perkusja elektroniczna 
Hayman ddZ03+, używana, 
tel. kom. 661-221-935.

 �Sprzedam kompresor 
200l, 2-tłokowy, polskiej firmy, 
tel. kom. 608-171-821.

 �Wózek widłowy Stihl 5015, 2002 
rok, 8.500zł, tel. kom. 602-584-266.

 �Akumulator trakcyjny 48V/500A, 
2017, 5.200zł, tel. kom. 602-584-266.

 �Sprzedam krazegę, silnik 7kw, 
kompletna, tel. kom. 506-814-632.

 �Rowery, różne, niedrogo, cena 150 
- 250 zł, tel. kom. 606-683-189.

 �Betoniarka: naprawa, wyprzedaż, 
części, tel. kom. 510-124-700.

 �Grill elektryczny, 
tel. kom. 669-482-486.

 �cegła kratówka, tel. (46) 837-15-69.

 �Sprzedam piec SAS MuLtI 23kW 
z automatycznym podajnikiem 
na ekogroszek i dodatkowym 
paleniskiem, stan bdobry, cena 2000 
zł, tel. kom. 607-055-518.

 �Sprzedam bojler 80 litrów 
z grzałką, tel. kom. 609-384-502.

 �opony używane letnie175/70 
R13, opony do ciągnika 14.9-28, 
tel. kom. 509-355-058.

 �Piec c.o. 38 kW, 
tel. kom. 602-511-928.

 �Sprzedam tanio dużą zamrażarkę 
skrzyniową, tel. kom. 512-471-556.

 �Słoiki, tel. kom. 516-347-960.

 �Sprzedam boks dla psa, 
tel. kom. 509-807-410.

 �tuja Szmaragd 90 cm, 
tel. kom. 600-858-370.

 �ule dadanta zamienię na rodzinę 
pszczelą, tel. kom. 532-468-909.

 �Sprzedam tanio dwa wózki 
inwalidzkie w dobrym stanie, 
tel. kom. 608-740-866.

praca

dam�pracę
 �Przyjmę do pizzerii w łowiczu 

barmankę oraz pomoc kuchenną, 
tel. kom. 504-859-387, 885-353-500.

 �Zatrudnię dekarzy lub 
pomocników, okolice dmosina, 
tel. kom. 609-846-316.

 �Zatrudnię hydraulika/pomoc 
hydraulika, tel. kom. 691-991-000.

��Pomocnika�na�budowę,�
tel.�kom.�785-402-533.

��Zatrudnię�pomocnika�do�lat�
45�na�skład�węgla�i�kamienia,�
tel.�kom.�722-207-322.

 �Przyjmę do zbioru truskawek, 
tel. kom. 500-850-873.

 �Zatrudnię pracowników do 
rozbioru półtusz i produkcji wędlin, 
tel. kom. 662-296-699.

 �Zatrudnię kombajnistę, 
tel. kom. 695-052-735.

 �Zatrudnię kierowcę do 
rozwożenia gazu po Głownie, 
tel. kom. 600-237-175.

 �Przyjmę do pizzerii w łowiczu 
kierowcę na stałe oraz weekendowo, 
tel. kom. 504-859-387, 885-353-500.

 �firma Krolux zatrudni do prac 
torowych. Atrakcyjne wynagrodzenie, 
dzwonić 9-13, tel. kom. 668-391-722.

��Zatrudnię�do�zbioru�bobu,�
Łaguszew,�tel.�kom.�605-591-610.

��Firma�Budmax�zatrudni�
pracowników�do�robót�
drogowych�i�układania�kostki,�
tel.�kom.�601-593-011.

 �Zatrudnimy pizzermana 
z doświadczeniem 
lub do przyuczenia - 
atrakcyjne wynagrodzenie, 
tel. kom. 501-620-170.

 �Zatrudnię kierowcę c+E, 
transport krajowy. dobre zarobki, 
tel. kom. 608-067-847.

 �chałupniczkę zatrudnię (szycie), 
tel. kom. 601-306-165.

 �Zatrudnię kierowcę kat. c+E 
(chłodnia); wyjazdy z tesco teresin. 
dobre zarobki, tel. kom. 608-067-847.

 �Zatrudnię murarzy 
z doświadczeniem oraz do 
przyuczenia, tel. kom. 573-084-666.

 �Zatrudnię pracowników do bobu, 
tel. kom. 790-575-493.

 �Zatrudnię kierowcę c+E 
(kontenery -stałe trasy), 
tel. kom. 693-441-700.

��Przyjmę�pracownika�
do�produkcji�ogrodzeń�
betonowych,�możliwość�
zakwaterowania,�Łyszkowice,�
tel.�kom.�501-735-885.

 �Zatrudnię dziewiarza 
(obsługa maszyn płaskich) 
możliwość przyuczenia, Głowno, 
tel. kom. 508-116-242.

 �Zatrudnię ekspedientki do pracy 
w sklepie spożywczym w łowiczu, 
tel. kom. 512-088-422.

��Zatrudnię�do�zbioru�bobu,�
tel.�kom.�661-681-278.

 �Zatrudnię solidnego kierowcę do 
piekarni, tel. kom. 504-573-701.

 �Zatrudnię florystkę do pracy 
w kwiaciarni, tel. kom. 600-741-134.

 �Przyjmę szwaczki i chałupniczki 
do szycia biustonoszy, 
tel. kom. 698-399-684.

��Stacja�Paliw�Orlen�w�Goleńsku�
zatrudni�pracownicę,�mile�
widziane�CV�ze�zdjęciem,�
wiadomość�na�miejscu.

��Zatrudnię�kierowcę�
C+e,�transport�krajowy,�
międzynarodowy,�
tel.�kom.�502-605-719.

 �Zatrudnię kierowcę c+E kraj, 
tel. kom. 669-046-682.

 �Przyjmę pracownika do 
montażu konstrukcji drewnianych, 
tel. kom. 796-485-848.

 �cukiernia P. chojecki w łowiczu 
zatrudni ekspedientkę w pełnym 
wymiarze czasu pracy. Więcej 
informacji pod numerem, 
tel. kom. 885-333-123.

 �Kierowca kat. c+E transport 
krajowy i międzynarodowy 
kontenerów. trasy PL-
cZ;SK;Hu;Lt;ESt;fIn-PL. 
umowa o pracę. jazda zgodnie 
z czasem pracy. Wolne weekendy, 
tel. kom. 602-596-467.

 �Zatrudnię do zbioru ogórków, 
tel. kom. 781-779-632.

 �Zatrudnię kierowcę c+E, 
tel. kom. 507-477-120.

 �Zatrudnię na okres żniw 
kombajnistę, tel. kom. 502-037-679.

 �firma zatrudni kierowcę 
kat. c+E na 1/2 etatu. Praca 
na terenie łowicza i okolic, 
tel. kom. 601-239-804.

��Przyjmę�pracownika�na�
stanowisko�traktorzysta�
z�doświadczeniem�-�zatrudnienie�
stałe,�Bratoszewice,�tel.�(42)�719-
89-76,�tel.�kom.�512-095-884,�
dzwonić�14.00-16.00.

��Przyjmę�pracownika�na�
stanowisko�palacz�kotłowni,�
z�doświadczeniem�bądź�
przyuczeniem,�piece�parowe,�
Bratoszewice,�tel.�(42)�719-89-76,�
tel.�kom.�512-095-884,�dzwonić�
w�godz.14.00-16.00.

 �Zatrudnię dziewiarza do 
maszyn StoLL, unIVERSAL, 
tel. kom. 607-818-142.

 �Zatrudnię kierowcę kat. c+E, 
kontenery kraj, tel. kom. 602-132-675.

 �Zatrudnię pracowników 
ogólnobudowlanych, 
tel. kom. 721-136-023.

 �Zatrudnię pracownika w hurtowni, 
tel. (42) 719-15-78.

 �Zatrudnię kierowcę kat. c+E, stałe 
kółka Polska, tel. kom. 510-158-922.

 �Zatrudnię na docieplanie i pomoc, 
tel. kom. 600-575-945.

��Zatrudnię�przy�zbiorze�wiśni,�
Głowno,�tel.�kom.�733-811-076.

 �Pilnie zatrudnię mechanika 
samochodowego do drobnych 
napraw samochodów, ewentualnie 
przyuczenie, tel. kom. 883-970-776.

 �do ochrony Stryków, 
tel. kom. 665-115-344.

��Zatrudnię�do�rwania�
wiśni,�Dmosin�120,�
tel.�kom.�509-354-524.

 �Zatrudnię pracownika do prac 
wykończeniowych lub współpracy, 
tel. kom. 509-299-676.

szukam�pracy
 �Podwójna obsada kierowców 

c+E poszukuje pracy na 
chłodnie od zaraz Hiszpania-PL, 
tel. kom. 605-470-435.

 �Emeryt anglista, 
tel. kom. 515-459-141.

 �Podejmę pracę opieki nad osobą 
starszą w niepełnym wymiarze 
godzin, tel. kom. 883-468-413.

 �Kierowca c+E poszukuje pracy 
w podwójnej obsadzie na chłodnie, 
tel. kom. 605-470-435.

usługi�wideo
 �nAK Studio films: firma 

z długoletnią tradycją, z nowymi 
technologiami Hd, ujęcia dronem, 
tel. kom. 889-910-129.

 �Wideofilmowanie. fotografia, 
tel. kom. 698-535-780.

remontowo-
budowlane

usługi
��Wylewki�agregatem,�

tel.�kom.�698-480-048.

 �usługi minikoparką, przeciski 
kretem, tel. kom. 668-591-725.

 �tynki maszynowe, 
tel. kom. 796-954-454.

 �układanie kostki brukowej, 
tel. kom. 667-837-817.
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 �cyklinowanie, polerowanie, 
tel. kom. 501-249-461.

 �układanie kostki brukowej, 
opaski wokół nagrobków, 
tel. kom. 667-189-380.

��Brukarstwo,�
tel.�kom.�791-306-104.

 �usługi kruszarką (rozbiórki), 
przesiewaczem, walcem, ładowarką, 
koparko-ładowarką, koparką 
gąsiennicowa, wywrotką, transport 
maszyn budowlanych, rolniczych, 
tel. kom. 693-565-564.

 �układanie kostki brukowej, 
tel. kom. 605-565-647.

 �ogrodzenia panelowe, metalowe, 
siatki, betonowe, łupane, bramy, 
furtki, balustrady, wiaty, fundamenty, 
tel. kom. 798-877-090.

 �dachy, pokrycia dachowe, 
konstrukcje, obróbki, 
tel. kom. 609-846-316.

 �usługi budowlane, docieplenia, 
tel. kom. 572-947-448.

 �ogrodzenia - montaż, 
tel. kom. 606-303-471.

��Malowanie�elewacji,�
tel.�kom.�607-168-196.

 �Wykończenia wnętrz, malowanie, 
gipsowanie, ścianki działowe, 
sufity podwieszane, glazura, 
terakota, przeróbki hydrauliczne 
i elektryczne, itp. Wolne terminy, 
tel. kom. 663-801-457.

 �Gładź, malowanie, glazura, 
terakota, łazienki wykończenia, 
malowanie elewacji, 
tel. kom. 609-541-373.

 �Wylewki maszynowy mixokret, 
tel. kom. 517-032-915.

 �Remonty wykończenia od A-Z, 
tel. kom. 739-021-981.

 �Stawianie, renowacja kominów, 
wylewki, tel. kom. 739-021-981.

 �Malowanie, gipsowanie, ścianki 
GK, sufity podwieszane, itp. Wolne 
terminy, tel. kom. 663-801-457.

 �Kierowanie budowami, 
projekty indywidualne, adaptacje, 
tel. kom. 693-184-322.

 �docieplanie budynków, elewacje, 
struktury: agregatem. tanio, szybko, 
solidnie, tel. kom. 607-612-176.

 �tynki maszynowe profesjonajne, 
wylewki, tel. kom. 604-144-668.

 �Krycie dachów i sprzedaż 
materiałów budowlanych. tanio, 
solidnie!, tel. kom. 608-677-525.

 �Papa - tanio, solidnie!, 
tel. kom. 608-677-525.

 �Parkiety: profesjonalne układanie, 
cyklinowanie z polerowaniem, 
lakierowanie. Schody: cyklinowanie, 
lakierowanie, tel. kom. 607-090-260.

 �cyklinowanie bezpyłowe, 
tel. kom. 504-960-515.

 �tynki tradycyjne, mułkowane, 
murowanie, tel. kom. 725-668-616.

 �Bramy garażowe, wrota, drzwi, 
ogrodzenia, bramy, montaż 
ogrodzeń, tel. kom. 506-771-822.

 �Remonty, wykończenia, 
tel. kom. 511-568-525.

 �Ekspresowe malowanie, 
tel. kom. 506-964-119.

 �Budowanie domów, garaży od 
podstaw, przeróbki budynków 
mieszkalnych i gospodarczych, 
murowanie kominów z klinkieru, 
tel. kom. 530-026-584, 723-917-819.

 �dachy, pokrycia dachowe, 
tel. kom. 723-917-819, 530-026-584.

 �tartak objazdowy, 
tel. kom. 506-202-161.

 �tartak sprzeda topole, 
tel. kom. 506-202-161.

 �Adaptacja poddaszy, ścianki, sufity 
G/K, malowanie, gładzie, glazura, 
terakota, tel. kom. 792-781-446.

��Gipsowanie,�malowanie,�panele�
podłogowe.�Tanio�i�solidnie,�
tel.�kom.�664-712-854.

 �Malowanie, gipsowanie, 
glazura, terakota, sufity 
podwieszane. Przystępne ceny, 
tel. kom. 691-768-451.

 �Wykończenia poddaszy płytą k/g, 
sufity podwieszane, malowanie, 
gładzie, glazura, terakota, przystępne 
ceny, tel. kom. 695-263-945.

 �układanie kostki brukowej, 
tel. kom. 531-020-043.

 �docieplenia, gładzie, malowanie, 
tel. kom. 796-334-745.

��Remonty,�glazura,�
terakota,�gładzie,�malowanie,�
tel.�kom.�721-108-965.

 �dachy: konstrukcje, pokrycia, 
naprawy, konserwacje, malowanie, 
smarowanie, tel. kom. 609-227-348.

 �usługi minikoparką, wywrotka do 
3,5 tony, tel. kom. 608-632-134.

 �Malowanie, gipsowanie, 
tapetowanie, panele, płyta 
G/K, wykańczanie poddaszy, 
tel. kom. 535-466-501.

 �układanie kostki brukowej, prace 
brukarskie, odwodnienia budynków, 
wykonywanie dróg dojazdowych, 
tel. kom. 782-452-548.

 �Posadzki maszynowe, zacieranie 
mechaniczne, tel. kom. 785-246-112.

��Dachy:�profesjonalnie,�papa�
termozgrzewalna,�malowanie,�
smarowanie,�rynny,�gwarancja!,�
tel.�kom.�735-300-550.

 �Malowanie, gładź, hydraulika, 
tel. kom. 515-830-969.

 �Malowanie, gipsy, sufity 
podwieszane, ścianki 
działowe, montaż drzwi,okien, 
ocieplanie poddaszy, panele, 
tel. kom. 887-555-801.

 �Stawianie garaży, przybudówek, 
wykończenia, tel. kom. 500-265-542.

 �okna: naprawa, regulacja, 
tel. kom. 609-135-411.

 �usługi koparko-ładowarką, 
usługi wywrotką, 15 ton, 
tel. kom. 784-464-959.

 �Wynajmę sprzęt budowlany, 
ogrodniczy rusztowania warszawskie 
80szt 0.50gr/dobę, betoniarkę, 
glebogryzarkę, kosę sthil, inne 
czatolin, możliwość wystawienia 
faktury, tel. kom. 792-615-902.

 �Remonty. Kompleksowe 
wykończenia, dekoracje ścienne, 
tel. kom. 535-201-707.

 �cięcie drzew, 
tel. kom. 500-265-542.

 �Kompleksowe wykończenia 
wnętrz, ocieplania budynków 
i budownictwo - solidnie, 
tel. kom. 505-960-316.

sprzedaż
 �Extra czarna ziemia ogrodowa, 

po obróbce mechanicznej, 
tel. kom. 601-239-779.

 �żwir (kamień) 16-35 mm 
do ogrodu, odwodnień 
i drenażu, Kopalnia Maurzyce, 
tel. kom. 601-239-779.

 �Sprzedaż piasku, kruszyw, 
ziemi ogrodowej sortowanej, 
tel. kom. 693-565-564.

��Dachy,�rynny,�akcesoria,�
tel.�kom.�513-019-010.

 �Sprzedam stemple budowlane, 
tel. kom. 511-970-891.

usługi�
instalacyjne

 �Hydraulika kompleksowo, 
tel. kom. 601-818-310.

 �usługi hydrauliczne, spawalnicze, 
mechaniczne. Złota rączka, 
tel. kom. 506-891-289.

��Fotowoltaika,�
tel.�kom.�727-534-450.

 �Anteny, telewizory naprawa, 
tel. kom. 791-210-176.

 �tanio kamery, ekspres, 
tel. kom. 728-188-127.

 �usługi elektryczne, 
tel. kom. 509-838-364.

 �drobna hydraulika, biały montaż, 
tel. kom. 535-466-501.

 �Przyłącza wodno-kanalizacyjne, 
usługi minikoparką, 
tel. kom. 535-466-501.

usługi�inne
 �Wycinka drzew, usługi 

podnośnikami koszowymi 
27-metrowymi, tel. kom. 668-591-725.

 �Rozdrabnianie gałęzi, wycinka 
drzew, zakrzaczeń, koszenie 
traw i prace ogrodnicze, 
tel. kom. 667-732-751.

 �Masz problem z komputerem: 
zadzwoń., tel. kom. 504-070-837.

��Wycinka�drzew,�
tel.�kom.�696-008-528.

 �cięcie drzew niebezpiecznych, 
pielęgnacja zieleni i ogrodów, 
tel. kom. 782-718-483.

 �Posprzątam strychy, komórki, 
garaże, tel. kom. 606-941-752.

 �transport: piasek, 
pospółka, podsypka, ziemia, 
tel. kom. 602-471-796.

 �Rozbiorę budynek, 
tel. kom. 607-809-288.

 �Kamaz - przewóz: piasek, żwir, 
ziemia, itp., tel. kom. 784-464-959.

 �okna: naprawa, regulacja, 
tel. kom. 609-135-411.

 �Balustrady że stali nierdzewnej, 
bramy, furtki, lekkie konstrukcje. 
dziedzic96500983@gmail.com, 
tel. kom. 791-052-759.

matrymonialne
 �Poznam miłą zadbaną dziewczynę 

do związku, tel. kom. 782-140-763.

 �Poznam atrakcyjną kobietę, 
tel. kom. 781-196-232.

nauka
 �Matematyka, 

tel. kom. 791-802-482.

 �język angielski, niemiecki, 
tel. kom. 782-613-909.

 �Matematyka, możliwość 
udzielania lekcji przez messengera, 
tel. kom. 660-781-884.

 �Matematyka, Angielski, 
tel. kom. 515-459-141.

 �Matematyka, 
tel. kom. 607-440-582.

 �nauka języka Angielskiego jacek 
Romanowski, tel. kom. 607-440-582.

rolnicze�–�kupno

płody�rolne
 �Kupię zboża, tel. kom. 508-471-814.

 �Kupię każde zboże, odbiór 
własnym transportem, 
tel. kom. 783-112-512.

 �Skup zboża, auto 
samozaładowcze, 
tel. kom. 607-202-732.

 �Zboże, tel. kom. 603-945-983.

 �Kupię jęczmień jary, pszenżyto, 
tel. kom. 604-112-568.

maszyny
 �Kupię c-328, c-330, c-360, 

c-355, c-380, MtZ, Mf-255, t-25 
Władimirec bez dokumentów, do 
remontu, tel. kom. 502-939-200.

 �Kupię każdego bizona oraz inne 
maszyny, mogą być do remontu, 
tel. kom. 602-522-478.

 �Kupię dyszel do przyczepy 
rolniczej d-35, tel. kom. 537-577-115.

 �Kupię orkana, imadło, 
ciągnik, maszyny rolnicze, 
tel. kom. 607-809-288.

 �Kupię chwytak do balotów do tura, 
tel. kom. 502-616-392.

rolnicze�-�
sprzedaż

płody�rolne
 �Sprzedam słomę okrągłą 

ze stodoły ok 50 sztuk okolice 
łyszkowic, tel. kom. 725-199-047.

 �Słoma po kombajnie 10 
ha; okolice Wiesiołów-Borki, 
tel. kom. 664-929-197.

 �Sprzedam pszenżyto, żyto, owies, 
słomę bele ze stodoły 30 zł sztuka, 
tel. kom. 601-814-220.

 �Sprzedam słomę ze stodoły, 
Zakrzew, tel. kom. 509-392-251.

 �Sprzedam słomę, 
tel. kom. 664-837-390.

 �Sprzedam pszenżyto chąśno 
32, tel. kom. 609-788-366, gmina 
chąśno.

 �Słoma (baloty) ze stodoły, Guźnia, 
tel. kom. 880-918-256, 889-910-333.

 �Sprzedam zboże paszowe, 
tel. kom. 793-594-338.

 �Pszenżyto, owies + jęczmień, 
tel. kom. 510-084-555.

 �Sprzedam jęczmień, pszenżyto 
i słomę w kostkach spod dachu, 
tel. kom. 602-387-024.

 �jęczmień, tel. kom. 665-103-042.

 �Sprzedam jęczmień, 
tel. kom. 502-670-409.

 �Słoma baloty, Złaków, 
tel. kom. 507-659-615.

 �Sucha słoma (Bele) świeryż, 
tel. kom. 696-565-452.

 �Pszenżyto i owies + pszenżyto, 
tel. kom. 512-544-156.

 �Słoma duże bele, okolice 
łyszkowic, tel. kom. 513-184-091.

 �owies, żyto, pszenżyto z żytem 
zmieszane, tel. kom. 736-417-516.

 �Mieszanka pszenżyto, łasieczniki, 
tel. kom. 511-679-231.

 �Sprzedam pszenżyto, 
tel. kom. 694-354-091.

 �Słoma, duże bele, ziemia, 
tel. kom. 693-944-068.

 �Słoma kostka, 
tel. kom. 880-263-930.

 �Mieszanka zbożowa 3t, Goleńsko 
19, tel. kom. 696-599-950.

 �Mieszanka zbożowa, Popów, 
tel. kom. 609-353-426.

��Sprzedam�pszenżyto�
15�ton�i�pszenicę�40�ton,�
tel.�kom.�693-157-179.

 �Sprzedam słomę baloty, Różyce, 
tel. kom. 695-493-616.

 �żyto, słoma, duże baloty 25 zł, 
tel. kom. 602-255-778.

 �Baloty z lucerny 20 
sztuk (sianokiszonka), 
tel. kom. 531-690-869.

 �Pszenżyto, owies, mieszanka, 
tel. kom. 516-554-451.

 �trawa do skoszenia 1 ha, 
tel. (42) 710-73-57.

 �Słoma ze stodoły, Seligów, 
tel. kom. 880-438-146.

 �Pszenżyto, jęczmień, 
tel. kom. 695-066-195.

 �Sprzedam słomę, okrągłe belki ze 
stodoły, tel. kom. 668-035-910.

��żyto,�pszenżyto,�
tel.�kom.�510-487-222.

 �Sprzedam pszenicę, Zduny, 
tel. kom. 669-083-527.

 �Sprzedam owies, żyto, pszenżyto, 
tel. kom. 502-764-966.

 �Mieszanka, orzechy włoskie, 
tel. kom. 725-808-751.

 �żyto, pszenżyto, pszenica, 
tel. kom. 692-601-678, Zduny.

 �Sprzedam pszenicę, pszenżyto, 
żyto, tel. kom. 605-094-165.

 �Pszenżyto z żytem, 
tel. kom. 505-383-202.

 �Słoma kostka ze stodoły, 
1,50 zł/szt., dzierzgówek, 
tel. kom. 697-035-106.

 �Słoma baloty, 
tel. kom. 661-221-935.

 �Sprzedam pszenżyto, 
tel. kom. 727-472-522.

 �Słoma w balotach 120, 
tel. kom. 723-528-039.

 �Sprzedam owies prosto 
z kombajnu, tel. kom. 883-760-108.

 �Sprzedam pszenicę i jęczmień, 
tel. kom. 512-179-465.

 �Pszenżyto, tel. (46) 838-25-79.

 �Sprzedam pszenżyto, tel. kom. 603-
240-034, Zielkowice 104.

 �Sprzedam słomę prosto z pola, 
tel. kom. 889-951-089.

 �Słoma, Mystkowice, 
tel. kom. 791-542-072.

 �Wydzierżawię 3 ha łąki, 
tel. kom. 570-980-770.

 �Mieszanka, tel. kom. 601-785-433.

 �Sprzedam słomę po kombajnie, 
Szymanowice,  
tel. kom. 798-906-448.

 �Sprzedam słomę 130 baloty, 
około 100 sztuk, gmina Pacyna, 
tel. kom. 604-459-386.

 �jęczmień, tel. kom. 886-488-950.

 �Pszenica, pszenżyto, 
tel. kom. 601-962-832.

 �Siano, słoma, 
tel. kom. 691-715-486.
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 �Słoma żytnia, tegoroczna, 
tel. kom. 504-313-408.

 �Słoma ze stodoły i 10ha z pola 
ostrów, tel. (046) 838-98-15.

 �Sprzedam żyto i mieszankę, 
tel. kom. 609-525-149.

 �Pszenżyto, pszenica, 
tel. kom. 669-419-342.

 �Sprzedam żyto, pszenżyto, 
owies, słomę w belach, 
tel. kom. 509-355-058.

 �Ziemniaki młode, 
tel. kom. 696-604-979.

 �Sprzedam żyto, 
tel. kom. 791-785-230.

 �Sprzedam pszenżyto 10 ton 
Skaratki, tel. kom. 662-327-477.

 �żyto, pszenżyto, 
tel. kom. 504-629-438.

 �Sprzedam pszenżyto 10 ton, 
tel. kom. 668-165-646.

 �Słoma ze stodoły, 20 balotów, 
tel. kom. 723-030-883.

 �Sprzedam pszenżyto, żyto, owies, 
tel. kom. 880-214-141.

 �Sprzedam mieszankę, nieborów, 
tel. kom. 533-542-174.

 �Sprzedam pszenżyto, okolice 
Rybna, tel. kom. 694-227-489.

 �Słoma po kombajnie z 8 ha, 
Reczyce, tel. kom. 692-199-767.

 �Sprzedam słomę po kombajnie, 
tel. kom. 509-217-640.

 �Sprzedam owies i żyto, 
tel. kom. 782-478-048.

 �Sprzedam pszenżyto 
zimowe 1,5 tony i tonę owsa, 
tel. kom. 500-343-766.

 �Sprzedam żyto, mieszankę, łubin, 
tel. kom. 699-932-087.

 �Mieszanka zbożowa, około 15 ton, 
tel. kom. 502-708-409.

 �Pszenżyto, Kiernozia, 
tel. kom. 537-025-533.

 �Sprzedam słomę po kombajnie, 
czatolin 41, tel. (46) 838-89-04.

 �Sprzedam słomę, okolice 
łyszkowic, tel. kom. 728-245-985.

 �Kukurydza, owies, mieszanka, 
pszenica, pszenzyto, słoma, 
jęczmień, tel. kom. 506-115-015.

 �łubin, proso, gorczyca, 
tel. kom. 506-115-015.

hodowlane
 �Sprzedam jałówkę wysokocielną, 

termin wycielenia 30.VII, 
tel. kom. 607-889-775.

 �Prosiaki 30 sztuk, 
tel. kom. 721-302-440.

 �Sprzedam dwie duże 
jałówki, wycielenie 01.08, 
tel. kom. 721-296-923.

 �Sprzedam prosiaki, 
tel. kom. 570-513-523.

 �Sprzedam cielaka jersey 70 kg 
jałoszka, tel. kom. 725-445-924.

 �jałówka wysokocielna, 
termin 4 lipiec, Mysłaków, 
tel. kom. 692-691-850.

 �Sprzedam jałówki na wycieleniu, 
termin 12 sierpnia, 23 września, cena 
5.200zł, tel. kom. 517-087-698.

 �Sprzedam 2 jałoszki i byczka, 
tel. kom. 508-283-855.

 �jałówka wysokocielna, 
tel. kom. 511-717-568.

��Jałówka,�wycielenie�15�lipca,�
tel.�kom.�667-118-084.

 �Sprzedam prosięta, 
tel. kom. 607-150-316.

 �Sprzedam byczka, 
tel. kom. 693-299-439.

 �Sprzedam prosiaki, 
tel. kom. 575-429-669.

 �Sprzedam 2 jałówki wysokocielne, 
tel. kom. 503-639-101.

 �Gęsi odchowane, białe, 
tel. kom. 669-779-901.

 �Kury, kurczaki, kaczki, 
tel. kom. 669-779-901.

 �Sprzedam maciorę i tucznika, 
tel. kom. 725-552-882.

 �cielaki do dalszego 
chowu (byczek, cieliczka), 
tel. kom. 723-528-039.

 �Sprzedam byczki roczne waga 
około 400 kg, tel. kom. 695-305-024.

 �Byczki żarłoki, tel. (46) 838-25-79.

 �jałówki Hf wycielenie 21.07 
i 06.08, tel. kom. 692-665-650.

 �Pszenica, krowa wysokocoelna, 
tel. kom. 663-739-506.

 �Prosiaki duże 400 zł, 
tel. kom. 795-155-105.

 �Sprzedam byczki, 
tel. kom. 511-611-296.

 �Sprzedam prosięta, 
tel. kom. 669-482-486.

 �Sprzedam młodą krowę 
z pierwszym cielakiem. Likwidacja 
stada , tel. kom. 721-408-801.

 �Sprzedam krowę na wycieleniu, 
tel. kom. 608-691-072.

 �Sprzedam jałówkę na wycieleniu, 
tel. (46) 837-15-69.

 �Sprzedam jałówkę po ocieleniu, 
tel. kom. 665-727-703.

 �Sprzedam prosięta, tel. kom. 530-
668-967, Strzelcew 11.

 �Sprzedam byczki do dalszego 
chowu, tel. kom. 726-931-728.

 �Sprzedam cielaki, byczki, 
tel. kom. 607-717-324.

 �Sprzedam prosiaki, 
tel. kom. 732-797-792.

 �Sprzedam jałówkę, termin 
wycielenia 10 lipiec 2020, 
tel. kom. 691-243-220.

 �jałówka wysokocielna, 
tel. kom. 731-699-357.

 �jałówka na wycieleniu, około 
600 kg, cena 3.800 zł, rasa Ho, 
tel. kom. 506-573-284.

 �Sprzedam jałówkę wysokocielną 
Simental, tel. kom. 503-562-330.

maszyny
 �Wywrot, siłownik, silnik, skrzynia, 

koła 900/20, tel. kom. 607-809-288.

 �talerzówka 8x2, mieszalnik 1,2 t, 
tel. kom. 664-929-197.

 �Pług 4-skibowy, przetrząsacz do 
siana, słoma ze stodoły duże bele, 
tanio, tel. kom. 509-838-266.

 �części używane do bizona i innych, 
silosy lejowe, tel. kom. 602-522-478.

 �Sprzedam kombajn Anna, 
tel. kom. 725-805-698.

 �Pług 4-skibowy, przetrząsacz 
do siana i owijarka, słoma 
ze stodoły duże bele, tanio, 
tel. kom. 509-838-266.

 �Sprzedam kultywator z agregatem, 
brony 5, siewnik lejek i silniki 5,5 KW, 
tel. kom. 692-892-162.

 �Sprzedam prasę Sipma 
farma 2, 2006 rok, stan bdb, 
tel. kom. 515-291-421.

 �Sprzedam łuskarkę do bobu, duża 
wydajność, taśmociąg, spłuczka, 
tel. kom. 609-705-840.

 �Siewnik, waga, talerzówka, 
tel. kom. 530-930-104.

 �Sprzedam cyklop oraz 
kultywator 3 m w dobrym stanie, 
tel. kom. 724-041-546.

 �Prasa rolująca class 250, Massey 
ferguson 3080, gruber 3 m, 
tel. kom. 694-918-190.

 �Sprzedam rozrzutnik 
2-osiowy w dobrym stanie, 
tel. kom. 665-974-254.

 �Sprzedam cyklop stan dobry, 
tel. kom. 695-451-219.

 �Adaptacja do tura do 
ciągnika john deere 2250, 
tel. kom. 518-647-407.

 �ursus c-355, 1986 ro, nowe tylne 
opony, tel. kom. 788-993-352.

 �Rozrzutnik 10-tonowy, 
cyklop, siewnik zbożowy, 
tel. kom. 665-103-042.

 �oryginalne tylne koła c-330, 
20% zużycia tanio sprzedam, 
tel. kom. 606-901-931.

 �Sprzedam orkan, 
tel. kom. 507-544-380.

 �Sprzedam rozrzutnik 
obornika, siewnik poznaniak, 
tel. kom. 517-415-026.

 �Waga inwentarska, 
tel. kom. 607-494-146.

 �żmijka z wózkiem 4m, mocny 
silnik, wydajna; felgi z pierścieniami 
do przyczepy na 8 otworów, 
tel. kom. 504-561-585.

 �Grabiarka 7, karuzela, Kos, 
tel. kom. 570-980-770.

 �Sprzedam podbierak do rzepaku 
do kombajnu, tel. kom. 601-227-927.

 �Wóz paszowy 6m3, 
tel. kom. 663-127-473.

 �Sprzedam agregat podorywkowy 
3 m, 7 łap, mało używany, 
tel. kom. 608-022-269.

��Sprzedam�wentylator�o�dużej�
wydajności�do�przedmuchu�zboża�
w�silosach.

 �Rozrzutnik obornika 3-tonowy, 
przyczepa samozbierająca t072, 
tel. kom. 607-318-501.

 �Prasa rolująca 6700, 
tel. kom. 793-022-959.

 �Zetor 5320, 1997 rok, szerokie 
opony; prasa Z-224/1, 2006 rok, 
stan dobry; kombajn zbożowy Z-056 
z kabiną, tel. kom. 502-037-679.

 �dmuchawa ssąco-tłocząca, pługi 
obrotowe, zagonowe, opryskiwacze, 
grubery, wycinak do kiszonki, 
rozrzutnik obornika, śrutownik 
bijakowy, tel. kom. 509-293-050.

 �ładowacze czołowe do 
ursus c-330, c-360, 3512, 
t-25 hydrauliczne lub na linkę, 
tel. kom. 608-686-489.

 �Sprzedam ciągnik 
c-330M, zarejestrowany, 
tel. kom. 660-099-072.

 �Prasa Sipma 279/1 farma II, 2008 
rok, stan bdb., tel. kom. 501-389-031.

 �Kupię kombajn (Bolko, Anna, 
Karlik), sadzarkę, cyklop, troll, 
rozrzutnik, glebogryzarkę, kopaczkę, 
inne, tel. kom. 511-713-596.

 �Sprzedam tylne koła do c-360, 
tel. kom. 508-448-858.

 �Sprzedam talerzówki nowe, 
grubera 2,6 m, 3 m, beczki 
asenizacyjne, tel. kom. 883-760-108.

 �Bizon Z-56, cyklop, ursus u-902, 
prasa Z-224, beczka 2000l, rozrzutnik 
obornika, tel. kom. 512-179-465.

 �dwukółka ciągnikowa 4,20x2,20; 
sortownik do ziemniaków, 
tel. kom. 727-538-966.

 �Sprzedam prasę małą kostkę, 
wentylatory duży z silnikiem, 
tel. kom. 729-304-322.

 �Sprzedam Kombajn zbożowy 
foRtScHRItt 514. Gotowy do 
żniw. 18 000 zł brutto do negocjacji, 
garażowany. dorotaskierska@wp.pl.

 �Kosiarka ogrodowa 1,8m szer., 
1.700zł, tel. kom. 602-584-266.

 �śrutownik Sipma H752, 3-walcowy, 
tel. kom. 517-415-026.

 �Rozrzutnik 2-osiowy, 
tel. kom. 669-482-486.

 �Zbiornik hydroforowy, 
tel. kom. 669-482-486.

 �Sprzedam mieszalnik do pasz 
suchych, śrutownik walcowy 500 zł, 
tel. kom. 662-752-205.

 �Sprzedam prasę Z224 
z prowadnicami kostki, I właściciel, 
pług obrotowy 4 skibowy 
z zabezpieczeniem resorowym, 
tel. kom. 698-750-121.

 �Sprzedam pług 5 skibowy 
zagonowy i 5 skibowy podorywkowy, 
tel. kom. 661-848-494.

 �Sprzedam ciągnik c363 
t z turem dwusekcyjnym 
i przyczepę dwutłokową 
likwidacja gospodarstwa, 
tel. kom. 669-346-302.

 �trząsałka claas, rozsiewacz 
Kos, dojarka, basen 330-litrowy, 
tel. kom. 502-764-235.

 �Likwidacja gospodarstwa: siewnik 
famarol 3m, przyczepa 3t wywrot, 
opryskiwacz 600l, rozrzutnik 
1-osiowy, Gruber 2,2m, agregat 
uprawowy 3,6m, ładowacz czeski, 
pług 4 Akpil, tel. kom. 665-560-113.

 �talerzówka 1,8m, 16 talerzy, 
tel. kom. 723-030-883.

 �Sprzedam prasę kostka Z-224 
i orkan, tel. kom. 693-532-739.

 �Sprzedam prasę class mała 
kostka, Słoneczko 4, słoma mała 
kostka, tel. kom. 797-385-959.

 �Bizon 87, 20.000: 80, 10.000, 
tel. kom. 697-892-925.

 �cyklop, tel. kom. 692-370-686.

 �Beczkowóz 6.000 litrów 
+ przyczepy rolnicze, 
tel. kom. 666-548-515.

 �Kosiarka sadownicza 1,8 Lisiecki, 
stan bdb, śrutownik Bąk 5,5 kW, 
tel. kom. 507-894-715.

 �Agregat talerzowy, 
tel. kom. 606-192-202.

inne
 �W sprzedaży folie rolnicze 

(pryzmowe, do owijania), tunelowe, 
siatki, ekogroszek workowany. 
dostawa - wysyłka, hurt - detal, 
janinów 13, 99-423 Bielawy, 
tel. kom. 504-504-783.

 �Schładzalnik do mleka 570 litrów, 
tanio, tel. kom. 692-996-054.

 �obornik, tel. kom. 603-243-414.

 �Zbiornik na mleko 650 litrów 
frigomilk, tel. kom. 781-192-860.

 �obornik od trzody, 
tel. kom. 669-482-486.

 �Karcher 698 Eko ciepła/zimna 
woda, waga do żywca 1 tona, 
rozdrabniacze bijakowe 11kW 
odolanów, 15 kW Sobmetal, 
tel. kom. 604-112-568.

rolnicze��
-�usługi

 �Białkowanie obór, 
tel. kom. 518-168-598.

 �Serwis traktorów: new 
Holland, Massey ferguson, 
tel. kom. 697-778-780.

 �okna: naprawa, regulacja, 
tel. kom. 609-135-411.

zwierzęta

sprzedaż
 �oddam małe kotki, 

tel. kom. 532-365-546.

 �Gęsi, kaczki  
małe i dorosłe, likwidacja, 
tel. kom. 515-277-426.

inne
 �Budy na gołębie, 

tel. kom. 669-482-486.
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ważne�telefony
 �  Infolinia�PKP: Intercity 703 200 200,  
Koleje�Mazowieckie�22 364 44 44,  
Łódzka�Kolej�Aglomeracyjna  
(42) 205 55 15
 � Informacja�PKS�609-846-204
 �Pogotowie�ratunkowe�999 alarmowy
 �Straż�pożarna�998 alarmowy
 �Komenda�Powiatowej�Państwowej�
Straży�Pożarnej�w�Łowiczu 46 830 25 
50, 46 830 25 69
 �Policja�997 alarmowy
 �Komenda�Powiatowa�Policji��
w�Łowiczu�46 837 95 00
 �Policyjny�telefon�zaufania 837-80-00
 �Pogotowie�energetyki�cieplnej� 
46-837-59-16
 �Pogotowie�wod.-kan. 46-837-35-32
 �Pog.�energetyczne 991, 46-830-15-00
 �PGe:�przerwy�w�dostawach�prądu  
422 222 222, infolinia�422 222 298
 �Awarie�oświetlenia�ulicznego��
w�Łowiczu: 881-551-551, 46 830-91-53 
 �Warsztat�konserwatorski�ŁSM:�
46-837-42-33 (całodobowo);  
609-135-423 (po godz. 15.00)
 �Taxi�osobowe: 46-837-34-01; 46-191-91; 
46-830-05-00; 606-486-555; 600-508-308;  
dworcowa: 602-774-552
 �Taxi�bagażowe: 46-837-35-28 

dyżury�przychodni
 �Nocna�i�świąteczna�pomoc�lekarska��

ul. ułańska 28, tel. 46-837-56-11, 46-837-56-
12, 46-837-56-13 lub 509-056-091– czynna: 
w dni robocze 18.00-8.00, soboty, niedziele 
i święta od 8.00 (przez 24 h).

infolinie

 � Infolinia�NFZ�w�sprawie�koronawirusa��
czynna całą dobę – 800 190 590

 � Infolinia�Państwowej�Inspekcji�Sani-
tarnej�województwa�łódzkiego:��
czynne codziennie w godz. 8.00–22.00 
695 422 338, 663 114 439, 782 236 442, 
782 277 228, 663 154 463, 665 386 932
 � Infolinia�dla�mieszkańców�woj.�łódz-
kiego czynna całą dobę:�42 664 19 04
 �Sanepid�w�Łowiczu 46 837 64 94, 
alarmowy (całodobowy) 604 691 091
 �Powiatowa�Stacja�Sanitarno-epide-
miologiczna�w�Skierniewicach 
46 83346 00, 46 83330 21, 509425343

apteki
 �Łowicz�–�apteka�całodobowa: 

    ul.�Stanisławskiego, tel. 46-830-22-02
 �Bielawy, ul. Garbarska 10, tel. 839-22-76
 �Chąśno�64, tel. 838-18-25
 �Domaniewice, ulica Główna 9,  

tel. 838-33-85; ul. Górna 1A, tel. 911-55-44
 �Kiernozia,�Rynek Kopernika 12,  

tel. 24-277-91-58; ul. Kościuszki 6, tel. 24-
277-97-64; ul. łowicka 12A, 24-382-11-66

 �Kocierzew�Płd.�101, tel. 839-42-42
 �Łyszkowice, ul. Kościelna 3, tel. 46-838-

87-86; ul. Wolności 6B, tel. 606-221-872
 �Nieborów�209, tel. 46-838-56-25
 �Bełchów, Przemysłowa, tel. 46-837-11-83
 �Sobota, Pl. Zawiszy, tel. 46-838-22-81
 �Zduny�1a, tel. 46-838-74-68
 �Zduny�34, tel. 46-838-75-35

msze�święte��
w�niedziele�i�święta

 �Kościół�pw.�św.�Ducha:�7.00, 8.30, 
10.00, 12.00, 18.00. 
 �Kościół�pw.�Dobrego�Pasterza: 7.00, 
8.00, 10.00, 11.15, 12.30, 17.00
 �Katedra:�7.00, 9.00, 10.30, 12.00, 18.00, 
20.00 (wakacje).
 �Kościół�o.o.�Pijarów:���
8.00, 9.30, 11.00, 12.30, 16.00. 
 �Kościół�Sióstr�Bernardynek: 8.00, 10.00
 �Kościół�pw.�Matki�Bożej�Nieustającej�
Pomocy:�8.00, 10:00, 12.30, 18.00
 �Kaplica�seminaryjna: 10.00

urzędy�i�instytucje
 �Starostwo�Powiatowe�w�Łowiczu�
Wydział�Organizacyjny�46 837 59 02
 �Urząd�Miejski�w�Łowiczu�46 830 91 51
 �Powiatowy�Urząd�Pracy�46 830 98 00
 �Powiatowy�Inspektorat�Weterynarii�
46 837 55 78
 �Rzecznik�Konsumentów�46 830 00 64
 �Poradnia�Psychologiczno-Pedago-
giczna�w łowiczu 46 837 42 71
 �PCPR�w łowiczu 46 837 03 44
 �Urząd�Stanu�Cywilnego�830 91 81 /80
 �Pomoc�przy�zakupie�leków,�podsta-
wowych�artykułów�spożywczych��
i�higieny�osobistej�792 792 412 
 �ZGM�tel. 837 60 63
 �ZUK�tel. 837 36 62
 �ZUM tel. 46 830 91 82
 �Zakład�Obsługi�Przedszkoli�Miejskich�
tel. 46 837 49 76
 �MOPS�tel. 46 837 41 55, 46 837 39 43
 �ŚDS tel. 46 837 41 11
 �Biblioteka�Miejska 46-837-76-03
 �Biblioteka�Powiatowa 46 837 38 74
 �Łowicki�Ośrodek�Kultury 46 837 40 01
 �Sąd�Rejonowy�w�Łowiczu:��
Wydział cywilny 46 830-43-01,  
Wydział Karny 46 830-43-02  
Wydz. Rodzinny i nieletnich 46 830-43-03; 
Wydział Ksiąg Wieczystych 46 830-43-05;  
obsługa Interesanta 46 830-43-10
 �PTTK�o/Łowicz tel. 513 767 511;
 �ZAZ�„Ja-Ty-My”�Łowicz tel. 511 917 282
 �Urząd�Gminy�Bolimów 46 83803 05, 
 �UG�Bielawy 46 838 26 95
 �UG�Chąśno 46 838 14 23
 �UG�Domaniewice�46 830 17 60
 �UGKiernozia�24 277 90 80, 
 �UG�Kocierzew�Pd.�46 838 48 25
 �UG�Łowicz�46 830 26 30;
 �UG�Łyszkowice�46 838 87 78
 �UG�Nieborów�46 838 56 13, 
 �UG�Sanniki�24 277 78 10
 �UG�Zduny 46 838 74

boiska�i�hale�sportowe
 �Orlik,�ul.�Grunwaldzka�9�tel. 735-048-951
 �Orlik�ul.�Bolimowska,�tel. 516-031-268
 �Stadion�piłkarski�ul. Starzyńskiego 6/8, 

tel. 46-837-62-08
 �Stadion�ul. jana Pawła II nr 3, tel. 46-837-51-06
 �Hala�OSiR�nr�1�ul.�Jana�Pawła�II�nr�3, 

tel. 46-837-51-06, czynna 7.00-15.00 
 �Hala�OSiR�nr�2�ul.�Topolowa�2,  

tel. 46-837-09-04
 �Orlik�przy�SP�nr�1,�tel. 519-130-551, 

czynne: pon.-pt. 12-20.00, sob.-ndz. 12-20;
 �SP�nr�4 – tel. 46 837-36-94
 �LO�im.�Chełmońskiego�46 837-42-00

baseny�w�Łowiczu
 �Baseny�zewnętrzne oSiR, ul. Kaliska 5, 

czynne codziennie w godz. 10-19
 �Pływalnia�kryta�oSiR, ul. Kaliska 5, 

czynne codziennie w godz. 12-20

muzea�i�wystawy
 �Muzeum�w�Łowiczu czynne od wtorku 
do niedzieli w godzinach 10.00-16.00 
(ostatnie wejście o 15.30). Bilety do 
muzeum: normalny 12 zł, ulgowy 7 zł, 
rodzinny (2 dorośli + 2 dzieci do 18 r.ż.) 
30 zł, na wystawy czasowe 3 zł, wstęp 
bezpłatny na wystawy stałe - wtorek
Wystawy�stałe:
•Sztuka�Baroku�w�Polsce�
•Historia�miasta�i�regionu
•etnografia�Księstwa�Łowickiego
•Izba�Pamięci�żydów�Łowickich
Wystawy�czasowe:
• „Kamienie�mówią.�Skamieniałości��
z�kolekcji�edwarda�Noniewicza”��
– czynna do 30 sierpnia.
• „Natura�i�abstrakcja�w�twórczości�
Zenony�Klepaczki�–�Joanny�Grabow-
skiej�–�Alicji�Wolskiej” – czynna do 
30 sierpnia
 �Skansen�przy�Muzeum�w�Łowiczu��
czynny od wtorku do niedzieli w godz. 
10.00-16.00 (ostatnie wejście o 15.30).Bi-
lety: normalny 6 zł, ulgowy 4 zł, rodzinny 
(2 dorośli + 2 dzieci do 18 r.ż.) 15 zł, bilet 
spacerowy 2 zł, wstęp bezpłatny - piątek
 �Skansen�w�Maurzycach czynny 
codziennie w godzinach 10.00-18.00 
(ostatnie wejście o 17.30). Bilety: normal-
ny 10 zł, ulgowy 6 zł, rodzinny (2 dorośli + 
2 dzieci do 18 r.ż.) 28 zł, spacerowy 4 zł.
• „Plakat�w�skansenie�polskim” – 
wystawa: zbiór ponad 40 prac, głównie 
plakatów historycznych oraz fiszek,  
które powstały w polskich skansenach 
oraz w muzeach zrzeszonych w Stowa-
rzyszeniu Muzeów na Wolnym Powietrzu; 
czynna do 30 września.
 �Galerii�Browarna�w�Łowiczu, ul. Po-
drzeczna 17, tel. 691 979 262, 46 838 56 
53; wystawa malarstwa: Robert�Bubel�
„Real�i[n]sta[nt]” 
 �„Mama�pozuje�–�dziecko�rysuje”�– 
wystawa pokonkursowa nagrodzonych  
i wyróżnionych prac; hol wejściowy Miej-
skiej Biblioteki im. A. K. cebrowskiego  
w łowiczu, Aleje Sienkiewicza 62.
 �Muzeum�Diecezjalne�w�Łowiczu,  
Stary Rynek 20, tel. 46 837 66 45; czyn-
ne: od poniedziałku do czwartku  
w godz. 10.00–16.00, w piątki i soboty  
w godz. 10.00–14.00.
 �Muzeum�Guzików�w�Łowiczu�– ekspo-
zycja ozdobnych i zwyczajnych guzików  
z całego świata; czynna od pon. do pt.  
w godz. 10-19, sob. 9-15; Galeria łowic-
ka, ul. Stanisławskiego 10, wstęp wolny.
 � Izba�Pamięci�Stanisława�Klickiego�–  
I piętro Baszty im. gen. Klickiego w łowi-
czu, czynna w niedz. 16-18; wstęp wolny.
 �Motonostalgia�–�Muzeum�Motory-
zacji,�nieborów 231a�– czynne: piątek, 
sobota i niedziela w godz. 10.00-18.00. 
Bilety:�normalny 12 zł, ulgowy 10 zł (dzieci 
i młodzież do lat 15, emeryci, renciści od 
65 roku życia), dzieci do lat 7 bezpłatnie. 
 �Pałac�w�Nieborowie do 30 września 
czynny we wtorki, środy, czwartki w godz. 
10.00–16.00, w piątki, soboty i niedziele 
w godz. 12.00–18.00; od 1 października  

do 30 listopada we wtorki, środy, 
czwartki, piątki, soboty i niedziele w 
godz. 12.00–16.00. Do�zwiedzania�
udostępnione�wnętrze Pałacu w 
nieborowie z wyłączeniem Gabinetu 
żółtego, Sypialni Wojewody i Gabinetu 
Zielonego na piętrze pałacu. Wyłączone�
do�odwołania: stała ekspozycja Majoliki 
nieborowskiej w budynku Manufaktury, 
Stara oranżeria w nieborowie, świątynia 
diany w Arkadii (z zachowaniem wglądu 
do wnętrza Sali Panteonu). Bilety:�do�
Pałacu w nieborowie 20 zł – normalny, 
15 zł – ulgowy, 1 zł – dzieci i młodzież 
(ucząca się) 7–26 lat.
 �Ogrody�w�Nieborowie�czynne codzien-
nie w godz. 10.00–18.00. Bilety: 16 zł 
– normalny, 10 zł – ulgowy, 1 zł – dzieci 
i młodzież (ucząca się) 7–26 lat.
 �Ogrody�w�Arkadii�czynne codziennie 
w godz. 10.00–18.00. Bilety: 16 zł – 
normalny, 10 zł – ulgowy, 1 zł – dzieci i 
młodzież (ucząca się) 7–26 lat. 
Bilety łączone do ogrodów w Arkadii i 
w nieborowie: 28 zł – normalny, 16 zł – 
ulgowy, 2 zł – dzieci i młodzież (ucząca 
się) 7–26 lat.
 �Sanniki:�Zespół�Pałacowo-Parkowy��
–�codziennie w godz. 8.00-22.00.  
Bilety do pałacu –10 zł (normalny), 3 zł 
(ulgowy). na teren parku – wstęp wolny. 
• „Ożywić�historię,�czyli�pałac��
w�Sannikach�za�czasów�Natanso-
nów�i�Dziewulskich”�– wystawa stała 
nt. historii kolejnych właścicieli dóbr 
sannickich.
 �Park�przy�Pałacu�w�Sannikach� 
czynny codziennie w godz. 8.00-22.00:
„Jedwabne�motyle” – zewnętrzna 
wystawa fotografii jana drzewieckiego
 �Sromów:�Muzeum�Ludowe�Rodziny�
Brzozowskich�tel. 46 838-44-72, czynne 
od poniedziałku do soboty w godz. 9–17, 
w niedziele w godz. 12–17.
 �Pałac�i�Stadnina�Koni�w�Walewicach:���
zwiedzanie pałacu wyłącznie po 
wcześniejszej rezerwacji, tel. 693 422 
684; bilety do pałacu: ulgowy 10,00 zł, 
normalny 15,00 zł; bilety do stadniny: 
ulgowy 5 zł, normalny 8,50 zł.
 �„Powrót�do�przeszłości�1919–2014��
–�95.�rocznica�przybycia�do�Łowicza��
10�Pułku�Piechoty”�– wystawa zdjęć  
w dużym formacie; Zespół Szkół Ponad-
gimnazjalnych nr 1, Podrzeczna 30.

koncerty
 �Niedziela,�12�lipca:
godz. 16.30 – „Z�muzyką�w�tle”��
– cykl koncertów na żywo w Skansenie 
w Maurzycach; wystąpi: Weronika Mońka 
i przyjaciele. 
godz. 17.00 –�Koncert�letni�przy�basz-
cie:�Łowicka�Orkiestra�Kameralna; 
w programie polskie przeboje muzyki fil-
mowej; park przy baszcie gen. Klickiego 
w łowiczu; wstęp wolny; liczba widzów 
ograniczona do 150 osób. 
godz. 17.00 – „Wakacje�na�miarę�
Chopina” – koncert plenerowy, 
wystąpią: Anna jeremus-Lerwandowska 
i Monika Hladikova-Kolasa oraz laureaci 
IV mistrzowskich warsztatów wokalnych 
„Wokół chopina”; muszla koncertowa 
przy pałacu w Sannikach, wstęp wolny.
 �Wtorek,�14�lipca:
godz. 19.30 – Koncert�inauguracyjny�
XXXII�Międzynarodowego�Festiwalu�
Organowego�J.S.�Bach – wystąpią: 

tomasz ślusarczyk – trąbka i Karola 
Gołębiowski – organy; Bazylika Kate-
dralna w łowiczu, Stary Rynek. Bilety: 
10 zł normalny, 5 zł ulgowy – do nabycia 
bezpośrednio przed  koncertem przy 
wejściu do bazyliki.
 �Niedziela,�19�lipca:
godz. 17.00 – Koncert�letni�przy�
baszcie:�ewa�Smerecka – recital 
autorski; park przy baszcie gen. Klickiego 
w łowiczu, wstęp wolny, liczba widzów 
ograniczona.
 �Wtorek,�21�lipca:
godz. 19.30 – XXXII�Międzynarodowy�
Festiwal�Organowy�J.S.�Bach – 
wystąpi: Wiktor łyjak – organy; Bazylika 
Katedralna w łowiczu, Stary Rynek. 
Bilety: 10 zł normalny, 5 zł ulgowy – do 
nabycia bezpośrednio przed  koncertem 
przy wejściu do bazyliki.
niedziela, 26 lipca:
godz. 17.00 – Koncert�letni�przy�basz-
cie:�Szymon Mońka z zespołem; park 
przy baszcie gen. Klickiego w łowiczu; 
wstęp wolny; liczba widzów ograniczona 
do 150 osób.
 �Wtorek,�28�lipca:
godz. 19.30 – XXXII�Międzynarodowy�
Festiwal�Organowy�J.S.�Bach – 
wystąpią: Krzysztof jakowicz – skrzypce, 
Krzysztof Marosek – organy; Bazylika 
Katedralna w łowiczu, Stary Rynek. 
Bilety: 10 zł normalny, 5 zł ulgowy – do 
nabycia bezpośrednio przed  koncertem 
przy wejściu do bazyliki.

kino
 �Sobota,�11�lipca:
godz. 21.30 – Kino�plenerowe:�„Winni” 
– thriller duński w reżyserii Gustava 
Möllera; dziedziniec łowickiego ośrodka 
Kultury, ul. Podrzeczna 20; wstęp wolny.
godz. 21.30 – Letnie�kino�samo-
chodowe:�„Need�for�speed” – film 
StoP SHoP łowicz, ul. Władysława 
Broniewskiego 5-9; ze względu na wiel-
kość parkingu ilość miejsc ograniczona, 
decyduje kolejność przyjazdu na parking. 
udział w wydarzeniu mogą brać wyłącz-
nie osoby w samochodach osobowych. 
Wstęp wolny. 
 �Sobota,�18�lipca:
godz. 21.30 – Letnie�kino�samochodo-
we:�„Pozycja�obowiązkowa” – parking 
StoP SHoP łowicz, ul. W. Broniew-
skiego 5-9
 �Sobota,�25�lipca:
godz. 21.30 – Letnie�kino�samocho-
dowe:�„Body.�Ciało”�– parking StoP 
SHoP łowicz, ul. W. Broniewskiego 5-9
 �Sobota,�1�sierpnia:
godz. 21.30 – Letnie�kino�samochodo-
we:�„Teraz�albo�nigdy” – parking StoP 
SHoP łowicz, ul. W. Broniewskiego 5-9

Turbowakacje
 �Piątek,�10�lipca:
godz. 12.30 – Warsztaty�„Mały�Artysta”�
–Ewelina jędrachowicz; baszta Klickiego, 
wiek 4-6 lat (grupa 12 osób),zapisy: Ewa 
Kochanek-Zbróg, tel. 46 837 40 01
 �Wtorek�–�piątek,�14–17�lipca:�
godz. 11.00 – Willy�ŁOK�prezentuje – 
animacje z instruktorami; baszta Klickie-
go, wiek 7-12 lat (grupa 12 osób); zapisy 
Mateusz Rudak, tel. 46 837 40 01

dyżury�aptek
 �Głowno:�
czwartek,�9�lipca:
ul. łowicka 38 A, tel. 42 719-21-31
piątek,�10�lipca:� 
ul. Kopernika 19, tel. 42 719-20-12
sobota,�11�lipca:�
ul. Sikorskiego 45/47, tel. 42 719-10-28
niedziela,�12�lipca:�
ul. Swoboda 17, tel. 42 685-78-11
poniedziałek,�13�lipca:��
ul. Młynarska 1, tel. 42 716-45-95
wtorek,�14�lipca:��
ul. łowicka 38 A, tel. 42 719-21-31
środa,�15�lipca:��
ul. Sikorskiego 45/47, tel. 42 719-10-28
Apteki�pełnią�dyżury: w dni powsze-
dnie od zakończenia zmiany dziennej  
do godz. 8.00 dnia następnego;  
w soboty 20–8 dnia nast.; w niedziele 
18–8 dnia nast., w święta 8–8 dnia nast.
 �Stryków:�niedziela�12�lipca:  
pl. łukasińskiego 15,tel. 42 719-80-85. 
dyżur w godz. 9.00-14.00

dyżury�przychodni
 �Przychodnia�Rejonowa�w�Głownie,��
ul. Kopernika 19, tel. 42-719-10-92; 
poradnia ogólna: pn.-pt. 7.00-18.00
 �Przychodnie�w�Strykowie:��
ul. Kościuszki 27: tel. 42-717-45-15 
ul. targowa 16: tel. 42-719-92-30
 �Punkt�Konsultacyjny�ds.�Uzależnień��
i�Przemocy�w�Rodzinie: 42-719-26-46
 �Nieodpłatna�pomoc�prawna:��
Głowno,�665-530-294;  
Stryków, 665-529-866

ważne�telefony
��Policja�997 alarmowy;  
w�Głownie�42-719-20-20;  
w�Strykowie:�42-719-80-07
 �Straż�pożarna:�998 alarmowy,  
w�Głownie�42-719-10-08,  
w�Strykowie�42-719-82-95;
 �Pogotowie�ratunkowe 999 alarmowy

 �Pogotowie�wodociągowe�
w�Głownie�42-719-16-39
 �Pogotowie�energetyczne��
w�Strykowie�42-719-80-10;  
w�Zgierzu�42-675-10-00.
 �Sanepid�w Zgierzu 42 714 02 53
 �Powiatowy�Urząd�Pracy�w Zgierzu 
tel. 42-716-49-41, 42-716-67-82,  
42-717-41-76; sekretariat 42-714-12-77, 
42-714-12-78; fax 42-717-41-60;  
lozg@praca.gov.pl
 � Informacja�PKS 42-631-97-06
 �Taxi�w�Głownie 42-719-10-14

urzędy�i�instytucje
 �Urząd�Gminy�Dmosin�46 874-62-94
 �Skansen�w�Nagawkach 722-007-525
 �Urząd�Miejski�w�Głownie-�sekretariat 
798 831 668, 798 831 480, 
 �Urząd�Stanu�Cywilnego�w�Głownie:� 
798 831 572, wwronska@glowno.pl
 �Miejski�Ośrodek�Kultury 42 719-11-43
 �Schronisko�dla�zwierząt 509-104-718

 �Urząd�Gminy�Głowno�-�sekretariat 
42 719-12-91, 42 719-13-54, 
 �Biblioteka�i�Ośrodek�Kultury��
w�Bronisławowie�42 719-15-11
 �Środowiskowy�Dom�Samopomocy��
w Woli Zbrożkowej 42 717-20-77
 �Urząd�Miasta�i�Gminy�Stryków�–�
sekretariat 42-719-80-02
 �OKiR�w�Strykowie 42-719-81-52
 �ŁODR�Bratoszewice 42-719-89-28
 �Dom�Kultury�w�Niesułkowie 42-719-70-
94;  516-049-886; 505-964-846

msze�św.�w�niedziele
 �Parafia�św.�Jakuba�w�Głownie:��

7.00, 9.00, 10.30, 12.00, 18.00
 �Parafia�św.�Maksymiliana��

w�Głownie:�8.00, 9.30, 11.30, 16.00
 �Parafia�św.�Barbary�w�Głownie:��

7.00, 9.00, 11.00, 17.00
 �Parafia�w�Dmosinie: 7:30, 10, 12, 18:00
 �Parafia�Św.�Marcina�w�Strykowie:�

8:00, 9:30, 11:00, 18:00

muzea�i�wystawy
 �Muzeum�żołnierza�Polskiego – umun-

durowanie i ekwipunek żołnierzy I i II wojny 
światowej; dmosin 2a, tel. 504-327-183.

 �Galeria�Bank&DM�w�Głownie.��
Galeria�Sztuki�Współczesnej�Bank&DM�
– wystawy indywidualne i zbiorowe; Głow-
no, ul. Młynarska 5/13, I piętro budynku 
Banku Spółdzielczego.

 �„Moje�jedyne�marzenie”�– pokonkurso-
wa wystawa on-line prac laureatów  
7. Konkursu „Zabierz mnie tam wyobraźnią 
2020”; http://zmtw.mok.glowno.pl/

inne
 �Niedziela,�12�lipca:
godz. 7.00 – Zawody�o�mistrzostwo�
koła�PZW�Głowno w wędkarstwie 
gruntowym – feeder; zbiornik – Huta 
józefów w Głownie.

GłoWno I StRyKóW 

ważne�telefony
 �Policja�w�żychlinie�24 253 00 14
 �Policja�w�Pacynie 47 70-53-271
 �Policja�w�Sannikach: 47 7053-275
 �KPP�w�Kutnie 24 253-22-00 
 �KPP�w�Gostyninie�47 7053-222
 �Pogotowie�gazowe – 992
 �Straż�pożarna: 998 alarmowy
 �OSP�w�żychlinie 24 285-12-10
 �OSP�w�Pacynie 604-349-406
 �OSP�w�Bedlnie 24 285-51-91
 �Pogotowie�energetyczne� 991
 �Pogotowie�energetyczne��
w�żychlinie: 285-10-27
 �Stacja�uzdatniania�wody�24 285-13-59
 �Oczyszczalnia�ścieków�24 285-12-35
 �Zakład�energetyki�Cieplnej  
24 285-11-52
 �energetyk-Serwis�24 285-46-60

 �Awarie�oświetlenia�ulicznego�Kutno�
całodobowo:  
606-605-494, 692-888-144
 � Informacja�PKP 22-194-36 
 � Informacja�PKS�609-846-204
 �Sanepid�w Kutnie 24  355 71 00
 �Powiatowy�Urząd�Pracy�w Kutnie 
tel. 24 355 70 50, fax. 24 355 70 51

dyżury
 �Nocna�i�Świąteczna�Pomoc�Lekarska�

Kutno,�ul. Popiełuszki 1, nZoZ Red-Med  
tel. (24) 355-60-11, 697-859-705

��Apteka:�Kutno ul. Mickiewicza 5, 
tel. 24-254-79-39 – dyżur całodobowy

 �Nieodpłatna�pomoc�prawna�– Punkt 
specjalistycznego poradnictwa obywatel-
skiego, mediacje: urząd Gminy w żychlinie, 
ul. Barlickiego 15a, tel. (24) 355-47-64

 �Regionalny�Interwencyjny��
Tel.�Zaufania�dla�Dzieci�i�Młodzieży  
726 611 611, codziennie w godz. 
12.00–20.00 infolinia; w godz. 20.00–0.00 
wsparcie specjalistów na Snapchacie i 
Messengerze

msze�święte�
w�niedziele�i�święta

 �żychlin, parafia pw. św. Apostołów Piotra 
i Pawła: 7.00, 9.00, 10.30, 12.00, 18.00.

 �żychlin, kaplica pw. św. Maksymiliana 
Kolbego: 9.30, 11.00, 12.30

boiska�sportowe
 �Orlik,�żychlin�pl.�Łukasińskiego�21,�

animator tel. 609-262-446

 �Stadion�Miejski�w�żychlinie,  
ul. Waryńskiego 8 – Piotr Wojciechowski, 
tel. 607-574-261

muzea�i�wystawy
 �Muzeum�–�Zamek�w�Oporowie��

czynne: od poniedziałku do piątku w godz. 
10.00-16.00 (kasa: 10.00–15.30); w soboty 
i niedziele 10.00–17.00 (kasa 10.00–16.30), 
Bilety: normalny 10 zł, ulgowy 7 zł. 

 �Park�przy�Zamku�w�Oporowie�czynny 
codziennie w godz. 8.00–20.00; wstęp wolny.

kino�samochodowe
 �Piątek,�10�lipca:
godz. 21:00 – Vicky�Cristina�Barcelona�
– parking przy Hali Sportowej SP nr 9 w 

Kutnie. Bilety: 35 zł/samochód do kupie-
nia wyłącznie przez www.kdk.net
 �Sobota,�11�lipca:
godz. 21:00 – Laleczka�– parking przy 
Hali Sportowej SP nr 9 w Kutnie. Bilety: 
35 zł/samochód na www.kdk.net

inne
 �Czwartek,�20�sierpnia:
godz. 17:00 –�„Granice�Wytrzymało-
ści”–�stand-up:�Piotr�ZOLA�Szulowski; 
KKdK, ul. żółkiewskiego 4; bilety: 
przedsprzedaż online 50 zł, 60 zł.
 �Piątek�–�niedziela,�4–6�września:
46.�Święto�Róży�Kutno: ogólnopolska 
Wystawa Róż; aranżacje florystyczne 
najlepszych florystów z całej Polski, Ple-
nerowe targi Różane, jarmark Różany, 
koncerty, lunapark i inne. 

SKARB�ROLNIKA
notoWAnIA Z tARGoWISKA MIEjSKIEGo 
– ceny z dnia 7.07.2020 r.

w łowiczu w Głownie
agrest kg 4,50-7,00 5,00
borówki 0,25 kg 10,00 8,50
botwinka pęczek 2,50-3,00 2,50
bób kg 9,00-10,00 10,00
brokuły szt. 4,00-5,00 4,00
buraki czerwone kg 3,50 4,00
brzoskwinie kg 6,00 -
cebula kg 4,00-5,00 3,50-4,00
cebula dymka pęczek 2,50 3,50
cukinia kg 6,00 -
czereśnie kg 12,00-14,00 14,00-15,00
czosnek szt. 1,50-3,50 -
fasola zielona kg 12,00-15,00 11,00
fasola żółta kg 15,00-18,00 12,00
gruszki kg 8,00-9,00 -
jabłka kg 5,00-7,00 7,00
jagody litr 15,00-18,00 13,00
jaja fermowe 15 szt. 10,00-12,00 -
jaja wiejskie 15 szt. 13,00 6,00-13,00
kalafior szt. 3,50-4,00 3,50
kapusta biała szt. 3,00 4,50
kapusta kiszona kg 6,00-8,00 -
kapusta pekińska kg 3,00-3,50 -
koperek pęczek 2,50 2,50
maliny 0,25 kg 6,00-10,00 7,00
miód 0,9 litra 35,00-40,00 -
marchew kg 4,00 4,00
natka pietruszki pęczek 2,50 2,50
ogórki kiszone kg 8,00 -
ogórek gruntowy kg 4,00 2,50-5,00
ogórek zielony kg 4,50-5,00 5,00
papryka czerwona kg 12,00 -
pieczarki kg 8,00-10,00 9,00
pietruszka kg 4,00 4,00
pomidor malinowy kg 5,50-6,50 5,50
pomidor szklarniowy kg 4,50-5,00 3,50-4,00
por szt. 2,00 2,50
porzeczka czarna kg 8,00-10,00 -
porzeczka czerwona kg 8,00-10,00 12,00
rzodkiewka pęczek 2,00-3,00 2,00
sałata szt. 1,50-2,50 2,00
seler szt. 2,50 2,50
szczypiorek pęczek 1,50 2,50
truskawki kg 5,00 7,00
wiśnie kg 12,00 -
włoszczyzna pęczek 3,00-3,50 1,50-2,50
ziemniaki kg 2,00-2,50 -
ziemniaki młode kg 1,50-2,50 1,00-1,20

OFeRTy�PRACy
z dnia 7.07.2020 r.

POWIATOWy�URZąD�PRACy�W�ŁOWICZU:
 � Monter sieci i urządzeń telekomunikacyjnych
 � Kasjer-Sprzedawca
 � Kierowca samochodu ciężarowego
 � Kierowca-magazynier
 � Robotnik gospodarczy
 � Pizzerman
 � Kelner
 � Kierowca operator wózków jezdniowych 

(widłowych)
 � Magazynier
 � operator maszyn tartacznych
 � Recepcjonista hotelowy
 � Pomocniczy robotnik w przemyśle przetwórczym
 � Sprzątaczka biurowa
 � Sortowacz surowców wtórnych
 � obsługa klienta i strony www
 � Pracownik budowlany
 � dekarz
 � Konfekcjonowanie wskazanych produktów

POWIATOWy�URZąD�PRACy�W�ZGIeRZU:
 � Kierowca mechanik samochodu do 3,5t
 � Robotnik gospodarczy
 � Pracownik magazynu
 � Pomocnik mechanika
 � nauczyciel
 � Wychowawca
 � Pedagog
 � Sekretarz szkoły
 � Pracownik socjalny
 � Wytwarzacz włóknin
 � Pomoc kuchenna
 � Kucharz
 � Monter
 � Pracownik fizyczny
 � Kierowca - dostawca
 � Pomoc nauczyciela
 � ogrodnik/pracownik gospodarczy

POWIATOWy�URZąD�PRACy�W�KUTNIe:
 � Asystent ds. optymalizacji produkcji.
 � Manager regionu
 � Kierowca kat.c+E
 � Pomoc kucharza
 � Kucharz
 � Bibliotekarz
 � Pracownik budowlany

życHLIn I oKoLIcE
ROLNIK�SPRZeDAJe
ceny z dnia 7.07.2020 r.

żywiec�wieprzowy:
 � domaniewice: 4,50 zł/kg+VAt
 � Różyce: 4,50 zł/kg+VAt
 � Kiernozia: 4,50 zł/kg + VAt
 � Skowroda Płd.: 4,70 zł/kg+VAt
 � chąśno: 5,00 zł/kg+VAt
 � Karnków: 4,80 zł/kg+VAt

żywiec�wołowy:
 � domaniewice: jałówki 6,50 zł/kg+VAt,  

krowy 5,00 zł/kg+VAt; byki 6,50 zł/kg+VAt
 � Różyce: jałówki 6,50 zł/kg+VAt,  

krowy 5,00 zł/kg+VAt; byki 6,50 zł/kg+VAt
 � Skowroda Płd.: jałówki 6,80 zł/kg+VAt,  

krowy 5,20 zł/kg+VAt; byki 6,80 zł/kg+VAt
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Głowno | Stulecie Bitwy Warszawskiej

Nowy monument na wyjątkowy jubileusz
dokończenie�ze�str.�3

Póki co, nie wiadomo czy 
wspomniana wizualizacja przyj-
mie formy stałej ekspozycji, uak-
tywnianej np. po zmroku czy 
okazjonalnej, a więc wyświe-
tlanej jedynie przy okazji do-
niosłych wydarzeń, obchodów 
rocznicowych oraz świąt. Nie-
wykluczone, że przekaz wizual-
ny wzmocniony zostanie poprzez 
komunikat audio oraz odtwarza-
nie pieśni religijnej. 

Mniej światła,  
więcej wzruszeń
O formach ekspozycji, harmo-

nogramie prac, a wreszcie kosz-
tach związanych z realizacją 
wspominanej idei dyskutowano 

w ramach spotkania zawiązanego 
niedawno Komitetu Upamiętnie-
nia 100-lecia Bitwy Warszawskiej. 
Odbyło się ono w miniony ponie-
działek, 6 lipca, w siedzibie ple-
banii. Dodajmy, że pomysł zdo-
był wielu zwolenników. Do gustu 
przypadł on m.in. uczestniczące-
mu w posiedzeniu Krzysztofowi 
Laszkiewiczowi, pasjonatowi hi-
storii z Głowna, który okazał się 
entuzjastą prostoty pomnika. Su-
gerował tym samym, by ekspono-
wanie kolorowej wizualizacji od-
bywało się tylko w wyjątkowych 
chwilach.

– Pomysł jest bardzo interesu-
jący i rewelacyjnie, że tak cieka-
we w swej prostocie dzieło pojawi 
się w naszym mieście. Niemniej, 
zarówno wizualizacja z rzutnika, 

jak i podświetlenie całego monu-
mentu, powinno być przemyślane 
i stosowane raczej okazjonalnie. 
Jeśli światła będzie za dużo, po-
mnik straci swój charakter, niejako 
zniknie. Mniej zauważalna stanie 
się również subtelna faktura, któ-
ra jest jego atutem – podkreślał. 
Ostateczna decyzja w tej sprawie 
jeszcze nie zapadła.

czy zdążą na czas?
Obecnie trwa dopełnianie for-

malności, umożliwiających po-
wstanie pomnika w ciągu zaled-
wie kilku tygodni oraz szacowanie 
kosztów. Niewykluczone, że zo-
staną one pokryte ze środków spo-
łecznych, a więc z datków przeka-
zanych przez darczyńców m.in. 
w ramach internetowej zbiórki 

publicznej, a także ze środków 
uzyskanych w formie wsparcia 
zewnętrznego, o które w przyszło-
ści, być może, będzie starać się ko-
mitet.

Uroczyste odsłonięcie oraz po-
święcenie monumentu jest pla-
nowane w czasie parafialnych 
obchodów setnej rocznicy Bi-
twy Warszawskiej, przypadają-
cych w dniu Wniebowzięcia Naj-
świętszej Maryi Panny, a więc 15 
sierpnia br. Czasu jest niewie-
le, jednak członkowie Komitetu 
Upamiętniającego 100-lecie Bi-
twy Warszawskiej są dobrej my-
śli.

– Pracy będzie bardzo dużo, 
a czasu mało, ale wierzymy,  
że ze wszystkim zdążymy na czas 
– podkreślają.  aw

Aktualności

REKLAMA

Stryków�| Wędkowanie w okresie wakacji

Kiedy dozwolony  
jest spinning?

Od 1 lipca w strykowskim za-
lewie łowienie ryb metoda spin-
ningową jest dozwolone tylko  
w określonych godzinach. Zasa-
da ta obowiązywać będzie w lip-
cu i sierpniu.

Miłośnicy wędkarstwa mogą 
rozpocząć spinning w okresie od 
godziny przed wschodem słońca 
do 10 rano, a wieczorem od 18 
do godziny po zachodzie słońca. 
Dotyczy to dni powszednich, bo 
w weekendy i święta połów na 
spinning jest zabroniony. Ogra-
niczenia te będą obowiązywały 

do 1 września. Te same regula-
cje dotyczą zbiorniku „Malinka” 
w Zgierzu.

Zarząd Stowarzyszenia Eko-
logiczno-Wędkarskiego wpro-
wadza ograniczenia, ponieważ  
w miesiącach wakacyjnych w 
godzinach 10.00-18.00 pierw-
szeństwo w korzystaniu z zalewu 
ma Ośrodek Kultury i Rekreacji  
w Strykowie. 

Zarząd przypomina też, że 
ryby należy przechowywać  
w siatce w wodzie do momentu 
zakończenia połowów.  tm

Głowno | dyskusyjny Klub Książki

O historiach rodzinnych  
– po przerwie

Powrót do czytelniczych dysku-
sji po epidemicznej przerwie pla-
nuje Dyskusyjny Klub Książki, 
działający przy Miejskiej Bibliote-
ce Publicznej w Głownie. Pierw-
sze po miesiącach oczekiwania 
spotkanie poświęcone będzie ro-
dowi Stuhrów.

Klubowicze spotkają się już 
jutro, 10 lipca, o godzinie 16.30 
w siedzibie MBP w Głow-
nie. Z uwagi na trwającą epi-
demię, uczestnicy proszeni są  
o zabranie maseczek ochron-
nych, jednak jeśli pogoda dopi-

sze, możliwe będzie przeniesie-
nie dyskusji na biblioteczny taras, 
gdzie stosowanie maseczek nie 
będzie konieczne. Ze względów 
bezpieczeństwa wymagane bę-
dzie jednak zachowanie dystansu 
społecznego.

Tym razem miłośnicy litera-
tury pochylą się nad opowieścią 
biograficzną „Stuhrowie. Historie 
rodzinne”, która ukazuje wpływ 
rodzinnych doświadczeń na ży-
cie autora książki, aktora Jerze-
go Stuhra, a zarazem jego dzieci  
– Macieja i Marianny.  aw

Dmosin | Biblioteka z dofinansowaniem

Promocja czytelnictwa  
w czasie epidemii

Gminna Biblioteka Publiczna 
w Dmosinie nagrała film instruk-
tażowy, w którym wyjaśnia jak 
bezpiecznie korzystać z księgo-
zbiorów w czasie epidemii. 

Warto, tym bardziej, że zasoby 
biblioteki w ostatnim czasie po-
szerzyły się o 36 nowych tytułów 
(różnego rodzaju).

Działania te są realizowane 
dzięki dofinansowaniu z LGD 
„Polcentrum” w wysokości 5,5 
tys. zł, w ramach programu „Dzia-
łaj lokalnie”. Cześć dofinansowa-
nia została też przeznaczona na 
maseczki, przyłbice ochronne, rę-
kawiczki i środki dezynfekujące 
dla biblioteki. W ramach projek-
tu są też organizowane konkursy 
z nagrodami. 30 czerwca został 
ogłoszony konkurs fotograficz-

ny „Z książką na kwarantannie” 
dla dzieci i młodzieży od 6 do 18 
lat (w dwóch kategoriach wieko-
wych: 6-13 i 14-18). Zdjęcia w for-
macie JPG należy przesyłać do bi-
blioteki droga elektroniczną do 15 
lipca.  tm

Gmina�Dmosin | Konkurs fotograficzny 

Czytaliście więcej będąc  
na kwarantannie? 
Konkurs fotograficzny  
„Z książką na 
kwarantannie” ogłosiła 
Gminna Biblioteka 
Publiczna w Dmosinie. 

Jest przeznaczony dla dzieci  
i młodzieży z terenu gminy i wcale 
nie trzeba było być objętym kwa-
rantanną, by w nim wziąć udział. 
To skrót myślowy dotyczący mi-
nionego czasu „lockdownu”, któ-
rego wszyscy doświadczaliśmy. 

Tematyką zdjęć mają być 
książki oraz ich czytanie. Kon-
kurs będzie rozstrzygnięty  
w dwóch kategoriach wieko-
wych: 6-13 lat oraz 14-18 lat. 
Termin zgłaszania prac upływa  
15 lipca. Przystąpienie do kon-
kursu następuje przez nadesłanie 
zdjęć drogą elektroniczną na ad-
res: bibl.dmosin@wp.pl. 

Najlepsze prace będą ekspono-
wane na wystawie pokonkurso-
wej w bibliotece oraz na Facebo-
oku.  mak

Książki�kupione�przez�
bibliotekę�w ramach 
„kwarantannnowego” projektu. 
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dokończenie�ze�str.�19
Obecnie są emerytami. Mają 

czworo wnucząt: trzy dziewczyn-
ki i chłopca. – Dzięki temu, że to, 
co zaiskrzyło 50 lat temu, płonie 
nadal i mam nadzieję, nie zaga-
śnie, jakoś się trzymamy – zgod-
nie deklarowali. 

Irena� i� eugeniusz� Rosa 
poznali się na zabawie tanecznej 
wiosną 1969 roku. Wówczas już 
oboje pracowali: pan Eugeniusz  
w Powiatowej Radzie Narodowej 
w Łowiczu, natomiast pani Ire-
na w oddziale Narodowego Ban-
ku Polskiego w Łowiczu. Po rocz-
nej znajomości, 18 kwietnia 1970 
roku, zawarli związek małżeński 
w USC w Chąśnie. Natomiast 10 
maja ślubowali sobie w koście-
le w Złakowie Kościelnym i rów-
nież tego dnia odbyło się huczne, 
tradycyjne wesele w domu panny 
młodej w Mastkach. 

Po ślubie zamieszkali w wynaj-
mowanym mieszkaniu w Łowi-
czu, a po kilku latach oczekiwania 
przeprowadzili się na os. Starzyń-
skiego. W 1989 r. przeprowadzi-
li się na na os. Bratkowice, gdzie 
mieszkają do dzisiaj. Mają dwój-
kę dzieci: Michała i Martę. Oby-
dwoje po ukończeniu studiów za-
łożyli swoje rodziny. Syn z żoną 
Agnieszką mieszka w Łodzi,  
a córka z mężem Markiem w War-
szawie. Mają czworo wnucząt: 
Monikę, Piotra, Anię i Michała. 

Od kilkunastu lat są na emery-
turach, czas wolny często spędzają 

na działce rekreacyjnej. – Patrząc 
z perspektywy młodszych poko-
leń 50 lat wydaje się być wiecz-
nością, lecz gdy spotka się swoją 
bratnią duszę, to wcale nie jest to 
długo. Każdego dnia uzupełniamy 
się nawzajem, dzięki czemu two-
rzymy niezastąpiony zespół – mó-
wią o sobie. 

Mieczysława� i� Krzysztof�
Wysoccy poznali się w 1969 
roku, ślub wzięli w kolejnym 
roku. Doczekali się dwójki dzieci 
i wnuka. Pan Krzysztof tego dnia 
nie mógł być w razem z panią 
Mieczysławą w ratuszu, ponieważ 
od ponad 12 lat jest ciężko chory  
i pozostał w domu pod opieką syna. 

Jadwiga� i�Stefan�Tukowie 
poznali się przez wspólnych zna-
jomych. – Na oświadczyny nie 
musiałam długo czekać – wspo-

minała pani Jadwiga. – Zawie-
rając małżeństwo byliśmy ludź-
mi bardzo młodymi. Nie bez 
obaw podejmowaliśmy decyzję 
o wspólnej drodze przez życie. 
Stworzyli jednak rodzinny, cie-
pły dom, wychowali i wykształci-
li dzieci i byli świadkami narodzin  
i dorastania wnuków. 

Lucyna� i�Tadeusz�Łon ślu-
bowali sobie w 1969 roku. Pocho-
dzą z Kiernozi, od wielu lat jed-
nak mieszkają w Łowiczu, mają 
dwóch synów: Eryka i Patryka. 
Wnuków nie mają.  mak

Zachęcamy� do� obejrzenia�
zdjęć�oraz�filmu�na�naszym�por-
talu�www.lowiczanin.info
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PTTK�Łowicz�| dyżury przewodnickie 

My tu jeszcze wrócimy  
– zapowiadają turyści 
Doświadczona 
przewodniczka PTTK 
Jagoda Lendzion 
poprowadziła w ostatnią 
niedzielę, 5 lipca, pierwszy 
wakacyjny spacer po 
Łowiczu w ramach akcji 
„Przewodnik czeka!”.

Zwiedzanie miasta z przewod-
nikami będzie możliwe w każdą 
niedzielę do 20 września. Będą 
oni co niedzielę czekać na tury-
stów (oraz wszystkich innych za-
interesowanych historią miasta) 
przed siedzibą oddziału PTTK  
na Starym Rynku. 

Jak na pierwszy spacer w no-
wym sezonie przystało, Jago-
da Lendzion opowiadała przede 
wszystkim o początkach Łowicza. 
W spacerze uczestniczyło kilka-
naście osób, a co ciekawe, wśród 
nich kilka osób z Warszawy, któ-
re wraz z małymi dziećmi specjal-
nie przyjechały do Łowicza, by 
uczestniczyć w spacerze z prze-
wodnikiem. 

O tym, że coś takiego regular-
nie odbywa się w naszym mie-
ście, dowiedzieli się od rodziców... 
również mieszkańców Warszawy. 
Ci z kolei znaleźli stosowną infor-
mację w ubiegłym roku „gdzieś  
w internecie” i uczestniczyli  
w jednym z ubiegłorocznych spa-
cerów z przewodnikiem. 

– Mama rzuciła hasło, że je-
dziemy do Łowicza, ponieważ są 

bezpłatne spacery z przewodni-
kiem, więc jesteśmy. Dzisiaj pew-
nie dużo więcej nie zobaczymy, 
bo nasze maluchy pewnie nam nie 
pozwolą, ale oprócz spaceru spę-
dzimy tutaj kilka godzin po pro-
stu odpoczywając. Dzisiaj zwie-
dzamy tylko Łowicz, ale podobno  
w okolicach też jest co oglądać, 
więc nie jest to nasze ostatnia wi-
zyta. My tu jeszcze wrócimy – po-
wiedziała nam pani Agata. 

Wcześniej Łowicz kojarzył się 
jej głównie z dżemami i innymi 
produktami należącymi do Agro-
su marki „Łowicz”. Po spacerze 
zapewne również i z innymi rze-
czami. 

Kolejny spacer, który jest za-
planowany na niedzielę, 12 lipca. 
Spotkanie jak zawsze przy PTTK 
na Starym Rynku o godz. 13.00. 
Szlakiem łowickich bernardy-
nów turystów będzie prowadzić 
Agnieszka Walczak-Caban.  mak

Łowicz | Złote Gody 9 par małżeńskich w ratuszu i medale od prezydenta

Przeżyli 50 lat razem

Pierwszy�niedzielny�spacer�
przewodnicki poprowadziła 
jagoda Lendzion. 

Pamiątkowe�zdjęcie z uroczystości w ratuszu. 
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Powiat�Zgierski | Zarząd bez wotum zaufania i absolutorium

O jeden głos za mało
dokończenie�ze�str.�1

– Zgadzam się, że może nie jest 
idealny, może nie jest bardzo do-
bry, ale nawet jeśli jest tylko do-
bry, to jak oceniać ten z poprzed-
niego roku? – pytał wicestarosta.

Starosta natomiast zapropono-
wał radnym, by w przyszłości, je-
śli będzie miał okazję z nimi nadal 
współpracować, sami aktywnie 
włączali się w prace nad raportem 
i przedstawiali czego oczekują. 
Nie zgadza się z zarzutami o to, że 
danych liczbowych było za dużo, 
na przykład jeśli chodzi o dział 
oświaty. – Czy dane o zdawalno-
ści w poszczególnych szkołach, 
liczebności klas, stanie zatrud-
nienia, to zbyt dużo informacji? 
– pytał starosta. – Przecież to jest 
właśnie elementarna informacja  
o stanie oświaty, jeśli nie to jest 
istotne, to co?

kto jak głosował?
Za było 14 radnych (w tym 

członkowie zarządu, którzy też 
są radnymi), przeciw 12 rad-

nych, a 3 wstrzymało się od gło-
su. Uchwała ta musi być przyjęta 
bezwzględną większością całe-
go składu rady, liczącej 29 osób  
(a więc zarząd potrzebował 15 
głosów za).

Za udzieleniem wotum zaufa-
nia głosowali: Aneta Grzelak, 
Bogdan Jarota, Dominik Gabry-
siak, Ireneusz Skurzyński, Joan-
na Mariankowska, Justyna Romo-
anow-Przybylak, Karol Maśliński, 
Katarzyna Łebedowska, Leszek 
Potakowski, Mirosław Burzyń-
ski, Rafał Antczak, Tytus Budźko, 
Włodzimierz Pietruszewski i Woj-
ciech Brzeski.

Przeciwko byli: Adam Świ-
niuch, Arkadiusz Cichecki, Boże-
na Palmowska, Ilona Zisner, Iwo-
na Dąbek, Krzysztof Kozanecki, 
Lidia Elert, Marcin Karpiński, 
Rafał Mamiński, Sebastian Du-
nin, Wojciech Budziarski i Zofia 
Ogórek.

Od głosu wstrzymali się: Je-
rzy Sokół, Radosław Zaborowski 
i Robert Chocholski. Zaskakiwać 
może wstrzymanie się od głosu 

Radosława Zaborowskiego. Re-
prezentujący gminę Stryków rad-
ny należał do klubu PSL – tego 
samego co starosta. Czy jest to 
równoznaczne z opuszczeniem 
koalicji?

Dokładnie tak samo wyglądał 
rozkład głosów za udzieleniem 

absolutorium. Również w tym 
przypadku konieczna była bez-
względna większość głosów, do 
której osiągnięcia zabrakło jed-
nego. Rada nie udzieliła wręcz 
absolutorium, pomimo tego, że 
wcześniej sprawozdanie z wyko-
nania budżetu zostało pozytywnie 

zaopiniowane przez Regionalną 
Izbę Obrachunkową.

co dalej?
Nie udzielenie zarządowi rady 

powiatu absolutorium jest rów-
noznaczne ze złożeniem wniosku  
o odwołanie zarządu. Sprawa od-
wołania zarządu będzie rozpatry-
wana na sesji nie wcześniej niż 
na 14 dni po nie udzieleniu abso-
lutorium. Podobnie jest z wotum 
zaufania. W przypadku samorzą-
dów gminnych procedura odwoła-
nia wójta/burmistrza, prezydenta 
uruchamiana jest dopiero po dru-
gim z rzędu rokiem bez wotum 
zaufania, ale inaczej jest w przy-
padku samorządów powiatowych 
i wojewódzkich – tu wystarczy, 
że decyzja o nieudzieleniu zapa-
dła raz.

Przewodniczący rady Mi-
rosław Burzyński mówił nam,  
że obie uchwały – o nie udziele-
niu wotum zaufania i nie udzie-
leniu absolutorium, są teraz ana-
lizowane pod kątem zgodności  
z prawem odpowiednio przez 
wojewodę i Regionalną Izbę Ob-
rachunkową. 

Określone jest kiedy najwcze-
śniej może być rozpatrywany 
wniosek o odwołanie zarządu 
 – wspomniane 14 dni od poprzed-
niej sesji, nie jest natomiast okre-
ślone kiedy najpóźniej.

Jak mówił przewodniczący 
Burzyński – radni raczej nie będą 
się śpieszyli, żeby nie podejmo-
wać istotnych decyzji w sezo-
nie urlopowym. Niewykluczone 
więc, że na kolejną sesję trzeba 
będzie czekać około 2 miesiące. 
– Być może da to radnym czas  
do namysłu i odświeżone spoj-
rzenie na tę kwestię – mówi prze-
wodniczący rady.

Istotne jest to, że do odwołania 
zarządu w głosowaniu tajnym po-
trzebna jest większość 3/5 rady, 
czyli w tym przypadku 17 rad-
nych – aż tylu opozycja nie ma, 
przynajmniej póki co.  tm

REKLAMA

Głowno�| Strażacy ustawili kolejne dwie tamy z rękawów sorpcyjnych 

Ropa z Rogowa dopłynęła do Mrożyczki? 
dokończenie�ze�str.�1

Przypomnijmy, że tamy z be-
lek słomy budowali na Mrodze 
w okolicach Grodziska oraz Ko-
łacina, już w poprzedni week-
end, strażacy z OSP Dmo-
sin, wspomagani przez druhów 
OSP Głowno oraz JRG Stryków  
i Zgierz. Zabezpieczały one 
przed substancją ropopochodną, 
która dostała się do zalewu w Ro-
gowie, a z niego w niedużej czę-
ści również do Mrogi, kilkanaście 

kilometrów wcześniej patrząc  
w górę rzeki. Doszło tam bo-
wiem do nielegalnego odwiertu 
w ropociągu Płock – Koluszki. 
W ten sposób nieznani sprawcy 
kradli paliwo. Złodzieje mogli to 
robić regularnie, aż do momen-
tu, kiedy nie zapanowali nad od-
wiertem i tysiące litrów substan-
cji ropopochodnej dostało się do 
zbiornika w Rogowie w powiecie 
brzezińskim. Pisaliśmy o tym ob-
szernie w poprzednim numerze 
Wieści z Głowna i Strykowa. 

Obecny na miejscu akcji szef 
Miejskiego Zakładu Komunalne-
go w Głownie Jacek Skwierczyń-
ski zastanawiał się czy plamy za-
uważone na Mrodze w miejscu, 
gdzie wpływa ona do zalewu, 
faktycznie pochodzą z Rogowa. 
– Po drodze jest wiele zabezpie-
czeń, które zostały zbudowane 
kilka dni temu i słoma na nich nie 
jest zanieczyszczona ropą. To, że 
zostały zauważone plamy ropy  
u nas, może wynikać z tego, że 
nadal nie ustalono od kiedy ropa 

sączyła się do gruntu w Rogowie 
– uważa Skwierczyński. Według 
niego śladowe ilości substancji 
mogły więc dopłynąć Mrogą go 
Głowna jeszcze zanim został od-
kryty odwiert w Rogowie, ale do-
piero teraz zostały zauważone. 

Jako administrator terenu 
uznał, że nie ma konieczności 
ograniczania działalności kąpieli-
ska, tym bardziej, że ostatnie ba-
dania wody wskazywały, że moż-
na się w niej kąpać. Próbki wody 
do badań były pobierane we wto-

rek, 30 czerwca. Miasto zawiado-
miło jednak o zaistniałej sytuacji 
Powiatową Stację Sanitarno-Epi-
demiologiczną w Zgierzu oraz 
Wojewódzki Inspektorat Ochro-
ny Środowiska w Łodzi. O tym, 
że zagrożenie na Mrodze nie jest 
duże, może świadczyć też to,  
że organizatorzy odbywającego 
się w sobotę, 4 lipca, spływu ka-
jakowego V Mroga Extreme nie 
odwołali go.  mak

O� spływie� przeczytasz� na�
stronie� 30� tygodnika,� zaś�gale-
rię�zdjęć�i�filmy�można�obejrzeć�
na� naszym� portalu� www.lowi-
czanin.info

Radni raczej  
nie będą się śpieszyli, 
żeby nie podejmować 
istotnych decyzji  
w sezonie urlopowym. 
niewykluczone  
więc, że na kolejną 
sesję trzeba  
będzie czekać  
około 2 miesiące.

Starosta�zgierski�Bogdan�Jarota
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Plamy�substancji�
ropopochodnej�na�Mrodze 
wpływającej do Mrożyczki. 
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Historia
Taki�był�rok�1920 | 100 lat zwycięstwa nad bolszewikami, część 12.

Wiktoria 1920. Tydzień po tygodniu
Co tydzień, we współpracy  
z Ośrodkiem Karta, 
przedstawiamy kolejne 
etapy zwycięskiej wojny  
z bolszewikami  
– oraz obraz nastrojów 
społecznych tamtych dni.

3–9 lipca 
3 lipca józef Piłsudski, w imieniu 
Rady obrony Państwa, ogłasza 
odezwę mobilizującą do walki 
cały naród. 4 lipca na całym 
froncie Zachodnim – od grani-
cy z łotwą aż do błot poleskich 
– rozpoczyna się ofensywa 
wojsk sowieckich; natarcie na 
linii Smoleńsk–Warszawa–Ber-
lin. Po przejściu Horynia Armia 
Konna Budionnego zajmuje 
twierdzę Równe. 6 lipca premier 
Władysław Grabski udaje się 
do Spa na konferencję przed-
stawicieli Ententy, by prosić  
o pośrednictwo w rokowaniach 
pokojowych z Moskwą. 7 lipca 
powstaje Generalny Inspektorat 
Armii ochotniczej (przyjmowani 
są wszyscy obywatele spoza 
służby wojskowej). 8 lipca po 
sforsowaniu Berezyny wojska 
tuchaczewskiego kontynuują 
natarcie w kierunku na Mińsk  
i Wilno. oddziały polskie cofają 
się w panice. 

Z� komunikatu� Ministerstwa�
Spraw�Wojskowych:
Po 16 dniach strajku robotnicy 
przystąpili do pracy. [...] Mimo 
że w pewnych chwilach ten-
dencja robotników stawała się 
jawnie wywrotową (zamierzony 
strajk generalny), czynnikom 
rewolucyjnym [...] nie udało się 
jednak nic zrobić z biernym 
oporem mas, które rewolucji nie 
chcą. (...)

Warszawa, 3 lipca 1920
[Archiwum Akt nowych, 

Prezydium Rady Ministrów, 
Rektyfikat 49, t. 4]

Gen.� Kazimierz� Raszewski�
(dowódca�2�Armii�WP):
nieprzyjaciel, obchodząc Rów-
ne od zachodu, ze wszystkich 

stron zaatakował miasto. [...] 
udałem się do gen. [Leona] 
Berbeckiego w przekonaniu, że 
zastanę go na pozycjach prze-
ze mnie wskazanych, leżących 
na wschód od Równego. Zasta-
łem go natomiast w środku mia-
sta w marszowej kolumnie. [...]  
A więc miał zamiar, co jest rze-
czą niesłychaną, bez rozkazu i 
bez zameldowania się, odma-
szerować z dywizją, pozosta-
wiając załogę Równego, wraz 
ze mną, jako dowódcą armii – 
na łasce losu. [...] Gdy dywizja 
doszła mniej więcej do skrzyżo-
wania drogi wiodącej do Alek-
sandrii z torem kolejowym, nad-
jechał pociąg z moim sztabem, 
na który załadowano jeszcze  
22 tanki. na widok maszeru-
jącej 3 dywizji Piechoty tanki 
otworzyły ogień w przypuszcze-
niu, że są to oddziały nieprzyja-
cielskie. Skutki tej pomyłki były 
fatalne, gdyż zabito 48 ludzi, któ-
rym granaty poobcinały głowy. 
[...] uciekający żołnierze strzela-
li na oślep na wszystkie strony.

4 lipca 1920
[Kazimierz Raszewski, 

Wspomnienia z własnych 
przeżyć do końca roku 1920, 

Poznań 1938]

Gen.�Jan�Niesiołowski� (szef�
Sztabu� Ministerstwa� Spraw�
Wojskowych)� w� depeszy� do�
gen.� Tadeusza� Rozwadow-
skiego:�
Agitacja wśród robotników 
portowych w Gdańsku, celem 
uniemożliwienia dowozu mate-
riału wojennego, wzmaga się. 
[...] należy niezwłocznie [...] in-
terweniować u kompetentnych 
czynników, by zabezpieczyły 
wyładowanie i przewóz wszel-
kich dla nas do Gdańska nad-
chodzących transportów [...]. 
Proszę podkreślić, że państwa 
sprzymierzone […] nie mogą  
– szczególnie w obecnej sytu-
acji – pozwolić, by ta ostatnia 
furtka była zamknięta. [...]
Właśnie nadchodzą wiado-
mości o dwóch wypadkach 
ostatnich dni, w których robot-

nicy gdańscy wzięli czynny 
udział. 2 lipca wstrzymali przez 
trzy godziny odejście pociągu  
z V dywizją Syberyjską, pomi-
mo że władze gdańskie na wy-
jazd pozwoliły. Pociąg odjechał 
po rozbiciu drzwi przez naszych 
żołnierzy za pozwoleniem poli-
cji gdańskiej. 5 lipca na dworcu  
w Gdańsku nasi żołnierze 
eskortujący jeńców, zaopatrze-
ni w legalne pozwolenia do 
przejazdu władz gdańskich, 
zostali pobici, jeden zraniony, 
a jeńcy oswobodzeni. Zarówno 
policja gdańska, jak i angielskie 
dowództwo dworca, zachowali 
się biernie.

[Sąsiedzi wobec wojny 1920 
roku. Wybór dokumentów, 

Londyn 1990]

Kanonier�Stanisław�Rembek�
(10�Pułk�Artylerii�Polowej):
Wczoraj był straszny dzień. [...] 
Wszystko uciekało w zupełnym 
pomieszaniu. Piechurzy w heł-
mach różnych kształtów i barw 
pędzili z karabinami maszyno-
wymi oraz z aparatami i centra-
lami telefonicznymi. Mijały ich  

w galopie wozy i powózki. jakiś 
żołnierz jechał na dwukółce  
z karabinem maszynowym. na-
kryty był białą celtą [plandeką]  
i trzymał kosę na ramieniu, więc 
wyglądał jak śmierć na rydwa-
nie. jeźdźcy wymijali wszyst-
kich, wznosząc chmury kurzu, 
który zasłaniał wszystko. tylko 
ranni wlekli się wolno, poowija-
ni zakrwawionymi bandażami. 
niektórych podtrzymywali towa-
rzysze. [...] 
nagle gwizdnął nad nami cięż-
ki pocisk, aż jezdni pokładli się 
na karkach koni. Ziemia przed 
działem wzniosła się olbrzymim 
słupem. Rozpędzony zaprzęg 
przewrócił się, wpadłszy widocz-
nie w lej od granatu, a ja wylecia-
łem pod koła głową naprzód. 
[...] chłopi wychodzili z chałup  
źi przyglądali się naszemu od-
wrotowi. jeden żołnierz roz-
wścieczony zastrzelił jakiegoś. 

5 lipca 1920
[Stanisław Rembek, dzienniki. 

Rok 1920 i okolice,  
Warszawa 1997] 

Gen.� Maxime� Weygand� (se-
kretarz� Rady� Wojskowej�
Francji)�w�liście�do�żony:
Los Polski nie wygląda zachę-
cająco i pewne niepokoje wyda-
ją się uzasadnione. Polacy nie 
chcą nikogo słuchać, postępu-
ją według własnego widzimisię, 
podsycają nienawiść wokół sie-
bie. czy w tych warunkach uda 
się ich nielicznym przyjaciołom 
oświecić i pokierować tymi 
ślepymi pegazami, które nie 
znoszą żadnego wędzidła? oto  
pytanie, które stawiam sobie co-
dziennie, bez znalezienia na nie 
odpowiedzi.

Spa (Belgia), 7 lipca 1920
[jacques Weygand, 

Weygand. Mój ojciec, „Zeszyty 
Historyczne” z. 19, 1971]

Z� listu� pasterskiego� bisku-
pów�polskich�do�narodu:�
Bądźcie w służbie ojczyzny 
ofiarni, bo tylko wielką ofiarą 
okupicie nadal jej wolność i siłę. 
Pomnijcie, że czego poniecha-
cie dać z Waszych powinności 
ojczyźnie, to odbieracie sobie 
samym i przyszłym pokoleniom. 
W czym ją pokrzywdzicie przez 
Wasze samolubstwo, w tym 
ukrzywdzicie i siebie samych. 
nie skąpi więc, nie liczący się  
z każdym wysiłkiem, nie szem-
rzący na krzyże i znoje, ale 
hojnymi bądźcie w dawaniu. 
dawajcie jej Wasze mienie, gdy 
Was dziś ojczyzna wzywa do 
Pożyczki odrodzenia. dawajcie 
jej ofiarę z Waszego życia, gdy 
zagrożona o nią woła. nie mó-
wimy już nawet o tym, byście 
wszyscy ochotnie stawali do po-
boru, […] bo znamy Was i wie-
my, że się w powinności Waszej 
jak jeden mąż stawicie. Ale wzy-
wamy Was, byście też dali za-
stępy ochotnicze […]. Przez jej 
szeregi [armii ochotniczej] daje-
my wojsku naszemu niezbędne 
rezerwy, […] ożywiamy nowym 
duchem zwątlałe siły armii.
Warszawa, 7 lipca 1920
[List pasterski biskupów pol-
skich do narodu, „Wiadomości 
Archidiecezjalne Warszawskie” 
nr 6-8/1920]

Gen.�Józef�Haller�(generalny�
inspektor�Armii�Ochotniczej)�
w�wywiadzie:
dużo się u nas mówiło i mówi 
o tym, że społeczeństwo nie od-
czuwa wojny, którą od półtora 
roku prowadzimy, że trzyma się 
z dala od niej, że cały ciężar po-
zostawia nielicznemu wojsku,  
o które mało się troszczy. ja 
bym tego zarzutu nie stawiał 
i jestem głęboko przekona-
ny, że społeczeństwu czyni 
on krzywdę niezasłużoną. [...] 
Społeczeństwo odczuje, że  
w takich chwilach można nie tyl-
ko czekać na rozkaz i niejako na 
pozwolenie bronienia ojczyzny, 
lecz można garnąć się do tej 
obrony ochotniczo. [...] uważam 
to po prostu za konieczność. 
Wszak płynie taka dążność  
w tej chwili z ducha narodu, któ-
ry rozumie, iż  walka toczy się  
o wolność i nawet o byt.

Warszawa, 8 lipca 1920
[Stanisław Stroński, Pierwsze 

lat dziesięć (1918–1928), Lwów 
1928]

Cykl� przygotowany� przez� Ośro-
dek�KARTA na zlecenie Biura Pro-
gramu „niepodległa” w ramach ob-
chodów setnej rocznicy odzyskania 
przez Polskę niepodległości i odbu-
dowy polskiej państwowości. Do-
wiedz�się�więcej:�www.niepodle-
gla.gov.pl,�www.karta.org.pl

Warszawa,�lipiec�1920.�Generalny Inspektor Armii ochotniczej, generał 
józef Haller, w otoczeniu oficerów swego sztabu. 
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Plakat�z�1920�roku autorstwa 
Stanisława Sawiczewskiego. 
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Plażowa�piłka�nożna | Głowno

Lenart wybrał piętnastkę na Puchar Polski
Już tylko tydzień 
został do inauguracji 
sezonu beach soccera 
w Polsce. W dniach 
10-12 lipca odbędzie 
się Puchar Polski, 
w którym udział 
weźmie BSC Pro-Fart 
Głowno.

Trener�Tomasz�Lenart wy-
brał już pietnaskę zawodników, 
którzy pojadą na pucharowy Tur-
niej do Gdańska. Głownianie tra-
fili do grupy III, w której zmierzą 
się z KP Łódź, Rapidem Lublin, 
Sośnicą Gliwice oraz BSC Ter-
mami Poddębice. 

Piłkarze plażowi z Głowna trzy 
mecze rozegrają już w piątek, 10 
lipca, a ostatnie grupowe spotka-
nie w sobotę i jeśli uda się awan-
sować dalej to jeszcze tego sa-
mego dnia mecz ćwierćfinałowy. 
Półfinały i finały odbędą się z ko-
lei w niedzielę, 12 lipca. 

Osiem najlepszych drużyn Pu-
charu Polski awansuje do Turnie-

ju Finałowego Mistrzostw Polski 
Beach Soccera, który odbędzie się 
w dniach 14-16 sierpnia w Gdań-
sku. 

Więcej informacji oraz szcze-
gółowy harmonogram najbliż-
szych rozgrywek z udziałem gło-
wieńskich piłkarzy plażowych 
można uzyskać na facebooko-
wym profilu BSC Pro-Fart Głow-
no i Łączy Nas Beach Soccer. wp

Kadra� BSC� Pro-Fart� na� Puchar�
Polski�Beach�Soccera�2020
Bramkarze:

 �Martyn olejnik
 �Ernest Kotlarek

Zawodnicy�z�pola:
 �Karol Kruk
 �Michał Redzisz
 �Bartłomiej Grzyb
 �Robert ogórek
 �Sebastian Sobieszek
 �Eryk jarzębski
 �Grzegorz Gorący
 �tomasz Sztaba
 �Krystian Pomykała
 �Mikołaj Kamańczyk
 �Bartosz Placek
 �Amadeusz Brzosko
 �Eryk Ignatowski Pro-Fart�Głowno�wraca�na�plażowe�boiska.�tym razem pod wodzą nowego trenera tomasza Lenarta.
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Kajakarstwo | V Mroga Extreme

Adrenalina na dzikiej rzece
Już po raz piąty głowieński Hufiec ZHP  
i Yacht-Club zorganizowały Mroga Extreme,  
czyli spływ kajakowy, który mogą pokonać 
jedynie najwytrwalsi.

W jubileuszowej edycji udział 
wzięła rekordowa liczba uczest-
ników. Na czterech trasach o róż-
nych poziomach trudności pojawi-
ły się łącznie 63 załogi kajakarskie 
i 1 ponton, czyli blisko 130 osób. 
Niemal najwięcej tym razem 
przyciągnęła na start trasa dia-
mentowa, czyli najdłuższa i  naj-
cięższa. 

Do pokonania było łącznie 22 
km, a  spod mostu w  Kołacinku 
wyruszyło 16 kajaków. „Do mety 
nie dotarła jedna załoga, która 
zgubiła po drodze wiosło i mimo 
ratowania się znalezionym ki-
jem i płynięcia z jednym wiosłem 
po 13 godzinach walki, czyli ok. 
22:00 została odebrana przez or-
ganizatorów spod Huty Józefów, 
gdzie odnaleziono ich wycieńczo-
nych, ale znaleźli się w okolicy do-
brzy ludzie, którzy ich wcześniej 

nakarmili i napoili.” – powiedział 
harcmistrz Hufca ZHP Głowno 
Albert�Waśkiewicz.

Pozostali poradzili sobie z tru-
dami trasy, na której oprócz po-
walonych drzew, wystających 
konarów, głazów, czy tam zbu-
dowanych przez bobry (jedni 
z  uczestników widzieli nawet te 
stworzenia podczas spływu), mu-
sieli tym razem uważać także na 
tamy strażaków, postawione w kil-
ku miejscach tydzień wcześniej 
w związku z wyciekiem powsta-
łym w  okolicach Rogowa. Naj-
szybsi dotarli do mety w  czasie 
poniżej 7-8 h, a więc dużo szyb-
ciej niż przewidywano. Najlepszy 
czas miał Grzegorz�Girzewski, 
który w  pojedynkę pokonał tra-
sę diamentową w  6 godzin i  32 
min. Oprócz znakomitej kondy-
cji uczestników, wpływ na to miał 

również wysoki poziom wody 
w  rzece, dzięki czemu niesienie 
kajaka nie ciągnęło się kilome-
trami.

Z trasy złotej o długości 18 km 
od mostu w  Koziołkach uczest-
nicy wyruszyli nieco później, 
a  wystartowało w  niej 16 załóg 
i wszyscy dotarli do mety. Z kolei 
z 12-km trasy srebrnej od mostu 
w  Nagawkach w  spływ ruszyło 
19 załóg, które w większości skła-
dały się z  rodzin, ojców lub ma-

tek z córkami i synami. Natomiast 
z najkrótszej trasy brązowej z mo-
stu w Dmosinie wyruszyło tym ra-
zem 12 załóg, które w większości 
tworzyli harcerze. Każdy z uczest-
ników musiał dopłynąć do mety 
w  Głownie, nad Zalewem Mro-
życzka, gdzie czekał na nich cie-
pły posiłek, certyfikat ukończenia 
i pamiątkowa koszulka.

Hasło „Dzika rzeka dla odważ-
nych” co roku idealnie odzwier-
ciedla warunki panujące podczas 
spływu. Mroga, co chwile zmie-
nia swoje oblicze, a pogoda także 
przyczynia się do tego, że nawet 
Ci, którzy od początku brali udział 
w Mroga Extreme podczas każdej 
kolejnej edycji odnajdują po dro-
dze coś nowego, coś ciekawego, 
co podnosi adrenalinę. I o to wła-
śnie chodzi w tej imprezie. Na ko-
niec wszyscy spotykają się przy 
ognisku i  mogą wspólnie omó-
wić wrażenia, które mieli po dro-
dze. To wspaniała przygoda, która 
należy do jednych z najcięższych 
w środkowej Polsce, ale emocjami 
dorównuje spływom górskim.  wp

Piłka�nożna | Sparingi

Trzecie sparingowe 
zwycięstwo Stali
Drużyna z Głowna  
nie zatrzymuje się  
w letnim okresie 
przygotowawczym. 
Podopieczni trenera 
Przemysława Gibały 
odnieśli trzecie zwycięstwo 
w trzecim kolejnym  
meczu sparingowym.  
Wygrały też Sokół Popów 
i Iskra Głowno.

�Stal Głowno – Unia Czermno
4:1�(2:0)
Bramki� dla� Stali: Eryk Lebioda 
2, Bartłomiej Grzyb oraz Robert 
ogórek.
Stal: Kocemba – Grzyb, Andrze-
jewski, osiński, Albert Waśkie-
wicz – tuliński, Będor, Mospinek 
– Szymczak, Lebioda, Aleksy 
Waśkiewicz. Grali także: ogórek, 
Antoni Waśkiewicz, Leszczyński 
i nowak.

Tym razem rywalem głowień-
skich piłkarzy była Unia Czerm-
no, występująca na co dzień 
w  Płockiej Klasie Okręgowej. 
Drużyna Stali w niedzielę, 5 lip-
ca rozegrała sparing na własnym 
stadionie i  odniosła przekonują-
ce zwycięstwo. Był to pierwszy 
mecz drużyny prowadzonej przez 
trenera Przemysława Gibałę z tym 
rywalem. – Pierwszy raz graliśmy 
z tą drużyną, więc nie wiedzieli-
śmy czego się spodziewać. Nie-
stety rywale nie postawili zbyt du-
żego oporu i  gdyby skuteczność 
z naszej strony była lepsza to wy-
nik byłby też dużo wyższy – po-
wiedział szkoleniowiec głowień-
skiej Stali.

Zespół Stali przygotowuje się 
do kolejnego meczu sparingo-
wego z  Orłem Nieborów, któ-

ry opiszemy w  kolejnym wyda-
niu Wieści, bowiem odbył się 
już po zamknięciu tego wydania. 
W weekend głownianie mają tym 
razem wolne od zajęć treningo-
wych.

Z kolei w niższych klasach dru-
żyny z naszego regionu także szli-
fują formę, mimo że ich sezon li-
gowy zaczyna się później. Pod 
koniec lipca rozegrany zostanie 
jednak Okręgowy Puchar Polski, 
w którym pierwsze do boju wkra-
czają właśnie drużyny niższych 
lig. 

W letnim okresie sparingowym 
czwarte zwycięstwo w czwartym 
sparingu odniosła Iskra Głowno, 
która tym razem pokonała aż 6:1 
KP Byszewy. Bramki zdobyli: 
Fraszczyk 2, Ł. Nagański 2, Hem-
ka i Maciak. 

Wysokie zwycięstwo odniósł 
także Sokół Popów, który aż 9:0 
pokonał Powstańca Dobra. Gole 
dla zwycięzców zdobywali: Ka-
miński 3, Raczyński 2, Kucharski 
2, Drużka i P. Gibała.  wp

 �Wyniki�sparingów: Pogoń Zduń-
ska Wola – LKS Kwiatkowice 0:1, 
GKS Ksawerów – Polonia Piotrków 
tryb. 1:2, Keeza termy ner Pod-
dębice – GKS orkan Buczek 0:9, 
Pelikan łowicz – Wisła II Płock 5:2, 
Włókniarz Zelów – Warta działo-
szyn 1:1, ceramika opoczno – KS 
Warka 1:1, termy ner Poddębi-
ce – orzeł Parzęczew 3:5, Pogoń 
Zduńska Wola 2:0, Andrespolia 
Wiśniowa Góra – LKS Kwiatkowice 
7:3, omega Kleszczów – czarni 
Rząśnia 5:1, GKS orkan Buczek – 
Boruta Zgierz 2:0, Włókniarz Mosz-
czenica – Skalnik Sulejów 2:5, Stal 
Głowno – unia czermno 4:1, KKS 
Koluszki – Stal niewiadów 1:6, KP 
Byszewy – Iskra Głowno 1:6, Sokół 
Popów – Powstaniec dobra 9:0.

na uczestników 
czekała prawdziwie 
dzika rzeka 
z powalonymi 
drzewami,  
wystającymi konarami 
i tamami bobrów.

Piłkarze�Stali�szykują�formę�do�ligi, która zacznie się pod koniec lipca.
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Głownianie�w�ciągu�tygodnia�brali�udział�w�akcji #gaszynchallange.
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Uczestnicy�najdłuższej�trasy�diamentowej�V�edycji�Mroga�extreme w dobrych humorach i przy pięknej pogodzie ruszyli kajakiem do Głowna.
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PROGNOZA�POGODy | 9.07.2020 – 15.07.2020

SyTUACJA�SyNOPTyCZNA:�
Pogodę kształtuje skraj niżu, od piątku układ 
wyżowy. napływa ciepła masa powietrza 
polarno-morskiego.

CZWARTeK�–�PIąTeK:�
W czwartek zachmurzenie umiarkowane  
do dużego, lokalnie przelotne opady deszczu.  
W piątek przelotne opady deszczu i burze.  
Wiatr zachodni i południowo-zachodni, słaby,  
2-4 m/s, w czasie burz silny i porywisty.  
temp. max w dzień: od + 20 st. c w czwartek  
do + 24 st. c w piątek. temp. min w nocy:  
+ 15 st. c do + 12 st. c.

SOBOTA�–�NIeDZIeLA:�
Słonecznie, zachmurzenie małe  
do umiarkowanego, bez opadów oraz ciepło. 
Widzialność dobra. Wiatr zachodni, słaby,  
2-4 m/s. temp. max w dzień: + 20 st. c w sobotę 
do + 21 st. c w niedzielę.  
temp. min w nocy: + 12 st. c do + 10 st. c.

PONIeDZIAŁeK�–�WTOReK�–�ŚRODA:�
Słonecznie, zachmurzenie małe  
do umiarkowanego, bez opadów, coraz cieplej. 
Widzialność dobra. Wiatr zachodni, słaby  
do umiarkowanego, 3-7 m/s.  
temp. max w dzień: + 21 st. c do + 24 st. c. 
temp. min w nocy: + 15 st. c do + 12 st. c.

BIuRo MEtEoRoLoGIcZnE cuMuLuS

PROGNOZA�BIOMeTeOROLOGICZNA:� 
Pogoda na ogół korzystnie wpływać będzie  
na nasze samopoczucie. 

20/23
14/10

20/24
14/10

20/23
14/10

20/23
14/10

20/24
14/10

20/24
14/10

20/24
 14/10

20/24
15/10

20/24
15/10

20/24
15/10

20/24
15/10



31www.lowiczanin.info nr 28      9 lipca 2020         

Wieści z Głowna i Strykowa
członek Stowarzyszenia Gazet Lokalnych
Edycja wspólna z tygodnikiem „nowy łowiczanin”

WyDAWCA:�
oficyna Wydawnicza „nowy łowiczanin”
Waligórscy s.c. w łowiczu
99-400 łowicz, ul. Pijarska 3a, 
tel./fax 46 837-46-57, 46 837-37-51
e-mail: wiesci@lowiczanin.info 
adres dla korespondencji: 
99-400 łowicz, skrytka pocztowa 68. 

ReDAKCJA�W�GŁOWNIe:�
ul. łowicka 40, tel./fax 42 710-82-55
Redaktor�naczelny: Wojciech Waligórski 
Dyrektor�zarządzający: Ewa Mrzygłód-Waligórska

Dziennikarze:�Agnieszka Wojcieszek,  
Agnieszka Antosiewicz, Marcin Kucharski,  
Mirosława Wolska-Kobierecka, tomasz Bartos, 
tomasz Matusiak, Wojciech Pożarlik (sport) 
Redakcja zastrzega sobie prawo skracania nadesła-
nych tekstów, zmiany ich tytułów, dodawania śródtytu-
łów. nie odsyłamy nie zamówionych tekstów. 

Skład tekstu własny. 

Ogłoszenia�ramkowe�i�reklamy 
przyjmujemy telefonicznie, faxem:  
42 710-82-55 w Głownie;  
46 837-37-51, 46 830-34-08 w łowiczu, 
e-mailem: reklama@lowiczanin.info lub osobiście  
w biurze ogłoszeń w Głownie: ul. łowicka 40  
od poniedziałku do piątku w godz. 8.30-15.30  
lub w łowiczu: ul. Pijarska 3a w pon., wt. i pt.  
w godz. 7.30-18.00, śr. i czw. w godz. 7.30-16.00,  
sob. w godz. 8.00-14.00.

Ogłoszenia�drobne�przyjmowane są osobiście 
w biurze ogłoszeń, punktach wymienionych  
na stronie 20, a także przez stronę internetową:  
www.lowiczanin.info

Druk:�PoLSKA PRESS Sp. z o.o. 
90-532 łódź, ul. Skorupki 17/19.

Nakład Wieści z Głowna i Strykowa  
1.570 egz. 
nakład wraz z wydaniem głównym  
(nowy łowiczanin): 7.470 egz.

100%
własności polskiej

Lekkoatletyka | III edycja WLL 2020

Bliźniaczki z Błyskawicy na podium w stolicy
Niedawno pojawiły 
się w klubie 
z Domaniewic,  
a już zapisują  
na swoje konta 
znakomite sukcesy.

Bliźniaczki Julia i  Aleksan-
dra Moszura w minioną niedzie-
lę, 5 lipca pojawiły się na stadio-
nie AWF-u Warszawa podczas III 
edycji Warszawskiej Ligi Lekko-
atletycznej. 

Był to pierwszy oficjany wy-
step sióstr po zmianie barw 
z RKS-u Łódź na domaniewicką 
Błyskawicę i  jakże udany. Pod-
opieczne trenera�Mieczysława�
Szymajdy wystąpiły w  konkur-
sie skoku wzwyż i  obie stanęły 
na podium. 

Zwyciężyła Julia� Moszura, 
która dwukrotnie pobiła rekord 
życiowy, najpierw 166 cm, a fi-
nalnie 168 cm. Z kolei Aleksan-
dra�Moszura�uzyskała 160 cm, 

czym wyrównała swój życio-
wy wynik, zajmując ostatecznie  
3. miejsce.

– Choć od obozu w  Sopocie 
z  2018 roku dziewczyny trenu-
ją ze mną, dojeżdżając na trenin-
gi aż z Pabianic to dzisiaj po raz 
pierwszy oficjalnie zadebiutowa-
ły w barwach Błyskawicy. Wcze-
śniej wciąż były zawodniczkami 
RKS-u Łódź. Z dzisiejszego ich 
występu jestem bardzo zadowolo-
ny. A myślę, że gdyby Aleksandra 
nie nabawiła się lekkiego urazu 
stawu skokowego przy pierwszej 
próbie, to mogłaby pokonać kolej-

ną wysokość 163 cm, czym pobi-
łaby życiówkę – powiedział trener 
Mieczysław Szymajda.

Ponadto w Warszawie w kon-
kursie rzutu młotem 3-kg w  ka-
tegorii U-18, który odbył się na 
obiekcie Skry wystartowała także 
Martyna�Orlińska, która w wy-
niku porozumienia i  współpracy 
trenerów Szymajdy i emanuela�
Zimnego przeszła z Aktywnych 
Sochaczew do Błyskawicy Doma-
niewice. 

– Martyna spisała się dobrze. 
Z wynikiem 42,49 sek. ustano-
wiła rekord życiowy i  była szó-
sta. Trochę wolniej niż było ją na 
to stać pobiegła natomiast Julia�
Perzyńska, która w  biegu na 
200 m U-18 uzyskała wynik 28,43 
sek. (wiatr + 0,4 m/s) i ostatecz-
nie zajęła ósmą lokatę. Dalszą, bo 
czternastą pozycję zajęła w tej sa-
mej konkurencji Paulina� Paku-
ła 31,79 sek. (wiatr + 1,8 m/s), ale 
cieszy to, że ustanowiła rekord ży-
ciowy.”– brzmiała wypowiedź tre-
nera Mieczysław Szymajda. wp

Lekkoatletyka | Mityng

Medale zawodniczek Błyskawicy w Łodzi
Po raz kolejny 
lekkoatletki klubu 
z Domaniewic  
nie zawiodły 
oczekiwań i przywiozły 
do domów grad medali.

W sobotę, 4 lipca w Łodzi na 
stadionie AZS-u odbył się II Mi-
tyng Kwalifikacyjny organizo-
wany przez ŁOZLA. Błyskawicę 
reprezentowały trzy zawodnicz-
ki i wszystkie stanęły na podium. 
W  skoku o  tyczce trenowana 
przez Piotra Ostojskiego 14-letnia 
Małgorzata Jakóbiec z wynikiem 
2,6 m uplasowała się na wyso-
kim 2. miejscu. „Występ Gosi cie-
szy i widać, że praca z  trenerem 
Ostojskim przynosi dobre efekty. 
Będzie jeszcze lepiej, jak Gosia 
będzie miała nowe tyczki.” – po-
wiedział Prezes i trener UKS Bły-
skawicy Domaniewice Mieczy-
sław Szymajda.

W konkurencji pchnięcia kulą 
3 kg w kategorii do lat 18 wystar-
towały dwie podopieczne trenera 

Mieczysława Szymajdy. 17-letnia 
Julia Perzyńska z wynikiem 9,66 
m ustanowiła swój rekord życio-
wy z  otwartego stadionu i  była 
pierwsza, a  16-letnia Paulina Pa-
kuła, która pchnęła kulę na odle-
głość 7,40 m uplasowała się na 2. 
miejscu. Ta sama dwójka dziew-
cząt biegała na dystansie 100 m 
przez płotki (wysokość 76,2 cm). 
W eliminacjach przy wietrze + 0,5 
m/s Julka pobiegła w czasie 17,72 
sek., a Paulina uzyskała 18,61 sek. 
Był to drugi i trzeci czas elimina-
cji. Bezkonkurencyjna okazała się 
być brązowa medalistka tegorocz-
nych Halowych Mistrzostw Polski 
U-18 na dystansie 60 m ppł – Julia 

Góreczna z MKS MOS Wrocław, 
która pobiegła w czasie 14,87 sek. 
W finale przy wietrze + 1,9 m/s 
Julka pobiegła w  czasie 18,35 
sek., a Paulina ustanowiła rekord 
życiowy z  wynikiem 18,38 sek., 
co dało im odpowiednio pierwsze 
i drugie miejsce, bowiem fawory-
zowana zawodniczka z  Wrocła-
wia pechowo przewróciła się i nie 
ukończyła biegu.

„Starty dziewcząt są ich przy-
gotowaniem do walki o  prawo 
startu w Mistrzostwach Polski do 
lat 18 w siedmioboju, stąd różne 
konkurencje, w  których się po-
jawiają.” – powiedział na koniec 
Mieczysław Szymajda.  wp

Kolarstwo | Szosa

Kolejne zwycięstwo Bartosza Zelcera
Od początku sezonu 
w znakomitej formie  
jest zawodnik  
LUKS Dwójki Danielo 
Sportswear Stryków 
Bartosz Zelcer. 12-latek 
do tej pory ściga się  
ze 100% skutecznością.

W czwartek, 2 lipca na Torze 
Służewiec w  Warszawie odbyła 
się druga odsłona tegorocznych 
Czwartków Kolarskich. Tym ra-
zem strykowski klub wystawił do 
boju jedynie najmłodszą grupę, 
ponieważ starsi przebywali akurat 
na zgrupowaniu w Kobylej Górze. 
Trener Wojciech Pożarlik na start 
zgłosił szóstkę kolarzy. 

Rywalizacja przebiegała na we-
wnętrznych drogach dojazdowych 
prowadzących na Tor Wyścigów 
Konnych Służewiec. Runda dłu-
gości ok 2,5 km była płaska, ale 
silny wiatr utrudniał jazdę. 

W  gronie dziewcząt 11-12 lat 
znów na podium stanęła Barbara 
Chojnacka, która była druga i po-
prawiła swoją pozycję sprzed ty-
godnia, kiedy zajęła 3. miejsce. 

Z kolei w tej samej grupie wie-
kowej na dystansie czterech okrą-
żeń wśród chłopców triumfował 
Bartosz Zelcer, który także przed 
tygodniem był najszybszy. Bar-
tek jest z resztą w znakomitej for-
mie od początku sezonu 2020, 
bowiem wygrał dotąd wszystkie 
wyścigi, w  których brał udział. 
Na 4. miejscu w tej samej katego-
rii uplasował się Jakub Pacholec, 
12. miejsce zajął Miłosz Grochoc-

ki, a trzynasty był Nikodem Perek, 
dla którego był to debiut w kolar-
skich zawodach. 

Pierwszy wyścig w życiu zano-
tował także Mateusz Ciołek, który 
w grupie wiekowej 13-14 lat zajął 
6. miejsce. W Warszawie rywali-
zowali także mastersi oraz amato-
rzy, którzy mieli do pokonania od-
powiednio 12 i 16 okrążeń trasy na 
Służewcu.

Kolejna, trzecia edycja Czwart-
ków Kolarskich 2020 w  War-
szawie odbędzie się 30 lipca, 
a ostatnia finałowa – 20 sierpnia. 
Wcześniej młodzi strykowianie 
wezmą udział w  Mistrzostwach 

Polski Szkółek Kolarskich na szo-
sie, które odbędą się w  dniach  
18-19 lipca w Raszkowie w woje-
wództwie wielkopolskim. wp

Siostry Moszura  
po raz pierwszy 
oficjalnie 
reprezentowały klub 
z domaniewic.

12-letni Bartosz Zelcer  
w czterech startach 
odniósł cztery 
zwycięstwa. Kolarz 
Strykowa dominuje.

Zawody organizowane 
były przez łódzki 
okręgowy Związek 
Lekkiej Atletyki, 
a gospodarzem był 
AZS łódź.

Grupa�lekkoatletek�Błyskawicy�Domaniewice pod wodzą trenera Mieczysława Szymajdy.
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Zawodniczki�Błyskawicy�przywiozły�z�Mityngu�w�Łodzi�kilka�medali. 
trener Mieczysław Szymajda mógł być zadowolony.
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Bartosz�Zelcer�z�LUKS�Dwójki�Danielo�Sportswear�Stryków  
po raz kolejny stanął na najwyższym stopniu podium.
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Sport Wielka�
adrenalina
na�dzikiej�rzece.�str.�30

Tomasz�Lenart
wybrał�skład
na�Puchar�Polski.�str.�29

KALeNDARZ
IMPReZ
SPORTOWyCH

Sport
Sport w czasie 
pandemii

Rząd RP w  IV etapie odmra-
żania sportu znacznie poluzował 
obostrzenia związane z rywaliza-
cją i współzawodnictwem sporto-
wym, czy szeroko rozumianą tu-
rystyką i rekreacją.

Od 30� maja� można prowa-
dzić treningi na otwartej prze-
strzeni i przeprowadzać współza-
wodnictwo sportowe aż do 150 
osób. Podczas uprawiania sportu 
na otwartej przestrzeni (np. biega-
nia czy jazdy na rowerze) nie mu-
simy już zakrywać ust i nosa, pod 
warunkiem, że zachowamy dwa 
metry odstępu od innych. Po kil-
ku miesiącach przerwy powraca 
także możliwość organizacji wy-
darzeń sportowych do 150 osób, 
na razie bez udziału publiczności. 

Z kolei od 6�czerwca�otwarte 
zostały baseny, kluby fi tness oraz 
siłownie. 

Dokładne informacje można 
znaleźć na bieżąco na stronie in-
ternetowej Ministerstwa Sportu: 
www.gov.pl/web/sport.  wp

Informacja 
dla kibiców

W związku z  powtarzającymi 
się pytaniami z  Państwa strony 
odnośnie terminów i  miejsc wy-
darzeń, które umieszczamy na ła-
mach Wieści z Głowna i Strykowa 
w kalendarzu imprez sportowych 
chcę przekazać wyjaśnienie:

Wydarzenia, które podajemy 
w tym kalendarzu mają charakter 
poglądowy i  nie mamy wpływu 
na zmianę ich daty, godziny bądź 
miejsca rozgrywania imprez spor-
towych, w szczególności meczów 
piłkarskich w formie sparingu. Po-
szczególne wydania zostaję dru-
kowane min. 2 dni przed ukaza-
niem się, a wydarzenia sportowe 
odwoływane są, bądź przekłada-
ne niekiedy tuż przed ich rozpo-
częciem.

Szczególnie teraz, w dobie pan-
demii, prosimy o  zapoznawanie 
się ze szczegółami przeprowa-
dzenia imprezy bezpośrednio na 
stronie organizatora, klubu bądź 
zawodnika, który bierze udział 
w  danym wydarzeniu. Dziękuje-
my za wyrozumiałość, nasz ka-
lendarz ma przybliżyć Państwu 
szereg wydarzeń, które są rozgry-
wane w naszym regionie.  

 Z�sportowym�pozdrowieniem,�
Wojciech�Pożarlik

Kolarstwo | Szosa

Hat-trick i dominacja Strzeleckiego
„Niesamowity młody 
kolarz ze Strykowa” 
– tak komentowali 
sukcesy 14-letniego 
Michała Strzeleckiego 
spikerzy podczas 
XXX Ogólnopolskiego 
Wyścigu Kolarskiego 
„Szukamy Następców 
Olimpijczyków”, 
który został 
zdominowany przez 
zawodnika strykowskiego 
LUKS Dwójki Danielo 
Sportswear.

Jubileuszowe zawody rozgry-
wane podczas Pucharu Polski 
miały międzynarodową obsadę 
i przyciągnęły na start rzesze mło-
dych kolarzy. Oprócz najlepszych 
zawodników młodego pokole-
nia w kraju w etapowym wyści-
gu w  Wysocku Wielkim, Przy-
godziczkach i  Droszewie udział 
wzięli także Holendarzy i  Ukra-
ińcy. Dla kolarzy LUKS Dwój-
ki start w  zawodach zakończył 
okres tygodniowego zgrupowania 
w Kobylej Górze, które w znacz-
nej mierze zostało sfi nansowane 
ze środków pozyskanych z dotacji 
z Gminy Stryków i przyczyniło się 
do wielkich sukcesów z udziałem 
strykowian.

Rywalizacja w  kategorii mło-
dzik (13-14 lat) odbyła się wśród 
dziewcząt i  chłopców podczas 
trzech etapów w  dniach 3-5 lip-
ca. W  piątek w  Wysocku Wiel-
kim odbyła się jazda indywidual-
na na czas na dystansie 5 km po 
górzystym terenie. Dobry wynik 
osiągnęła Aleksandra Patora, któ-
ra była 10-ta ze stratą 34 sekund 
do zwyciężczyni Kornelii Braun 
z  KK Ziemia Darłowska. Start 
chłopców był popisem Michała�
Strzeleckiego z LUKS Dwójki 
Stryków, który z czasem 8 min. 21 
sek. zostawił w  tyle pozostałych 
rywali i został liderem. Z każdym 
dniem wyścigu strykowscy kola-
rze pod opieką trenerów� Wła-

dysława� Króla� i� Mirosława�
Pożarlika rozkręcali się. W  so-
botniej rywalizacji w wyścigu ze 
startu wspólnego dziewczęta mia-
ły do pokonania 22 km. Znów naj-
lepiej w  barwach Strykowa po-
jechała Aleksandra Patora, która 
była ósma. Z kolei chłopcy mie-
li do pokonania 33 km i najszyb-
ciej z peletonu fi niszował Michał 
Strzelecki, który powiększył tym 
samym przewagę nad rywala-
mi w klasyfi kacji generalnej. Co 
cieszy na podium stanął jeszcze 
jeden zawodnik LUKS Dwój-
ki – Jakub�Gadecki, który był 
trzeci.

Ostatni dzień w  Droszewie 
miał przynieść także rozstrzy-
gnięcia w  końcowej klasyfi kacji. 
W młodziczkach do przejechania 
było tym razem 28 km, a po zacię-
tym fi niszu na trzecim etapie na 3. 
miejscu uplasowała się Aleksan-
dra�Patora, która w całym wy-
ścigu zajęła ostatecznie dobre 7. 
miejsce, zważywszy na to, że te-
reny pagórkowate zawodów nie są 

jej najmocniejszą stroną. Jeszcze 
więcej emocji towarzyszyło wy-
ścigowi chłopców, którzy mieli do 
pokonania 35 km. Koszulki lidera 
wyścigu bronił Michał Strzelecki, 
któremu pomagali koledzy z  ze-
społu. Dwójka z nich miała pecha, 
bowiem Oskar Piasecki uczestni-
czył w kraksie i został wycofany 
z zawodów, z kolei Jakub Gadec-
ki fi niszował w  głównej grupie, 
ale został zdyskwalifi kowany. Ko-
larz LUKS Dwójki podczas jaz-
dy miał kontakt z  zawodnikami 
CCC Copernicus Toruń, którzy 
cały czas agresywnie atakowa-
li i blokowali w szczególności li-
dera i  pozostałych zawodników 
ze Strykowa. Gadecki nie pozo-
stawał dłużny na te zaczepki, ale 
nie wiedzieć czemu sędzia uka-
rał tylko jego, a zawodników z To-
runia nawet nie upomniał. Walka 
na trasie skończyła się ostatecznie 
na fi niszu, a w nim ponownie naj-
szybszy okazał się Strzelecki, któ-
ry wygrał tym samym wszystkie 
trzy etapy i  oczywiście triumfo-

wał w  całym wyścigu, odnosząc 
wielki sukces. „Tak dominował 
przed laty Michał Kwiatkowski” 
– brzmiały komentarze świeżo 
po zakończeniu rywalizacji. Nie-
dzielny etap był szczęśliwy z jesz-
cze jednego powodu, bowiem na 
świetnym 3. miejscu fi niszował 
Łukasz�Machniewicz.

Młodzi kolarze LUKS Dwójki 
Stryków w kolejnych dniach szy-
kować się będą do bardzo ważnej 
imprezy. Wkrótce rozegrane zo-
staną w  Raszkowie Mistrzostwa 
Polski Szkółek Kolarskich na szo-
sie. Z taką formą strykowianie 
mają szansę na wspaniałe osią-
gnięcia.  wp

 � I�etap�–�jazda�indywidualna�na�
czas:
Dziewczęta:

1. Kornelia Braun KK Ziemia darłowska

2. nadia Harman feniks Rydułtowy

3. Kinga tyszkiewicz środa Wielkopolska

...10.�Aleksandra�Patora� LUKS�Dwójka�Stryków

...42.�Weronika�Skrzyńska� LUKS�Dwójka�Stryków

...48.�Oliwia�Wylazłowska� LUKS�Dwójka�Stryków

Chłopcy:
1. Michał Strzelecki LuKS dwójka Stryków

2. Patryk Goszczurny Zefi r Wola droszewska

3. Ksawery Adaszak Akademia Bonecki

...14.�Jakub�Gadecki� LUKS�Dwójka�Stryków

...45.�erik�Pacholec� LUKS�Dwójka�Stryków

...51.�Łukasz�Machniewicz� LUKS�Dwójka�Stryków

...65.�Sebastian�Szklarek� LUKS�Dwójka�Stryków

...100.�Oskar�Piasecki� LUKS�Dwójka�Stryków

 � II�etap�–�start�wspólny:
Dziewczęta:

1. Kina tyszkiewicz środa Wielkopolska

2. Weronika Wąsaty Stargard Stc

3. Laura Witkowska KK Ziemia darłowska

...8.�Aleksandra�Patora� LUKS�Dwójka�Stryków

...25.�Weronika�Skrzyńska� LUKS�Dwójka�Stryków

...44.�Oliwia�Wylazłowska� LUKS�Dwójka�Stryków

Chłopcy:
1.�Michał�Strzelecki� LUKS�Dwójka�Stryków

2. Wiktor Gałdyn KtK Kalisz

3.�Jakub�Gadecki� LUKS�Dwójka�Stryków

...22.�Łukasz�Machniewicz� LUKS�Dwójka�Stryków

...24.�erik�Pacholec� LUKS�Dwójka�Stryków

...52.�Sebastian�Szklarek� LUKS�Dwójka�Stryków

...88.�Oskar�Piasecki� LUKS�Dwójka�Stryków

 � III�etap�–�start�wspólny:
Dziewczęta:

1. Kornelia Braun KK Ziemia darłowska

2. Sandra Schulz KK Ziemia darłowska

3.�Aleksandra�Patora� LUKS�Dwójka�Stryków

...33.�Oliwia�Wylazłowska� LUKS�Dwójka�Stryków

...34.�Weronika�Skrzyńska� LUKS�Dwójka�Stryków

Chłopcy:
1.�Michał�Strzelecki� LUKS�Dwójka�Stryków

2. Wiktor Gałdyn KtK Kalisz

3.�Łukasz�Machniewicz� LUKS�Dwójka�Stryków

...19.�erik�Pacholec� LUKS�Dwójka�Stryków

...47.�Sebastian�Szklarek� LUKS�Dwójka�Stryków

...DNF.�Oskar�Piasecki� LUKS�Dwójka�Stryków

...DSQ.�Jakub�Gadecki� LUKS�Dwójka�Stryków

 �Klasyfi�kacja�generalna:
Dziewczęta:

1. Kornelia Braun KK Ziemia darłowska

2. Kinga tyszkiewicz środa Wielkopolska

3. nadia Harman feniks Rydułtowy

...7.�Aleksandra�Patora� LUKS�Dwójka�Stryków

...35.�Weronika�Skrzyńska� LUKS�Dwójka�Stryków

...37.�Oliwia�Wylazłowska� LUKS�Dwójka�Stryków

Chłopcy:
1.�Michał�Strzelecki� LUKS�Dwójka�Stryków

2. Patryk Goszczurny Zefi r Wola droszewska

3. Ksawery Adaszak Akademia Bonecki

...25.�erik�Pacholec� LUKS�Dwójka�Stryków

...27.�Łukasz�Machniewicz� LUKS�Dwójka�Stryków

...50.�Sebastian�Szklarek�� LUKS�Dwójka�Stryków

...DNF.�J.Gadecki,�O.Piasecki�LUKS�Dwójka�Stryków

...DNF.�Oskar�Piasecki� LUKS�Dwójka�Stryków

Strykowskie�podium�na�zakończenie�zawodów. Michał Strzelecki triumfuje we wszystkich etapach i w całym 
wyścigu. Podczas zmagań w droszewie na podium stanął także łukasz Machniewicz, który był trzeci.
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Aleksandra�Patora�ze�Strykowa�na�3.�miejscu podczas III etapu.
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Michał�Strzelecki�najszybszy. Kolarz LuKS dwójki Stryków fi niszuje podczas III etapu w droszewie.
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